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Αθήνα, σήµερα στις 15 Σεπτεµβρίου 2010, ηµέρα Τετάρτη και
ώρα 10.13’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου το Τµήµα ∆ιακοπής Εργασιών της Βουλής (Γ’ σύν-
θεση) για να συνεδριάσει υπό την προεδρία του Ζ’ Αντιπροέδρου
αυτής κ. ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΥ ΚΟΥΡΑΚΗ.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα µε την από 14.9.2010
εξουσιοδότηση του Τµήµατος, επικυρώθηκαν µε ευθύνη του
Προεδρείου τα πρακτικά της ΚΕ’ συνεδριάσεώς του, της Τρίτης
14 Σεπτεµβρίου 2010, σε ό,τι αφορά την ψήφιση στο σύνολο των
σχεδίων νόµων:

1. «Ρυθµίσεις θεµάτων Υπουργείου Πολιτισµού και Τουρι-
σµού».

2. «Ανάπτυξη της ∆ιά Βίου Μάθησης και λοιπές διατάξεις».
3. «Κύρωση της τροποποίησης του άρθρου 12 παρ. γ (ii) της

Συµφωνίας σχετικά µε το ∆ιεθνή Οργανισµό ∆ορυφορικών Τη-
λεπικοινωνιών (International Telecommunication Satellite Organ-
ization – ITSO)».

4. «Κύρωση της Συµφωνίας Συνεργασίας για ένα Παγκόσµιο
Σύστηµα ∆ορυφορικής Πλοήγησης (GNSS) πολιτικής χρήσης
µεταξύ της Ευρωπαϊκής Κοινότητας και των κρατών-µελών της
και του Βασιλείου του Μαρόκου.»)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Τµήµα το δελτίο επικαίρων ερωτήσεων της Πέµπτης 16 Σε-
πτεµβρίου 2010.

Επίκαιρες Ερωτήσεις (Άρθρα 29 παράγραφος 1, 130 παρά-
γραφος 8 του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 24/13-9-2010 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
της Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Γεωργίου Βλάχου προς τον Υπουργό
Περιφερειακής Ανάπτυξης και Ανταγωνιστικότητας, σχετικά µε
την αγορανοµική διάταξη µε αριθµό 6/2010 για τις οικονοµικές
συσκευασίες των προϊόντων κ.λπ..

2. Η µε αριθµό 26/13-9-2010 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού κ. Ηλία Πολατίδη προς τον
Υπουργό Εξωτερικών, σχετικά µε την ονοµασία των Σκοπίων
κ.λπ..

3. Η µε αριθµό 25/13-9-2010 επίκαιρη ερώτηση του Ζ’ Αντι-
προέδρου της Βουλής και Βουλευτή του Συνασπισµού Ριζοσπα-
στικής Αριστεράς κ. Αναστασίου Κουράκη προς τον Υπουργό
Προστασίας του Πολίτη, σχετικά µε τις απολύσεις εργαζοµένων
στο εστιατόριο «Banquet» στη Θεσσαλονίκη κ.λπ..

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εισερχόµαστε στην ηµερήσια
διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Συνέχιση της συζήτησης επί των άρθρων και του συνόλου του
σχεδίου νόµου του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας: «Υπηρεσιακή
εξέλιξη και ιεραρχία των στελεχών των Ενόπλων ∆υνάµεων - Θέ-
µατα διοίκησης των Ενόπλων ∆υνάµεων, Στρατολογίας και συ-
ναφείς διατάξεις».

Στη χθεσινή συνεδρίαση συζητήθηκε και ψηφίστηκε το νοµο-
σχέδιο επί της αρχής. Στη σηµερινή συνεδρίαση θα συζητηθεί η
πρώτη ενότητα των άρθρων του νοµοσχεδίου, άρθρα 1 έως 70.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας):
Κύριε Πρόεδρε, ζητώ το λόγο.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ορίστε, κύριε
Υπουργέ, έχετε το λόγο.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας):
Ήθελα να παρακαλέσω να συζητηθούν παραλλήλως µε τα
άρθρα 1 έως 70 οι τροπολογίες Βουλευτών, τις οποίες προτίθε-
µαι να αποδεχθώ.

Πρόκειται για την µε γενικό αριθµό 290 και ειδικό 10 του κ. ∆η-
µήτρη Παπουτσή, Βουλευτή Καβάλας για την προσθήκη παρα-
γράφου 6 στο άρθρο 5, για την µε γενικό αριθµό 220 και ειδικό
11 του Βουλευτή Α’ Πειραιώς κ. Μανώλη Μπεντενιώτη για προ-
σθήκη παραγράφου 13 στο άρθρο 27, για την µε γενικό αριθµό
222 και ειδικό 13 του εισηγητή µας κ. Σάββα Εµινίδη Βουλευτή
Καβάλας για προσθήκη παραγράφου 6 στο άρθρο 37 και για την
µε γενικό αριθµό 221 και ειδικό 12 του κ. Μανώλη Μπεντενιώτη
για την προσθήκη εδαφίου στην παράγραφο 1 του άρθρου 39.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Εποµένως θα γίνει
συζήτηση και επ’ αυτών.

Το λόγο έχει ο εισηγητής της Πλειοψηφίας κ. Σάββας Εµινί-
δης.

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΛΕΟΝΤΑΡΙ∆ΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θέλω το λόγο
για µια διευκρίνιση.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ορίστε, κύριε Λεο-
νταρίδη, έχετε το λόγο.

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΛΕΟΝΤΑΡΙ∆ΗΣ: Ποιο κεφάλαιο θα συζητήσουµε;
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας): Θα

συζητήσουµε τα άρθρα 1 έως 70, την υπηρεσιακή κατάσταση,
που είναι το πρώτο κεφάλαιο.



ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Το λόγο έχει ο ει-
σηγητής της Πλειοψηφίας κ. Σάββας Εµινίδης.

ΣΑΒΒΑΣ ΕΜΙΝΙ∆ΗΣ: Κατ’ αρχάς, επειδή χθες το βράδυ είδαµε
ένα θέατρο του παραλόγου, θα ήθελα να πω δυο λόγια για την
οµιλία του Κοινοβουλευτικού Εκπροσώπου της Νέας ∆ηµοκρα-
τίας. Ήταν και προκλητικός αλλά και εκνευρισµένος. Επειδή απ’
ό,τι φαίνεται καθηµερινά χάνουν τη δύναµή τους, η οποία σκορ-
πίζει σε τρεις ορίζοντες, φάνηκε εδώ µέσα αλαζόνας µιλώντας
επί παντός επιστητού, χωρίς να αναφέρει τίποτα για το νοµο-
σχέδιο.

Αν δεν το κατάλαβαν, ο ελληνικός λαός τους τιµώρησε. Τους
έριξε από την κυβέρνηση και τους έστειλε στην Αντιπολίτευση.
Θα ήθελα να συµβουλεύσω ότι µε τέτοιου είδους Αντιπολίτευση
θα τους στείλει µήνυµα ότι δεν θα είναι άξιοι ούτε για αντιπολί-
τευση. Όπως είπε και ο κύριος Υπουργός, οφείλει να ζητήσει µία
συγγνώµη -όχι ως πρόσωπο απλά, αλλά και ως Αντιπολίτευση η
Νέα ∆ηµοκρατία- διότι εχθές είπε ότι γνωρίζει εισηγήσεις στε-
λεχών των Ενόπλων ∆υνάµεων.

∆ηλαδή, ούτε το Υπουργείο γνωρίζει ούτε η ελληνική Βουλή
και λέει ο εκπρόσωπος της Νέας ∆ηµοκρατίας ότι έχει επαφή; Τι
είδους; Θέλουν να αναβιώσουν παλιές µεθόδους; Γιατί εχθές επί
δώδεκα λεπτά κατήγγελλε το «κράτος ΠΑΣΟΚ». Τελικά αυτά που
έλεγε χθες, µήπως αφορούν την πενταετία που ολοκληρώθηκε
τον Οκτώβρη του 2009; Αυτές οι µέθοδοι πλέον, θυµίζουν παρα-
κράτος. Όχι απλά οφείλει µία συγγνώµη από εδώ, από το ίδιο
Βήµα προς τον ελληνικό λαό και προς όλους εµάς, αλλά αν δυ-
στυχώς ισχύει κάτι τέτοιο, πρέπει να το δούµε και µε το Υπουρ-
γείο και µε τα στελέχη των Ενόπλων ∆υνάµεων.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µετά την ψήφιση του νοµοσχε-
δίου επί της αρχής, ξεκινάµε να πούµε πέντε πράγµατα για τα
άρθρα. Το σχέδιο νόµου περιλαµβάνει ενενήντα ένα άρθρα. Απ’
ό,τι είπαµε, θα µιλήσουµε για το πρώτο κεφάλαιο που περιλαµ-
βάνει τα άρθρα 1 έως 70, όπου προτείνεται η µεταρρύθµιση του
νοµικού καθεστώτος των στελεχών των Ενόπλων ∆υνάµεων.

Με τα άρθρα 4 έως 13 ρυθµίζονται οι προϋποθέσεις, οι διαδι-
κασίες και τα κριτήρια υπηρεσιακών µεταβολών των στελεχών
των Ενόπλων ∆υνάµεων. Προβλέπεται ότι για την τοποθέτηση,
µετάθεση και απόσπαση στελεχών των Ενόπλων ∆υνάµεων απαι-
τείται πλήρως αιτιολογηµένη απόφαση και παρέχεται σε όλα τα
στελέχη η δυνατότητα εξαγοράς πέντε τουλάχιστον επιπλέον
ετών, ώστε να συµπληρώνεται το σχήµα που περιγράφεται στην
πρόσφατη αναθεώρηση του ασφαλιστικού συστήµατος των
στρατιωτικών.

Αντικειµενοποιείται η διαδικασία υπηρεσιακών µεταβολών των
στελεχών των Ενόπλων ∆υνάµεων, µε δίκαιο, διαφανή και τυπο-
ποιηµένο τρόπο βάσει ενός πλέγµατος ειδικά προκαθορισµένων
αντικειµενικών κριτηρίων.

Θεσµοθετούνται συµβούλια µεταθέσεων και κατοχυρώνεται
το δικαίωµα του ενδιαφερόµενου να ασκήσει ενδικοφανή προ-
σφυγή κατά της απόφασης τοποθέτησης, µετάθεσης ή απόσπα-
σής του. Αναπροσδιορίζεται το πλαίσιο και η διαδικασία των
µετατάξεων. ∆ίνεται η δυνατότητα µετάταξης υπαξιωµατικών και
ανθυπασπιστών των ΑΣΣΥ που έχουν συµπληρώσει τουλάχιστον
πέντε έτη πραγµατικής υπηρεσίας, αν είναι πτυχιούχοι ΑΕΙ, να
µπουν στο σώµα των αξιωµατικών.

Εδώ, κύριε Υπουργέ, δεν ξέρω µήπως µπορούµε να δούµε τε-
λικά αν και οι πτυχιούχοι των ΤΕΙ µπορούν να µπουν στο σώµα
των αξιωµατικών.

Με τα άρθρα 14 έως 37 ρυθµίζονται ζητήµατα αξιολόγησης,
εξέλιξης και ιεραρχίας των αξιωµατικών των Ενόπλων ∆υνάµεων.
∆ηµιουργείται διαφανέστερο και δικαιότερο σύστηµα αξιολόγη-
σης, κρίσεων και προαγωγών των αξιωµατικών των Ενόπλων ∆υ-
νάµεων και εναρµονίζεται µε τις γενικές αρχές λειτουργίας των
συλλογικών οργάνων της διοίκησης. Ορίζεται ότι όλες οι απο-
φάσεις πρέπει να είναι πλήρως ειδικώς αιτιολογηµένες και ότι ο
ενδιαφερόµενος έχει πλέον τη δυνατότητα της ακρόασης.

Εισάγεται ο θεσµός της κρίσης κατ’ απόλυτο εκλογή στο
βαθµό του αντισυνταγµατάρχη και συνταγµατάρχη. Αυξάνεται ο
ελάχιστος χρόνος παραµονής σε κάθε βαθµό σε εναρµόνιση µε
το νέο ασφαλιστικό συνταξιοδοτικό καθεστώς. Προσδιορίζεται
µε σαφή και αναλυτικό τρόπο και τυποποιούνται και τα κριτήρια

αξιολόγησης των στελεχών, η βαθµολογική κλίµακα αξιολόγη-
σης αυτών, καθώς και η διαδικασία κρίσης για προαγωγή. ∆ηµι-
ουργείται µια µορφή παράλληλης επετηρίδας για όσους τίθενται
εκτός οργανικών θέσεων και εφόσον το επιθυµούν, ωσότου συ-
µπληρώσουν την αναγκαία συντάξιµη υπηρεσία.

Με τα άρθρα 38-39 ρυθµίζονται όλοι οι όροι και οι προϋποθέ-
σεις ανάκλησης στην ενέργεια απόστρατων αξιωµατικών και
προβλέπεται και για τους αθλητές ότι η ιδιότητα του εφέδρου εν
ενεργεία αξιωµατικού βαθµού ανθυπολοχαγού απονέµεται σε
όσους έχουν καταλάβει στους Ολυµπιακούς Αγώνες µια εκ των
τριών πρώτων θέσεων σε ατοµικό άθληµα.

Με τα άρθρα 40 έως 53 καθορίζονται οι γενικοί κανόνες πει-
θαρχικού δικαίου των στελεχών των Ενόπλων ∆υνάµεων, δια-
µορφούµενοι σύµφωνα µε τα πορίσµατα της νοµολογίας των
ελληνικών δικαστηρίων, αλλά και του Ευρωπαϊκού ∆ικαστηρίου
Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων.

Με τα άρθρα 54 έως 59 ρυθµίζονται η αναδιοργάνωση και η
µετεξέλιξη του κοινού Στρατολογικού Σώµατος σε Σώµα Στρα-
τολογικό-Στρατιωτικών Νοµικών Συµβούλων.

Στα άρθρα 60 έως 70 περιέχονται ρυθµίσεις που αφορούν επι-
µέρους θέµατα διοίκησης, οργάνωσης και υποστήριξης του προ-
σωπικού. Ειδικά, το άρθρο 69 αναφέρεται στους εθελοντές
µακράς θητείας και τακτοποιείται µια µεγάλη κατηγορία στελε-
χών που ως τώρα ήταν υπό διαρκή εκκρεµότητα. Για τα υπόλοιπα
άρθρα, όπως είπα, θα µιλήσουµε παρακάτω.

Έχω ήδη αναφερθεί στην επιτροπή στο άρθρο 36, όπου ο
Υπουργός είπε ότι θα κοιτάξει να κάνει την αλλαγή. Έχω κατα-
θέσει και δύο τροπολογίες όπου περιµένω και από τον Υπουργό
να µου πει εάν µπορούν να γίνουν αυτές οι αλλαγές. Πιστεύω ει-
δικά ότι το ένα θέµα αφορά µονογονεϊκές οικογένειες, οικογέ-
νειες µε ΑΜΕΑ και είναι ειδικό κοινωνικό ζήτηµα στο οποίο
πιστεύω ότι µπορεί να γίνει βελτίωση στο νοµοσχέδιο.

Τα υπόλοιπα θα τα πούµε µετά.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον

εισηγητή του ΠΑΣΟΚ κ. Εµινίδη.
Το λόγο έχει ο εισηγητής της Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Θεόφιλος

Λεονταρίδης.
Κύριε Λεονταρίδη, έχετε το λόγο για οκτώ λεπτά.
ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΛΕΟΝΤΑΡΙ∆ΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,

δεν είµαστε µόνον εµείς ως Αντιπολίτευση που διαφωνούµε µε το
παρόν σχέδιο νόµου. ∆εν είναι µόνο τα στελέχη των Ενόπλων ∆υ-
νάµεων. Είναι, όπως σας ανέφερα και χθες, το σύνολο του
Τύπου, ηλεκτρονικού και έντυπου, που έκανε σκληρή κριτική. Και
σας ανέφερα τίτλους εφηµερίδων, όπως της «ΕΛΕΥΘΕΡΟΤΥ-
ΠΙΑΣ», που λέει «Αποθήκη αξιωµατικών προωθεί η Κυβέρνηση
και ωθεί στη διαπλοκή», «∆ιάτρητο το πολυνοµοσχέδιο για την
εξέλιξη των αξιωµατικών» στον «ΕΠΕΝ∆ΥΤΗ», «Πολυνοµοσχέδιο
χωρίς τη σύµφωνη γνώµη των Αρχηγών των Ενόπλων ∆υνάµεων»
στο «ΠΑΡΟΝ», «Νοµοσχέδιο άκυρον και νοµοσχέδιο-νάρκη από
ειδήµονες» στον «ΕΛΕΥΘΕΡΟ ΤΥΠΟ».

Είναι δυνατόν, κύριε Υπουργέ, όλοι εµείς να συνωµοτήσαµε
για να διαφωνούµε µαζί σας;

Ο κύριος Υπουργός περιέγραψε χθες µια αξιοκρατική κατά-
σταση στις Ένοπλες ∆υνάµεις και ότι οι κακές φήµες είναι αυτές
πάντα που δηµιουργούν τα προβλήµατα.

Τα χρόνια προβλήµατα στο Στρατό, κύριε Υπουργέ, δεν αντι-
µετωπίζονται, όπως σας έχω πει εξάλλου, µε διακηρύξεις και µε
το να αναζητείτε πάντοτε άλλοθι για όσα συµβαίνουν. Υπάρχουν
αδυναµίες, υπάρχουν αστοχίες και πρέπει αυτό να το παραδε-
χθείτε και µέληµά σας είναι και πρέπει να είναι πάντοτε πώς θα
ξεπεραστούν. Κάνατε λάθη και σας τα επισηµάναµε και εδώ ήρ-
θατε και µας µιλάτε για µια αξιοκρατία που έχει εµπεδωθεί. Νο-
µίζω ότι ο καθένας από εµάς κρίνεται και εσείς κρίνεστε
καθηµερινά και από τα στελέχη των Ενόπλων ∆υνάµεων και από
τον τρόπο της πολιτικής σας.

Το νέο σχέδιο νόµου, κατά την άποψή µας, δεν προωθεί την
αξιοκρατία και ενισχύει τη γραφειοκρατία στις Ένοπλες ∆υνά-
µεις. Σας είπαµε ότι δεν λήφθηκαν υπ’ όψιν οι παρατηρήσεις των
Γενικών Επιτελείων, για να ξεπεραστούν οι διάφορες αδυναµίες.

Θα αναφερθώ τώρα στα άρθρα στα οποία θέλω να κάνω κά-
ποιες ιδιαίτερες επισηµάνσεις. Στο άρθρο 4 η Νέα ∆ηµοκρατία
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διαφωνεί µε τη σύσταση συµβουλίων µεταθέσεων των κλάδων,
διότι ήδη υπάρχουν αρµόδιες υπηρεσίες προσωπικού για τις µε-
ταθέσεις. Η πρόβλεψη ενός νέου οργάνου θα δηµιουργήσει προ-
βλήµατα τόσο στη λειτουργία των υπηρεσιών αλλά και στον
αρµόδιο κλάδο. Επίσης, ρωτάµε: Από ποιους αξιωµατικούς θα
αποτελείται το συµβούλιο και ποιος ο ρόλος τους;

Μήπως κατασκευάζουµε κοµµατικά φέουδα µέσα στις Ένο-
πλες ∆υνάµεις, κύριε Υπουργέ;

Στο άρθρο 8 η Νέα ∆ηµοκρατία εκφράζει ενστάσεις ως προς
τη λειτουργικότητά του, δεδοµένου ότι οι καθυστερήσεις τις
οποίες επιφέρει στην υλοποίηση των µεταθέσεων εκτιµώνται ως
σοβαρές, λαµβάνοντας υπ’ όψιν ότι οι µετατιθέµενοι κατ’ έτος
ανέρχονται περίπου στις επτά χιλιάδες.

Στο άρθρο 9, που αναφέρει τις διαδικασίες µετατάξεων, υπάρ-
χει πρόβλεψη για την µετάταξη των ΕΜΘ στο σώµα των υπαξιω-
µατικών. Φρονούµε ότι, για λόγους αντικειµενικούς και δικαίου
και επειδή ο θεσµός των ΕΠΟΠ είναι σηµαντική συνιστώσα των
Ενόπλων ∆υνάµεων, δεν θα πρέπει να είναι η µόνη κατηγορία
που να εξαιρείται των µετατάξεων. Έτσι, λοιπόν, προτείνεται να
προστεθεί ιδιαίτερη παράγραφος που να δίνει τη δυνατότητα
στους ΕΠΟΠ που συµπληρώνουν δώδεκα χρόνια στις Ένοπλες
∆υνάµεις και διαθέτουν πτυχίο ΑΕΙ, να µετατάσσονται στο σώµα
των υπαξιωµατικών, όπως και οι ΕΜΘ.

Επίσης, πρέπει να δείτε διάφορα προβλήµατα -και σας έχουν
πιστεύω ενοχλήσει- των ανθυπασπιστών που προέρχονται από
παραγωγικές σχολές και πρέπει να ρυθµιστούν όλα αυτά εδώ,
ώστε να υπάρχει ισορροπία και να µην υπάρχουν αντιπαλότητα
και τριβές µέσα στο στράτευµα.

Στο άρθρο 14 η Νέα ∆ηµοκρατία έχει επιφυλάξεις µε την πα-
ραποµπή ολόκληρου του συστήµατος αξιολόγησης των στελε-
χών σε ένα προεδρικό διάταγµα που εκδίδεται µε εισήγηση του
Υπουργού Εθνικής Άµυνας και προτείνει το τόσο ουσιώδες αυτό
σηµείο για την αξιολόγηση και εξέλιξη στην ιεραρχία των στελε-
χών να αποτελεί αναπόσπαστο µέρος του νόµου και να ψηφιστεί
από την ελληνική Βουλή.

Στο άρθρο 21 παράγραφος 3 η Νέα ∆ηµοκρατία φρονεί ότι το
υπ’ όψιν άρθρο δεν είναι λειτουργικό, διότι η παρουσία των κρι-
νόµενων στα διάφορα συµβούλια θα δηµιουργήσει τεράστιες κα-
θυστερήσεις και οικονοµική επιβάρυνση από τις µετακινήσεις.
Επίσης, η έγγραφη υποβολή απόψεων των κρινόµενων αξιωµα-
τικών προς όλα τα αρµόδια συµβούλια εκτιµάται ότι θα αποτε-
λέσει αντικείµενο εκµετάλλευσης από τους δικηγόρους,
λαµβάνοντας υπ’ όψιν ότι οι κρινόµενοι κατ’ έτος είναι µερικές
χιλιάδες. Παράδειγµα, για το Στρατό Ξηράς είναι περίπου δυό-
µισι χιλιάδες στελέχη.

Στο άρθρο 22, παράγραφος 1, η αναφορά στο πρακτικό των
ονοµάτων της µειοψηφίας αντίκειται στη συλλογικότητα του ορ-
γάνου και θέτει τους ψηφίσαντες ενδεχόµενα σε νοµικές περι-
πέτειες. Προτείνουµε τη διαγραφή αυτής της διάταξης.

Όσον αφορά το άρθρο 22, παράγραφος 6, η Νέα ∆ηµοκρατία
έχει επιφυλάξεις ως προς τη λειτουργικότητα ενδικοφανούς προ-
σφυγής των στελεχών κατά των αποφάσεων των συµβουλίων
κρίσεων, καθόσον επιφέρονται σηµαντικές καθυστερήσεις στην
οµαλή λειτουργία του στρατεύµατος. Από τη συνολική µελέτη
του άρθρου διαπιστώνεται ότι αυτό δεν είναι λειτουργικό και γεν-
νάται εύλογα το ερώτηµα: Πώς θα συνεχιστεί η οµαλή ροή των
κρίσεων στους ανώτατους, εφόσον θα υφίσταται σε εκκρεµό-
τητα αριθµός προσφυγών, παραδείγµατος χάριν συνταγµαταρ-
χών και οι πίνακες δεν θα έχουν κυρωθεί από τον κύριο Υπουργό;

Στο άρθρο 25, το σύστηµα αξιολόγησης των στελεχών θα πρέ-
πει να είναι απόλυτα αντικειµενικό και αξιοκρατικό. Αυτή είναι η
διαχρονική θέση της Νέας ∆ηµοκρατίας. Οι σχετικές διατάξεις
του παρόντος νοµοσχεδίου δεν διασφαλίζουν την αντικειµενικό-
τητα των κρίσεων. Υπάρχουν ενστάσεις, τόσο για την κρίση κατ’
απόλυτο εκλογή, όσο και για τα κριτήρια προαγωγών, ενώ υπάρ-
χουν δυσνόητα διατυπωµένες διατάξεις που απαιτούν περαιτέρω
επεξεργασία.

Συγκεκριµένα, επί της διατάξεως που αφορά την κρίση κατ’
απόλυτο εκλογή, εφόσον θεσπιστεί, πιστεύουµε ότι θα πρέπει να
οριοθετηθεί εντός µίας και µόνο τάξεως. Επίσης, στην παρά-
γραφο 2 για τους αντισυνταγµατάρχες, ως κριτήριο θα πρέπει

να εισαχθεί και η φοίτηση στην Α∆ΙΣΠΟ. Επίσης, για τους συ-
νταγµατάρχες τα κριτήρια προαγωγής να εναρµονιστούν µε τα
του αντισυνταγµατάρχη, δηλαδή να έχουν βαθµολογηθεί ως
εξαίρετοι σε όλους τους ανώτερους βαθµούς και όχι µόνο στον
κατεχόµενο.

Ενστάσεις υπάρχουν και στο θέµα της παράλληλης επετηρί-
δας. Το πρόβληµα που θα κληθεί να διαχειριστεί η ηγεσία των
Ενόπλων ∆υνάµεων τα επόµενα χρόνια συνεπεία της παράλλη-
λης επετηρίδας είναι η αξιοποίηση αυτών των στελεχών. Πού θα
τοποθετηθούν, δηλαδή, οι αξιωµατικοί βαθµού αντισυνταγµα-
τάρχη και συνταγµατάρχη και αντίστοιχα, οι οποίοι θα υπερσκε-
λιστούν από νεώτερους; Ποιά θα είναι η αποδοτικότητα αυτών
των στελεχών που ουσιαστικά θα µπουν στο «ψυγείο» µέχρι να
συµπληρώσουν τριακονταετία και να συνταξιοδοτηθούν; Μήπως
κατασκευάζουµε αξιωµατικούς δηµόσιους υπάλληλους, χωρίς
ζήλο και αίσθηµα ευθύνης για την υπηρεσία;

Στο άρθρο 32 δεν συµφωνούµε µε τη µη απονοµή του επόµε-
νου βαθµού σε αξιωµατικούς που υποβάλλουν παραίτηση, κα-
θόσον αυτή η διάταξη – όπως σας έχω πει εξ άλλου- µόνο ως
εκδικητική µπορεί να χαρακτηριστεί. Θα πρέπει να δίνεται η δυ-
νατότητα στα συµβούλια των κλάδων να αποφασίζουν, συνεκτι-
µώντας όλα τα δεδοµένα κατά περίπτωση.

Με το άρθρο 39 δίνεται ουσιαστικά η δυνατότητα στον αρµό-
διο Υπουργό Εθνικής Άµυνας να προσλαµβάνει κατά βούληση
ηµέτερους µε µόνο κριτήριο το βιογραφικό τους, καθόσον δεν
καθορίζονται συγκεκριµένα κριτήρια για την πρόσληψή τους. Η
Νέα ∆ηµοκρατία προτείνει θέσπιση αντικειµενικών διαδικασιών
πρόσληψης µέσω ΑΣΕΠ, κατόπιν φυσικά διαγωνισµού.

Στο άρθρο 54, στη σύσταση του Σώµατος Νοµικών Συµβού-
λων, θυµίζω ότι υπήρχε σχετική πρόταση του ΣΑΓΕ το 2005. Η
Νέα ∆ηµοκρατία συµφωνεί µε τη σύσταση του Σώµατος, όχι
όµως και µε τη συγχώνευσή του µε το Στρατολογικό Σώµα. Η
όλη διαδικασία στη σύσταση του Σώµατος χρήζει διευκρινίσεων,
κυρίως ως προς τις αρµοδιότητες, ενώ είναι ορατός ο κίνδυνος
σύγχυσης µε τις αρµοδιότητες των Νοµικών Συµβούλων του
Κράτους. Θεωρούµε ότι ο εκσυγχρονισµός της Στρατολογίας µε
την πλήρη µηχανοργάνωσή της είναι η απάντηση και όχι η συγ-
χώνευσή της. Στην ιστοσελίδα εξ άλλου της Στρατολογίας ανα-
γράφονται πολλά που πρέπει να γίνουν για την αναµόρφωση του
Στρατολογικού Σώµατος και εκεί πρέπει να ρίξετε το βάρος των
ενεργειών σας στο συγκεκριµένο τοµέα.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον

κ. Λεονταρίδη, εισηγητή της Νέας ∆ηµοκρατίας.
Το λόγο έχει η ειδική αγορήτρια του Κοµµουνιστικού Κόµµα-

τος Ελλάδας, κ. Λιάνα Κανέλλη.
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ξέρετε, σας ακούσαµε χθες το βράδυ να υπερασπίζεστε το

διαρκώς ενδικοφανές. ∆εν µας λείπει τόση γνώση. ∆εν είναι το
ενδικοφανές το πρόβληµα. Αν δια του ενδικοφανούς, αναγνωρί-
ζετε την ιδιαιτερότητα λειτουργίας των Ενόπλων ∆υνάµεων,
οπότε και η υπεράσπισή του σε προσωπικό επίπεδο, σε πειθαρ-
χικό επίπεδο, σε βαθµολογικό επίπεδο, σε οποιοδήποτε επίπεδο
οφείλει να είναι διαφοροποιηµένη, τότε να το αναγνωρίζετε και
στα υπόλοιπα. ∆εν γίνεται να το αναγνωρίζετε µόνο στο επίπεδο
της δικαστικής ή –αν θέλετε- νοµικής αντιµετώπισης της ιδιαιτε-
ρότητας. Σας το είπαµε, πολιτικά θα τοποθετηθούµε.

Πριν αρχίσω και σας πω πέντε πράγµατα –ενδεικτικά θα είναι-
θέλω να σας εξηγήσω ότι θα πούµε «όχι» σε όλα τα άρθρα µε
συναίσθηση. Για παράδειγµα, σε δύο ρυθµίσεις που κάνετε για
τα περίπτερα, εµείς έχουµε ιδεολογική αντίθεση µε την αµοιβή,
όπως ξεκίνησε από τη δεκαετία του ’50. Και το συζητάγαµε εδώ
µε το σύντροφο Χαλβατζή. Υπήρχαν άνθρωποι που έπαιρναν ένα
περίπτερο µε κοµµένα τα ποδάρια από το Εσκί Σεχίρ. ∆εν είναι
τρόπος αντιµετώπισης αυτός σε µία πολιτεία, η οποία θέλει τις
Ένοπλες ∆υνάµεις να υπερασπίζονται την εθνική, τη λαϊκή κυ-
ριαρχία.

Κάνατε πέντε ρυθµίσεις. Μπορεί να είναι θετικές, να βολεύουν
τους ανθρώπους. Εντάξει. ∆ίνετε τη σύνταξη εκεί που πρέπει, σε
αυτούς που υπηρέτησαν και επί χρόνια αδικούνται. Τι να σας πει
κάποιος; Να σας πούµε ότι πανηγυρίζουµε γι’ αυτό το άρθρο,
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επειδή δεν ζούµε σε µία χώρα που δεν έχει ανοίξει ο φάκελος
της Κύπρου; Ερχόµαστε τριάντα πέντε χρόνια µετά, που έχουν
πεθάνει όσοι έχουν πεθάνει, να αποκαταστήσουµε µία αδικία συ-
νταξιοδοτική;

Αυτή είναι εντυπωσιοθηρία. Εντάξει. Ωφελούνται δυο-τρεις άν-
θρωποι. Θα σας λέγαµε θεωρητικά και ουσιαστικά «όχι»; Γιατί θα
πούµε «όχι»; Γιατί δεν µπορούµε να καθίσουµε να κάνουµε επι-
λεκτική επιλογή, ένα, δύο, τρία, τέσσερα για µία µικρή οµάδα
εδώ, για µία µικρή οµάδα εκεί. Βρίθει αδικιών! ∆εν το έχετε µε-
λετήσει.

Εγώ θα καταθέσω στα Πρακτικά. Το συντονιστικό συµβούλιο
των συλλόγων των αποστράτων υπαξιωµατικών –γιατί εκεί υπάρ-
χουν τα περισσότερα προβλήµατα- είχε τεράστια ζητήµατα και
άρθρο µε άρθρο. Θα τα καταθέσω στα Πρακτικά, έτσι για να
υπάρχουν για την ιστορία, για να µη µιλάµε για ανοιχτή διαβού-
λευση. ∆εν µπορεί να µου πει κάποιος ότι όλοι οι απόστρατοι
όλων των Ενόπλων ∆υνάµεων, υπαξιωµατικοί κ.α., δεν ήταν σε
θέση να γνωρίζουν τι προβλήµατα προκύπτουν από εδώ και τι
αδικίες προκύπτουν από εκεί. Και θα ήταν καλό να τους έχουµε
φέρει στην επιτροπή και να τους έχουµε ακούσει. Αλλά, εντάξει,
οµιλεί η Κυβέρνηση. Τώρα οµιλεί η Κυβέρνηση;

Εµένα θα µου ήταν εξαιρετικά χρήσιµο να µιλήσω µε τον κ.
Ζέπο, τον αντιπρόσωπο της «SHELL» και την κ. Ολµπράιτ που
αποφάσισαν την αλλαγή της δοµής του ΝΑΤΟ. Θα µου ήταν
πάρα πολύ χρήσιµο να ξέρω τι µορφή θέλει να πάρει το ΝΑΤΟ,
έτσι που έχετε υπογράψει και είστε δεσµευµένοι µε το ΝΑΤΟ. Τι
µορφή πρέπει να πάρει ο ελληνικός στρατός; Τι, κοντολογίς,
φύλλο πορείας του δίνει το ΝΑΤΟ στον καινούργιο κόσµο της
δηµοκρατίας; Τι φύλλο πορείας του δίνει; Τι θα παίζουµε;

Φανταζόταν ποτέ κανένας πριν από λίγο καιρό ότι θα υπάρ-
χουν µονάδες, οι οποίες θα υπερασπίζουν τα πετρελαιοφόρα και
τα πλοία στα ανοιχτά της Σοµαλίας, επειδή έχει πειρατές; Και οι
πειρατές µας προέκυψαν, επειδή ήταν ο ευκολότερος τρόπος να
λέµε στο διεθνές «πόπολο» ότι δήθεν κάτι κάνουµε, ενώ στην
πραγµατικότητα υπερασπιζόµαστε συµφέροντα εκεί. Εγώ ήµουν
σύµµαχος του Λευκού Οίκου ή ο Μπιν Λάντεν; Και µου βγήκε στο
δρόµο η Αλ Κάιντα, δεν ξέρω τι θέλει να κάνει το ΝΑΤΟ. ∆εν ξέ-
ρουµε. Εννοώ δεν ξέρουµε επί των ειδικών ζητηµάτων και γι’
αυτό µας πλασάρετε κάτι ιδέες περί ευελιξίας.

Αυτό το καταθέτω στα Πρακτικά και παρακαλώ πάρα πολύ να
µείνει ως ουσιαστικές προτάσεις. ∆εν είµαι καν σε θέση να
ελέγξω µία-µία αυτές. Αλλά, δεν είναι πια και τα µείζονα συµφέ-
ροντα.

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Λιάνα Κανέλλη καταθέτει για
τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της ∆ιεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Σας φέραµε την αντίρρηση για την τροπολογία για τη Σχολή
Ικάρων και τις ανώτατες σχολές. Θέλετε να την ακαδηµαϊκοποι-
ήσετε. Ωραίο ακούγεται! Θέλετε να την ανοίξετε. Γιατί σε τέτοιο
βαθµό την αποστρατιωτικοποιείτε; ∆ιότι, αν το δούµε συνολικά,
θα µειωθεί ο αριθµός των αξιωµατικών στην Ελλάδα. Θα µειωθεί
ουσιαστικά και λειτουργικά. Γιατί το κάνετε;

Για παράδειγµα, όταν σας είπαµε ότι αυτό θα ήταν ένα και-
νούργιο νοµοσχέδιο, σας είπαµε να το φέρετε εδώ να αρχίσουµε
από την αλήθεια, από τον τρόπο εισαγωγής και να το δούµε µε
βάση τις πραγµατικές ανάγκες και τον Κανονισµό Λειτουργίας.
Μούγκα! Χρόνια τώρα παρακαλάµε! Ποιος είναι ο Κανονισµός
Λειτουργίας; Πώς λειτουργούν αυτές οι σχολές; Τι ανθρώπους
βγάζουν; Με τι σκοπό και µε τι στόχο; Με τι δυνατότητες; ∆εν θα
αντιλέξω στο ευφυολόγηµα ότι χρειάζοµαι έναν ακαδηµαϊκό από
τα πανεπιστήµια για να αποφασίσει τα αρχαία ελληνικά ενδεχο-
µένως ή τη φυσική. ∆εν µπορώ, όµως, να µην έχω και την άποψη
του στρατιωτικού! Ποια φυσική; Για ποιο πράγµα; Ποια χηµεία;
Για ποιο πράγµα; Και αν σας ενδιαφέρει τόσο πολύ το εκπαι-
δευτικό, τότε σχολές όπως τα ΑΣΣΥ θα έπρεπε να τις έχετε κοι-
τάξει και να έχετε εφαρµόσει το νόµο, όπως δεν εφαρµόστηκε
µέχρι σήµερα.

Για να δώσω ένα στίγµα του τι µπορεί να περιλαµβάνει ένα τέ-
τοιο νοµοσχέδιο, θα πω κάτι που δεν το βρίσκεις εκτός και αν σε
πονάει τον ίδιο. Κανένας από εµάς τους Βουλευτές δεν είναι σε

θέση να το βρει. Γι’ αυτό και θα έπρεπε να είναι αυτή η διαβού-
λευση πολύ µακρά, δεν φθάνει µια µέρα διαβούλευσης. Ήρθαν
η Κυβέρνηση και ο Αρχηγός, θα κάνουν αυτό που πρέπει να κά-
νουν και λένε ότι το κάνουν για το καλό. Εντάξει! Παρακάτω; ∆εν
έχουν γνώµη ούτε οι πρώην ούτε οι νυν ούτε οι επόµενοι.

Παίρνουµε σήµερα µία επιστολή που µας λέει ότι σύµφωνα µε
το άρθρο 20 του ν. 3865/2010 –είναι το συνταξιοδοτικό- τα στε-
λέχη των Ενόπλων ∆υνάµεων που συµπληρώνουν είκοσι πέντε
έτη πραγµατικής υπηρεσίας µέχρι 31-12-2014, υπόκεινται στις
διατάξεις του παλαιότερου ασφαλιστικού συστήµατος. Κοινώς,
κατοχυρώνουν το δικαίωµα. Είναι αυτό που ακούει το «πόπολο»
κάθε µέρα στην τηλεόραση. Ορθόν;

Όµως, στο 91 του παρόντος άρθρου αναφέρεται ότι εξακο-
λουθούν να ισχύουν οι διατάξεις των άρθρων 5 ως 10, 11 πλην
των παραγράφων 11, 12 και 12-14, 16-22, του ν. 2439/1996 για τα
στελέχη των Ενόπλων ∆υνάµεων που συµπληρώνουν είκοσι
πέντε έτη πραγµατικής υπηρεσίας µέχρι το 2012.

Αν µας ακούει κάποιος απ’ έξω δεν θα καταλαβαίνει τίποτα!
Μετάφραση: Οι αξιωµατικοί που συµπληρώνουν εικοσιπενταετή
υπηρεσία τη διετία 2013-2014, αφ’ ενός µεν υπόκεινται στις δια-
τάξεις του συνταξιοδοτικού του 2010, ενώ ταυτόχρονα εξαιρού-
νται των διατάξεων του παρόντος νοµοσχεδίου.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας της κυρίας Βουλευτού)

Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα δύο λεπτά ακόµα. Νοµίζω ότι σή-
µερα µπορούµε να έχουµε µια στοιχειώδη ανοχή. Στο κάτω-κάτω
της γραφής µιλάµε για ενενήντα εννέα άρθρα!

Έτσι, λοιπόν, όπως γίνεται αυτό το πράγµα, βρίσκεται µία µε-
ρίδα ανθρώπων µετέωρη! Πάµε παρακάτω. Στο άρθρο 23 δια-
φοροποιείτε τον καταληκτικό βαθµό των αξιωµατικών που
προέρχονται από τις σχολές ΑΣΣΥ, σε σχέση µε τους υπόλοιπους
αξιωµατικούς που προέρχονται από τους ΟΠΥ, τους πενταετούς
υποχρέωσης. Οι άνθρωποι λένε ότι θα διαφοροποιηθεί η κοινή
επετηρίδα, γιατί οι εν λόγω αξιωµατικοί που προσλήφθηκαν
µέχρι το 1989 έχουν τοποθετηθεί πίσω από τους αντίστοιχους
των ΑΣΣΥ και κατά ειδικότητα θα πρέπει να µένουν αναιτίως στά-
σιµοι –αναιτίως στάσιµοι!- µέχρι που να αλλάξει η σειρά και κά-
ποιοι νεότεροι να µπουν µπροστά.

Και ακούστε τώρα. Πάµε να τακτοποιήσουµε ένα χάος. ∆εν
αντιλέγω, ας πούµε ότι έχετε την πρόθεση να το τακτοποιήσετε.
Προς ποια κατεύθυνση; Κριτήριο συµµετοχής στους διαγωνι-
σµούς εισαγωγής στις παραγωγικές σχολές ήταν το απολυτήριο
της Α’ λυκείου, ενώ για τους ΟΠΥ το απολυτήριο λυκείου, λόγω
διαφοράς της διδακτέας ύλης. Τι αφορά αυτό; Αφορά τέσσερις
χιλιάδες ανθρώπους αξιωµατικούς που έχουν προσληφθεί στις
Ένοπλες ∆υνάµεις µέχρι το 1989 -τέσσερις χιλιάδες!- διότι µέχρι
το 1990 προσλαµβάνονταν ΕΠΥ µε διαφορετικό καθεστώς βαθ-
µολογικής εξέλιξης και συνταξιοδότησης. Μιλάµε για τέσσερις
χιλιάδες στελέχη και των τριών όπλων και των τριών κλάδων!

Πού θα καθίσουµε εµείς να την κάνουµε αυτή τη δουλειά;
Ήρθαν εδώ ειδικοί να µας τα πουν; Μιλάµε για ειδικούς στην
πείρα τους, τη βιωµένη στο πετσί τους!

Και για να ολοκληρώνω και να είµαι και συνεπής, θα σας πω το
εξής: ∆ιαβάστε το! ∆ιαβάστε το ξανά! Αστός µέγας, φωτισµένος,
το έγραψε το «Άσµα ηρωικό και πένθιµο»! Είµαι συνεπής, σας
έχω φέρει και το αντίτυπο να το διαβάσετε. Αν δεν θέλετε, µην
ξοδευτείτε. Σας λέει µία µεγάλη αλήθεια: Αν δεν µας πείτε ποιο
είναι το δόγµα της χώρας και τι υποχρεώσεις αναλαµβάνει από
τις διεθνείς συµφωνίες για τα επόµενα δέκα, δεκαπέντε, είκοσι
χρόνια, δεν µπορείτε να µας πείσετε ότι υπάρχει διαφάνεια στον
καταρτισµό επετηρίδων, παραλλήλων ή τακτικών, διότι το δόγµα
και οι υποχρεώσεις είναι αυτές που καθορίζουν τον αριθµό, τις
προτεραιότητες των όπλων, το αν θα δουλεύουµε στο εξωτερικό
µε τον έναν στους δύο που θα τους πληρώνει ο Έλληνας φορο-
λογούµενος και πολίτης, η µάνα και ο πατέρας του, για αποστο-
λές στο εξωτερικό ή µέσα! Αυτό θα καθορίσει πόσους
συνταγµατάρχες, πόσους ταγµατάρχες, πόσους πλωτάρχες
χρειάζεστε, τι µονάδες και πόσα όπλα! Και αφού αυτό καθορι-
στεί, αυτό καθορίζει και την επετηρίδα, από την ώρα που έχετε
κριτήρια επιλογής και απόλυτη επιλογή!

Γι’ αυτό επιµένουµε! Τι να συζητήσουµε; Έχει γίνει µία σοβαρή
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συζήτηση; Ο ∆ρούτσας λέει άλλα, ο Πρωθυπουργός λέει άλλα,
ο Ερντογάν λέει άλλα, ο Νταβούτογλου λέει άλλα, το ΝΑΤΟ λέει
άλλα, οι συνάδελφοι αναλυτές λένε άλλα, για το πού πάει η Ελ-
λάδα αµυντικά, αποτρεπτικά και στρατιωτικά! Και εµείς καθόµα-
στε εδώ και συζητάµε τι θα κάνει ο ανθυπολοχαγός και ο
λοχαγός!

Για να µη σας τα λέω εγώ, θα κλείσω µε µία κουβέντα που είναι
και πρόταση του Κοµµουνιστικού Κόµµατος. ∆εν θα ξαναψηφί-
σουµε εδώ πέρα –θα σηκωνόµαστε να φεύγουµε- όταν θα µας
φέρνετε άρθρα που θα παραπέµπουν σε προεδρικά διατάγµατα
και δεν µας φέρνετε προσχέδιο και ηµεροµηνία, να λέει δηλαδή
«εντός τριών µηνών», «εντός δύο µηνών», «εντός πέντε µηνών»
και «το προσχέδιο είναι αυτό». ∆ιότι αλλιώς είναι σαν να σας δί-
νουµε λες και είναι τηλεοπτικό παιχνίδι πίσω από µία κουρτίνα
«ΖΟΝΓΚ» την άδεια ή το «ναι» σε ένα άρθρο –καταλαβαίνετε γιατί
δεν µπορούµε να πούµε «ναι» πουθενά- και εσείς αύριο το πρωί
µε ένα προεδρικό διάταγµα το διαφοροποιείτε και τακτοποιείτε
κάποια συµφέροντα!

Νοµικός άνθρωπος είναι ο κ. Βενιζέλος -και όχι µόνο ο κ. Βε-
νιζέλος, αλλά και πάρα πολλοί από εµάς- και καταλαβαίνει ότι
αυτό είναι δίκαιο αίτηµα. Στην επιτροπή ακούστηκε ευηκόως από
το σύνολο των συναδέλφων! Και αυτό δείχνει πραγµατική δου-
λειά! Και αυτό µπορεί να συνεπάγεται και διαβούλευση! Και
αυτό, αν θέλετε τη γνώµη µας, µπορεί και να µη ρεζιλεύει αυτόν
που υπογράφει το προεδρικό διάταγµα και είναι ο πρώτος πολί-
της της χώρας και να έρχεται σε αντίφαση και να λέµε εµείς «ορί-
στε, φέρατε ένα προεδρικό διάταγµα» ή «δεν το φέρατε» ή «δεν
λειτούργησε», όταν έχουµε νόµους ανεφάρµοστους για µία δε-
καετία!

Κλείνω µε δύο κουβέντες. Σας τις λέει ο Ελύτης καλύτερα από
εµένα: «Πείτε, λοιπόν, στον ήλιο να βρει έναν καινούργιο
δρόµο…». Και µιλάει στ’ αλήθεια για τον ήλιο. ∆εν µιλάει για τον
ήλιο του ΠΑΣΟΚ! Αν θέλετε να τον εκλάβετε ως τέτοιο µετά την
τρόικα και την 3η Σεπτεµβρίου, δικαίωµά σας! «…τώρα πια που
η πατρίδα σκοτείνιασε στη γη, αν θέλει να µη χάσει από την πε-
ρηφάνια του».

Η περηφάνια εδώ, έτσι όπως είναι γραµµένη, είναι το µεγαλύ-
τερο λαϊκό κεκτηµένο για τις Ένοπλες ∆υνάµεις! Είναι ένας
χώρος που υπηρετεί ένα λαό. Το ακµαίο ηθικό είναι ο µεγαλύτε-
ρος πολλαπλασιαστής δύναµης! Η αιτία για την οποία υπερα-
σπίζεσαι αυτό το χωράφι ή αυτόν τον τάφο, είναι αυτό που κάνει
την πατρίδα!

Από καταβολής, µε όλα τα παράλογα που µπορεί να έχει ο
Στρατός, µε την ιεραρχία του, µε τα χίλια δυο του, όταν ο Στρα-
τός γίνεται κοµµάτι άσκησης ταξικότατης και εν µέρει κοινωνικά
ρατσιστικής πολιτικής, δεν αφορά στην πατρίδα και δεν αφορά
στο λαό!

Πείτε στον ήλιο να αλλάξει πορεία, γιατί σε άλλο στίχο ξέρετε
πολύ καλά τι λέει! Λέει ότι για να γυρίσει ο ήλιος θέλει δουλειά
πολλή και θέλει νεκρούς χιλιάδες! Ε, ας είναι για την πατρίδα!
Ας µην είναι για τη συσκευασία της κόκας στο Αφγανιστάν! Ας
µην είναι για την προάσπιση της ∆ηµοκρατίας του Καρζάι! Ας µην
είναι για τα συµφέροντα των πετρελαιαγωγών και της «Χάλι
Μπάρτον» και για την ανοικοδόµηση του Ιράκ! Ας µην είναι για τα
πετρέλαια που υπάρχουν κάτω από το Νταρφούρ, όπου φτιά-
χνεται πρώτα η κοινωνική καταστροφή επάνω για να ξεγελιέται
η παγκόσµια κοινή γνώµη και από κάτω είναι τα πετρέλαια!

Για να µιλάµε για ρυθµούς ανάπτυξης όχι µόνο των χρηµάτων,
αλλά και των ηθικών διληµµάτων, στα οποία αυτός ο λαός έχει
µάθει να µπαίνει! Χάνει εβδοµήντα εννέα επαναστάσεις και κερ-
δίζει µία! Για να µπορείς να γράψεις αυτό το στίχο –µη νοµίζετε
ότι κλέβω, σπάνια ακούγονται στίχοι πια στις µέρες µας, µόνο
που οι ποιητές βλέπουν µπροστά- «…για να µεθύσεις µε τ’ αθά-
νατο κρασί του Εικοσιένα», πρέπει να έχεις Εικοσιένα και να µην
το έχουν βάλει κάτω οι προηγούµενοι! Και ας έχασαν εβδοµήντα
και ογδόντα και ενενήντα χιλιάδες φορές!

Πηγαίνετε να πείτε στο Ναυτικό ποια είναι η τελευταία φορά
πριν από τα Ίµια που έχει να θυµάται κάτι! Είναι όταν είχε ηθικό
και δυνάµεις να κλείσει τα ∆αρδανέλια!

Σήµερα διαπραγµατεύεστε πού θα κόψετε το Αιγαίο µε βάση
τα πετρέλαια! Αυτή είναι η µεγάλη αλήθεια! Ελάτε και ανοίξτε

µία συζήτηση -θα σας υποχρεώσουµε να το κάνετε- για να µας
εξηγήσετε πού πάει η χώρα αµυντικά, πού πάει η χώρα στρα-
τιωτικά, τι ευθύνες έχετε αναλάβει και πόσες άλλες Σούδες θα
βρει ο ελληνικός λαός µπροστά του να τις πληρώνει η µάνα του
και ο πατέρας του, τάχα µου δήθεν επειδή θα βρει ψωµί στη χω-
µατερή των πηλικιοφόρων ανέργων επί τρία χρόνια.

Καταψηφίζουµε ένα προς ένα τα άρθρα, την τροπολογία και
οποιαδήποτε άλλη τροπολογία εµφανιστεί επί αυτού του νοµο-
σχεδίου. ∆εν βελτιώνεται, όπως δεν βελτιώνεται και ο καπιταλι-
σµός!

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε την
ειδική αγορήτρια του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδος κ. Κα-
νέλλη.

Το λόγο έχει ο ειδικός αγορητής του Λαϊκού Ορθόδοξου Συ-
ναγερµού κ. Αλέξανδρος Χρυσανθακόπουλος.

ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΟΣ ΧΡΥΣΑΝΘΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε.

Πρέπει να σας πω ότι στην οµιλία µου θα κάνω χρήση και του
χρόνου της δευτερολογίας µου, όπως συµφωνήθηκε χθες στη
συζήτηση επί της αρχής. Άρα, θα γενικεύσω στην εισαγωγή µου
τις απόψεις πάνω στο νοµοσχέδιο.

Υπήρξε ένας έντονος διαπληκτισµός ανάµεσα στην Κυβέρ-
νηση και στην Αξιωµατική Αντιπολίτευση σχετικά µε τις ευθύνες
πάλι για την οικονοµία µιας και το νοµοσχέδιο είναι παράγωγο
αυτής της οικονοµικής κρίσης.

Αυτή η σύγκρουση έγινε σ’ ένα πεδίο ηθικής. Η ηθική τάξη του
πολιτικού κόσµου αποκαθίσταται όταν ξεκινάει ο διαχειριστής
του συστήµατος να απολογείται και να ζητάει συγγνώµη. Και όχι
µόνο να ζητάει συγγνώµη, αλλά να επιστρέφει και να αποκαθι-
στά τις αδικίες. Και η αδικία που έχει διαπραχθεί είναι εις βάρος
του ελληνικού λαού. ∆εν θα µιλούσαµε σήµερα για όλα αυτά τα
προβλήµατα, τα οποία διευθετούνται µε τρόπο αποµειωτικό των
µισθών και ταυτόχρονα επιµήκυνσης του χρόνου στο στράτευµα,
εάν δεν είχαν διαπραχθεί τα εγκλήµατα των προηγούµενων δε-
καετιών.

Ποια είναι η εις βάθος έρευνα, εσωκοµµατική και ηγετική στα
δύο µεγάλα κόµµατα εξουσίας για τις προµήθειες, για τις µίζες
που πήραν από τα εξοπλιστικά προγράµµατα; ∆εν είναι µια οµο-
λογία του κ. Τσουκάτου χθες, δεν είναι πασιδήλως γνωστό, δεν
είναι εκδότες και άλλοι που έχουν παρεισφρήσει συµπληρωµα-
τικά στα συστήµατα αυτά, δεν είναι διάφοροι επιχειρηµατίες, οι
οποίοι απλά επωφελήθηκαν. Αυτοί οι συγκεκριµένοι διαφθορείς
πάντοτε απαλλάσσονται λόγω επαγγελµατικής ιδιότητας. Κά-
νουν τη δουλειά τους. Ο πολιτικός κόσµος δεν απαλλάσσεται
ποτέ.

Κατά συνέπεια, πόσα είναι τα δισεκατοµµύρια, τα οποία προ-
στέθηκαν στο χρέος της χώρας από την υπερτιµολόγηση των συ-
γκεκριµένων προµηθειών για να πάρουν το κάτι τις, κυρίως
κόµµατα και δευτερευόντως πολιτικά στελέχη; Αυτό είναι ένα κυ-
ρίαρχο ερώτηµα. Και όσο δεν ξεκινάνε µε συγγνώµη αλλά αλλη-
λοδιαπληκτίζονται ζητώντας δηµοψήφισµα στις επερχόµενες
δηµοτικές εκλογές, για τη συσπείρωση των εσωκοµµατικών οµά-
δων και την αντιστοίχησή τους στους µηχανισµούς εξουσίας, δεν
µπορούµε να αισθανόµεθα ότι σε αυτήν την Αίθουσα ο δηµόσιος
πολιτικός διάλογος έχει εκείνο το επίπεδο που αρµόζει στο Κοι-
νοβούλιο του 2010, µιας χώρας που απειλείται σε επίσηµη χρε-
οκοπία µια και η πτώχευση στον ελληνικό λαό επιβάλλεται µέρα
µε την ηµέρα.

Επειδή δεν θα έχω απάντηση επί του συγκεκριµένου και το
γνωρίζω -διότι τόσο σοβαρά ζητήµατα δεν απαντώνται, διότι
όταν απαντηθούν πρέπει κανείς να είναι πολύ ταπεινός, σεµνός
και κυρίως παρακλητικός στο λαό να τον συγχωρήσει- το ερώ-
τηµα περιλαµβάνει και κάτι άλλο. Την επιστροφή των κλοπιµαίων.
∆εν είναι τυχαίο το αίτηµα του ελληνικού λαού «φέρτε πίσω τα
κλεµµένα», ανεξάρτητα αν οι κάθετοι µηχανισµοί διάβρωσης
έφταναν πολύ χαµηλά πολλές φορές και σε άλλα επίπεδα διοί-
κησης και όλοι αυτοί οι οποίοι ενεπλέκοντο ή υπόκειντο σε αυτό
το σύστηµα, το οποίο είναι αποκρουστικό και επικίνδυνο και που
µέχρι σήµερα έχει διασωθεί, έχει λάθρα βιώσει.

Αν, λοιπόν, θέλουµε να κάνουµε ένα βήµα µπροστά, ξεκινάµε
από αυτό. Και δεν διανοούµαι να ξανακούσω σε αυτήν την Αί-
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θουσα να λέει ο ένας στον άλλο «εσείς φταίτε» όταν φταίνε και
οι δύο µαζί. Όταν και οι δύο µαζί –όπως έλεγε και ο Πρόεδρος
του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού χθες στη Θεσσαλονίκη- δεν
µας είπαν τί έγινε µε την αγορά του αιώνα και γιατί εµείς πλη-
ρώσαµε στη διπλάσια τιµή τα «Μιράζ» από άλλες χώρες; Και τα
λεγόµενα αντισταθµιστικά οφέλη, ποια ήταν που δεν εφαρµό-
στηκαν ποτέ και δεν είχαµε ουσία σε αυτά, γιατί κανένας µετά
δεν µπορούσε να διαµαρτυρηθεί στους µιζαδόρους του «κύριοι
δεν σας δίνουµε τα αντισταθµιστικά οφέλη, δεν προχωρούµε στη
συµφωνία µόνο και µόνο γιατί σας τα δώσαµε µε άλλο τρόπο».
Αυτή είναι η σκληρή πραγµατικότητα.

Έρχοµαι στο δεύτερο σκέλος µια και το πρώτο ήταν η δευτε-
ρολογία επί της αρχής. Αυτή είναι η απάντηση που οφείλαµε ως
κόµµα απέναντι στους Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους των
δύο µεγάλων κοµµάτων. Το «µεγάλων» έχει να κάνει ως προς τις
εισπράξεις από τις µίζες στα συστήµατα διαχείρισης. Κατά τα
άλλα είναι πολύ µικρά και µε χαµηλότατο έως µηδαµινό ηθικό
επίπεδο.

Έρχοµαι τώρα στο νοµοσχέδιο. Το νοµοσχέδιο, τονίσαµε από
την αρχή, έχει λάθη σοβαρά, τα οποία δηµιουργούν εσωτερική
τριβή ιδιαίτερου ανταγωνισµού και ανισότητες στους κλάδους
των Ενόπλων ∆υνάµεων, στις σχέσεις µεταξύ των αξιωµατικών,
στην εξέλιξή τους και στις µεθόδους. Και εµείς βάλαµε συγκε-
κριµένες αρχές και το ξεκαθαρίσαµε. Όταν επαναφέρεται µε το
άρθρο 38 κάποιος στο στράτευµα αυτή η επαναφορά είναι µια
πολιτική απόφαση και είναι πολιτικό το κριτήριο, διότι πρέπει να
καταδικάσουµε αυτόν που τον αποστράτευσε, να µας πει γιατί
αποστρατεύτηκε. Αποστρατεύτηκε ευδοκίµως και βεβαίως επι-
τυχηµένος. Γιατί όµως επαναφέρεται; Για να στηθεί µηχανισµός.
Καθαρά πράγµατα.

Η πρότασή µας ότι δεν πρέπει να χάνονται τα άξια στελέχη µε
το θέµα της παράλληλης επετηρίδας πήρε άλλη διάσταση. Πήρε
τη «διάσταση» του ψυγείου ή της υποαπασχόλησης σε άλλο αντι-
κείµενο. ∆ιότι πραγµατικά δεν είναι δυνατό να συσσωρευτεί ένας
τεράστιος αριθµός. Πώς θα γίνει η διαχείριση εκείνη που δεν θα
έχουµε τις αδικίες; Ξέρετε όλοι αυτοί οι άνθρωποι που κάνουν
καριέρα στο στράτευµα έχουν µια υπερηφάνεια και µία ηγετική
προδιάθεση, διότι ακριβώς αυτός είναι ο ρόλος τους. Να αντι-
µετωπίσουν µε συλλογική συνείδηση την προάσπιση του ελλαδι-
κού χώρου. Η άµυνα, λοιπόν, απαιτεί και αυτή την τάση. Αυτοί οι
άνθρωποι τραυµατίζονται µέσα από κοµµατικές διενέξεις. ∆ιότι
είδαµε τη Νέα ∆ηµοκρατία να επαναφέρει τον ηµέτερο. Το
ΠΑΣΟΚ τι θα κάνει; Τον ηµέτερο πάλι θα επαναφέρει, αυτόν που
έχει προσωπική γνωριµία και εµπιστοσύνη. Το νοµοσχέδιο από
ποιους φτιάχνεται; Από µία οµάδα τεχνικού χαρακτήρα, πολιτικά
διαλεγµένη, η οποία σκέφτεται από τη θέση της. Πρώτα δια-
σφαλίζει τα δικά της. Στη συνέχεια τακτοποιεί των υπολοίπων.
Μου θυµίζει το νοµοσχέδιο που είχε να κάνει µε την αξιολόγηση
των καθηγητών µέσης εκπαίδευσης που ήταν οι πανεπιστηµια-
κοί. Άλλο επίπεδο. Παρενέβαιναν σ’ ένα άλλο για να αξιολογή-
σουν, χωρίς οι ίδιοι να έχουν τη διδακτική και τη λειτουργική
εµπειρία µέσα στην αίθουσα στη δευτεροβάθµια εκπαίδευση.

Άρα, λοιπόν, όταν φτιάχνεται το ένα επίπεδο αγνοούνται οι
υπόλοιποι. Εµείς δεν θεωρούµε ότι ο υπαξιωµατικός είναι το ίδιο
µε τον αξιωµατικό. Θεωρούµε ότι πρέπει να υπάρχει µια διαδι-
κασία. Οι προτάσεις µας στα επιµέρους άρθρα είναι σαφέστα-
τες. Θέλουµε υποχρεωτική παρακολούθηση σχολών και
υποχρεωτικές γραπτές εξετάσεις για να προχωράει βήµα-βήµα
ο καθένας. ∆εν µπορούν να γίνονται οι µετατάξεις µε τρόπο
«πήρε ένα πτυχίο απ’ έξω»! Σας είπα χθες πως παίρνουν πολλοί
πτυχία. Το έχω ζήσει ως στρατευµένος όταν έβλεπα το συνά-
δελφο µου να ετοιµάζει την πτυχιακή του αξιωµατικού καριέρας.
∆εν είναι έτσι η εξέλιξη, στα χαρτιά. Πρέπει να είναι στην ουσία.

Για το λόγο αυτόν, όλη αυτή η µεθοδολογία ενέχει τριβές τις
οποίες εµείς δεν µπορούµε να τις αποδεχτούµε ότι είναι στο
σωστό δρόµο. ∆εν προκαλούν δηλαδή οι µέθοδοι που ακολου-
θείτε διασφάλιση του αισθήµατος ότι ο άλλος που παραµένει στο
στράτευµα µε ένα στόχο, να εξελιχθεί, έχει το βηµατισµό του.
Κάποιοι βέβαια µπήκαν στο στράτευµα µε άλλους όρους. Λένε:
«Κύριε, είσαι εκεί, θα φτάσεις µέχρι του λοχαγό». ∆ιεκδικεί να
πάει µέχρι τον ταγµατάρχη. Είναι θεµιτό µέσα σε µία εξέλιξη να

υπάρχει µια διεκδίκηση. Ή κάποιοι λένε: «Κύριοι, εγώ όταν µπήκα
είχα αυτά τα προσόντα. Στη συνέχεια εξελίσσοµαι. Εξελίσσοµαι
και έξω από το στράτευµα, αλλά εξελίσσοµαι και µέσα».

Εδώ βλέπουµε ότι υπάρχει µία σύγχυση –κάτι που δείχνει και
καλή τακτοποίηση- ιδιαίτερα στο πολυπληθές κοµµάτι εκείνων οι
οποίοι κάνουν χρήση των πιο κρίσιµων και χρήσιµων όπλων, εκεί-
νων που εκπαιδεύονται στον τοµέα της αποτροπής, έχοντας
αυτή την ειδική εκπαίδευση και γνώση χειρισµού οπλικών συ-
στηµάτων, αλλά και εκείνων βέβαια που αισθάνονται ότι µπρο-
στά τους υπάρχει µια πολιτική ηγεσία η οποία πολλές φορές
τους αγνοεί και δεν τους αντιµετωπίζει µε ένα αίσθηµα θαλπω-
ρής. ∆ιότι αλλιώς πώς εξηγούνται τα εκατοντάδες e-mail και επι-
στολές που έχουµε στα χέρια µας από κατηγορίες αξιωµατικών
και υπαξιωµατικών που αισθάνονται ότι ο νόµος διευθετεί τµή-
µατα που έχουν να κάνουν µε την ιεραρχία και την εξέλιξή τους
και όχι ότι υπάρχει µια σταθερή πορεία;

Εδώ, θα ήθελα να πω ότι εµείς δεν µπορούµε να δεχθούµε όλη
αυτήν τη διαδικασία των µετατάξεων χωρίς τους κανόνες που
προαναφέραµε, όπως δεν µπορούµε και να δεχθούµε ότι ο κύ-
ριος Υπουργός λέει ότι θα φτιάξει ένα προεδρικό διάταγµα το
οποίο θα κάνει τις αξιολογήσεις κ.λπ.. Στο σηµείο αυτό, θα ήθελα
να πω ότι τα προεδρικά διατάγµατα αποτελούν υπεκφυγή του
νόµου. Εδώ είναι το Κοινοβούλιο, εδώ νοµοθετούµε. Το προε-
δρικό διάταγµα αποτελεί µια εξειδίκευση. Όµως, σε ποιο πλαί-
σιο, δεδοµένου ότι το πλαίσιο είναι ασαφές;

Πολύ καλός ο κ. Βενιζέλος και να τον εµπιστευθούµε. Όπως
είπε, δεν θα κάνει διακρίσεις σε κοµµατικό επίπεδο. Όµως, ο µε-
τέπειτα «κακός» Υπουργός θα κάνει διακρίσεις και καταχρήσεις
εξουσίας. Ποιος διασφαλίζει ότι το στράτευµα δεν τραυµατίζεται
εσωτερικά, ότι δεν χάνεται η συνοχή και το φρόνηµα, όπως ανα-
λύσαµε χθες πιο συγκεκριµένα; Πιστεύω, λοιπόν, ότι έχετε λάθος
κατεύθυνση.

Και όσον αφορά στα σηµεία που αφορούν τις κρίσεις, µε το
πολύπλοκο και χρονοβόρο γραφειοκρατικό σύστηµα και τα ση-
µεία που το ένα θεσπίζει την κατ’ απόλυτη εκλογή ή το άλλο την
κατ’ εκλογή, θα ήθελα να σας πω τα εξής. Όταν υπάρχουν δύο
λύσεις, το ένα είναι επετηρίδα, είναι χρονολογικό, είναι απόδοση,
είναι τα παράσηµα γι’ αυτά που έχει κάνει και που φαίνονται -
είναι στο φάκελό του οι ανδραγαθίες του- είναι η προσφορά του
και η αξιολόγησή του στην πορεία του.

Το άλλο είναι η κατ’ απόλυτη εκλογή, µε ιδιαίτερη εκείνη την
ευφυΐα την οποία διαβλέπει ο κρίνων -δηλαδή η πολιτική ηγεσία-
και εκείνη την ιδιαίτερη και κατ’ εξαίρεση ευφυΐα που τον ανε-
βάζει στα ύψη και τον κάνει εκλεκτό.

Θα ήθελα να πω ότι αυτές δεν είναι σωστές µέθοδοι µε τις
οποίες κρίνεται καθένας που δίνει τη ζωή του. Σκεφθείτε τον άν-
θρωπο που δεν έχει µακριά γλώσσα και δεν «γλείφει» τον
Υπουργό, δεν «γλείφει» το στρατηγό του, δεν πηγαίνει από κοντά
και δεν σκύβει, γιατί είναι αξιοπρεπής, γιατί είναι υπερήφανος,
γιατί αυτός είναι πραγµατικά άξιος να ανέβει στην ιεραρχία.
Όµως, αυτός ο άνθρωπος πετάγεται στα σκουπίδια, γιατί δεν
πήγε σε ένα πολιτικό γραφείο και δεν τα είχε καλά µε τον τάδε.
Ε, λοιπόν, δεν είναι έτσι τα πράγµατα. Αυτός ο δρόµος είναι
λάθος και εµείς το κατανοούµε πλήρως.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Έχω στα χέρια µου µια σειρά από ενδεικτικές προτάσεις που
λένε: «Κοιτάξτε, εµείς σύµφωνα µ’ αυτό που έγινε τότε για να
εξυπηρετηθούν οι άλλοι, είµαστε απ’ έξω και ζητάµε να µπούµε
και εµείς στον ίδιο κανόνα, σε µια ισοτιµία και ισονοµία».

Για την οικονοµία του χρόνου, θα σας καταθέσω δυο, τρία τέ-
τοια παραδείγµατα, γιατί είναι στο γραφείο σας και για να µη θε-
ωρηθεί ότι εγώ έρχοµαι να διαπραγµατευθώ εκ µέρους µιας
µικρής µερίδας που κάθε φορά εξαιρείται ή κάθε φορά αδικείται.

Όσον αφορά το πρώτο σκέλος του σχεδίου νόµου και ειδικά το
σκέλος που αφορά τα πειθαρχικά ζητήµατα, θα ήθελα να πω ότι
είναι λαθεµένη η επίκληση της εφαρµογής των ∆ικαιωµάτων του
Ανθρώπου. ∆εν είναι το ευρωπαϊκό πλαίσιο προστασίας των Αν-
θρωπίνων ∆ικαιωµάτων αυτό που καθορίζει αυτά τα πράγµατα
στο στράτευµα, αλλά υπάρχει και ο στρατιωτικός κανονισµός,
υπάρχει συγκεκριµένο πλαίσιο και κανόνες. Άλλωστε, δεν ήταν
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απάνθρωποι οι κανόνες που θέσπισε η Ελληνική ∆ηµοκρατία, η
κοιτίδα της δηµοκρατίας και ιδιαίτερα µε τις ευαισθησίες και την
ανεκτικότητα που έχουµε ως λαός και ως πολιτισµός.

Η εφαρµογή, λοιπόν, κάποιων πλαισίων που πάλι δηµιουργούν
µέσα στο στράτευµα την αίσθηση ότι ο άλλος έχει και το δικη-
γόρο του, τον αρεοπαγίτη του κ.λπ. είναι τελείως διαφορετικά
πράγµατα. Μ’ αυτόν τον τρόπο, ο στρατός χάνει τον ειδικό του
χαρακτήρα και γίνεται ένα κοσµικό ζήτηµα το οποίο µπορεί να
οδηγηθεί και σε «τηλεδικεία» έτσι. Μπορεί να έχουµε και «τηλε-
δικεία» για τη διευθέτηση των στρατιωτικών θεµάτων.

Το µόνο, όµως, «τηλεδικείο» στο οποίο δεν έχει απαντήσει
ακόµα η πολιτεία είναι το ποιος φταίει, µετά την έκδοση του πο-
ρίσµατος για το Σινούκ. ∆ιότι ακόµα πλανάται το εξής ερώτηµα.
Ποιος δολοφόνησε έναν Πατριάρχη και αυτούς τους ανθρώ-
πους; ∆ιότι πρόκειται περί δολοφονικής ενέργειας και όχι περί
απλής αµέλειας. Και σ’ αυτό δεν έχουµε απάντηση, αλλά έχουµε
απλά την αρχική υπεκφυγή της εταιρείας, η οποία ξαφνικά έχασε
τους κωδικούς που αποκάλυπταν τι συνέβη στο Σινούκ -ενώ τους
είχε παραλάβει στα χέρια της- κάτι που δεν είχε και καµµιά συ-
νέπεια για την εταιρεία. Επίσης έχουµε και την ελληνική πλευρά,
η οποία προσπαθούσε να µεταθέσει ευθύνες στο διηνεκές και
στο απρόσωπο, ώστε στο τέλος κανείς να µη σηκώσει το βάρος
αυτής της ευθύνης.

Έτσι και µε τέτοιες µεθόδους δεν µπορεί να πάει µπροστά η
χώρα µας ούτε µπορεί ο Στρατός µας να έχει το χαρακτήρα που
πρέπει.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κύριε συνάδελφε,
αν έχετε την καλοσύνη, ολοκληρώστε.

ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΟΣ ΧΡΥΣΑΝΘΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ολοκληρώνω, κύριε
Πρόεδρε.

Εµάς µας ενδιαφέρει το ότι δεν επιτελείτε το σκοπό –και γι’
αυτό διαφωνούµε µε τα περισσότερα άρθρα του σχεδίου νόµου
και αναφέρθηκα χθες σ’ αυτά που συµφωνούµε και θα τα τονί-
σουµε και πρόκειται για µερικές διατάξεις γενικού περιεχοµένου
και σηµειολογικής αποδοχής, πιστεύω- για τον οποίο φέρνετε το
σχέδιο νόµου, ένα σκοπό που θα γινόταν πραγµατικότητα µε τη
λιτή διαφάνεια, τις καθαρές διατυπώσεις και τη στάση εκείνη που
θα προκαλούσε στη συνέχεια το αίσθηµα εµπιστοσύνης σε
όλους αυτούς από τους οποίους εµείς αναµένουµε να υπερα-
σπιστούν την πατρίδα µας.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον
ειδικό αγορητή του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού κ. Αλέξαν-
δρο Χρυσανθακόπουλο.

Το λόγο έχει για οκτώ λεπτά ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος
του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Θεόδωρος ∆ρί-
τσας.

ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ∆ΡΙΤΣΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Το πρώτο µέρος του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Εθνικής

Άµυνας που συζητάµε σ’ αυτή τη συνεδρίαση, αυτό το πρώτο
µέρος µε τα οκτώ κεφάλαια και τα εβδοµήντα άρθρα, αναφέρε-
ται σε ρυθµίσεις σχετικές µε τις υπηρεσιακές µεταβολές, τις µε-
ταθέσεις, τις προαγωγές και όλα αυτά και όντως δεν έχει άµεση
σχέση µε τα κεντρικά ζητήµατα που έθεσα χθες από την πλευρά
του ΣΥΡΙΖΑ στην επί της αρχής συζήτηση και τα οποία αναφέ-
ρονται στον προσανατολισµό του µικρότερου και πιο ευέλικτου
στρατού, όπως επιτάσσουν οι νατοϊκές κατευθύνσεις και οι κα-
τευθύνσεις του Ευρωπαϊκού Οργανισµού Άµυνας στις εξελίξεις
της συγκυρίας.

Όλα αυτά είναι σχέδια για το επόµενο διάστηµα και αποτελούν
αντικείµενα µιας συζήτησης, η οποία θα έπρεπε να προηγηθεί
αυτού του σχεδίου νόµου, ώστε να είχαν αποσαφηνιστεί πάρα
πολλά ζητήµατα, γιατί χωρίς αυτά οι διατάξεις του σχεδίου
νόµου δεν αποσαφηνίζονται και δεν αποτυπώνουν την πραγµα-
τική βούληση του νοµοθέτη και άρα, δεν ψηφίζουµε µετά λόγου
γνώσεως.

Παρ’ όλα αυτά και σ’ αυτά τα πρώτα εβδοµήντα άρθρα στο
πρώτο µέρος και στα οκτώ κεφάλαια υπεισέρχονται έµµεσα ανά-
λογου περιεχοµένου ζητήµατα µ’ αυτά που προανέφερα.

Όµως, αυτό κυρίως που θα πρέπει κανείς να αναδείξει είναι

ότι ενώ αυτές οι διατάξεις αφορούν τη ζωή ανθρώπων που ανή-
κουν στην κοινωνική οµάδα των στρατιωτικών, δεν υπήρξε καµ-
µία δυνατότητα όχι µόνο να εκφραστεί η βούληση, η επιθυµία, η
γνώµη των διαστρωµατώσεων αυτής της κοινωνικής οµάδας,
αλλά ούτε και το Κοινοβούλιο έλαβε υπ’ όψιν του εκείνα τα στοι-
χεία που ήταν αναγκαία για να αξιολογηθούν αυτές οι ρυθµίσεις
που εισάγονται.

Εννοώ ότι ναι, κατανοώ το επιχείρηµα του κυρίου Υπουργού
το οποίο συνίσταται στο να µη ζητάµε συνδικαλισµό στο Στρατό.
Να κατανοήσω κάτι τέτοιο. Επίσης µπορώ να κατανοήσω και το
επιχείρηµα που έγκειται στο να µη ζητάµε αλλαγή των βασικών
συντεταγµένων, στη βάση των οποίων συγκροτείται και ο ελλη-
νικός Στρατός, αλλά και όλοι οι στρατοί. Άλλωστε, ξέρουµε όλοι
πάρα πολύ καλά ότι Στρατός σηµαίνει ιεραρχία και µάλιστα
σκληρή ιεραρχία.

Ναι, αλλά εδώ έχουµε φωνές από αξιωµατικούς, από γυναίκες
που υπηρετούν στο στράτευµα, από αξιωµατικούς της αεροπο-
ρίας, από απόφοιτους της ΣΤΥΑ και από πολλές πλευρές, που
θέτουν ζητήµατα πολύ συγκεκριµένα. Και διαµαρτύρονται για µια
αναπαραγωγή αδικιών που διαιωνίζονται και για νέες αδικίες που
εισάγονται, αλλά και για µια σειρά από ρυθµίσεις που προτείνουν
και οι οποίες θα µπορούσαν να συζητηθούν.

Ειλικρινά –πρέπει να το οµολογήσω- δεν έχω κριτήριο, για να
κρίνω όλο αυτό το σύνολο –γιατί είναι και πάρα πολλές- των δια-
µαρτυριών ή των προτάσεων. Μπορεί να έχουν δίκιο, µπορεί να
έχουν άδικο, µπορεί η λύση να βρίσκεται κάπου αλλού, µπορεί το
ένα, µπορεί το άλλο. Σηµασία έχει ότι, ανεξάρτητα από το αν θα
δεχθεί ο Υπουργός ή η Βουλή ή η ελληνική πολιτεία το συνδικα-
λισµό στο στράτευµα, ένα νοµοσχέδιο που αφορά ρυθµίσεις που
καθορίζουν τη ζωή ανθρώπων για είκοσι, τριάντα, τριανταπέντε,
σαράντα χρόνια, δεν είναι δυνατόν πλέον στην εποχή µας να συ-
ντελείται χωρίς –έστω µε έναν τρόπο- να λαµβάνεται υπ’ όψιν η
γνώµη τους, οι αγωνίες τους, οι ανάγκες τους και όλα αυτά. Νο-
µίζω πως όλα όσα έχουµε πάρει ως διαβεβαιώσεις ότι αυτό συ-
νέβη, δεν πείθουν.

∆εν συνέβη. Επρόκειτο για µια διαδικασία που άφησε απ’ έξω
πάρα πολύ µεγάλο τµήµα των ενδιαφεροµένων, όχι ως συντε-
χνιακά συµφέροντα ή κάτι τέτοιο. Επιτέλους, κάθε άνθρωπος,
κάθε οµάδα ή κατηγορία ανθρώπων στο δηµόσιο ή στον ιδιωτικό
τοµέα, που προβάλλει την επιθυµία του και την ανάγκη του, δεν
συγκροτεί συντεχνία. Ας τελειώνουµε και µε αυτούς τους κακό-
γουστους χαρακτηρισµούς.

Απ’ αυτήν την άποψη, µε όσα προείπα, νοµίζω ότι κανείς από
τα κόµµατα της Αριστεράς, οπωσδήποτε, αλλά νοµίζω και από
κάθε κόµµα στο ελληνικό Κοινοβούλιο, που δεν έχει την πρό-
σβαση σ’ αυτού του είδους τις πληροφορίες και τις διεργασίες,
δεν είναι δυνατόν να προσέλθει µε θετικό τρόπο, για να ψηφίσει
τα άρθρα αυτού του κεφαλαίου.

Μπορεί να µη συγκροτείται οπωσδήποτε η καταψήφισή τους,
αλλά η έντονη επιφύλαξη και η ψήφος, που για πολλά απ’ αυτά
δεν µπορεί να είναι θετική αλλά µπορεί να είναι «ΠΑΡΩΝ» για
εµάς, τουλάχιστον, είναι µια βασική επιλογή.

Όµως, θα κάνουµε τη διάκριση σε όσες διατάξεις εισάγουν µια
πιο δηµοκρατική διαδικασία ελέγχου των αποφάσεων. Οι διατά-
ξεις που δίνουν τη δυνατότητα στους κρινόµενους να έχουν
λόγο, αντίλογο και να προβάλουν τα δικά τους επιχειρήµατα, νο-
µίζω ότι είναι µια σειρά διατάξεων σε θετική κατεύθυνση. ∆εν δη-
µοσιοϋπαλληλοποιεί το στράτευµα. Μπορεί να έρχεται σε
σύγκρουση µε κάποιες «ιερές» παραδόσεις. Τα δικαιώµατα δεν
συγκρούονται µε καµµία σοβαρή και στέρεη παράδοση.

Απ’ αυτήν την άποψη σε αυτά θα προσέλθουµε µε την κριτική
µας µεν στη συνολική διάσταση, αλλά θα επισηµάνουµε το θετικό
του πράγµατος, µε µια θετική ψήφο σε ορισµένα απ’ αυτά τα
άρθρα, γιατί πράγµατι αυτό πρέπει να συµβεί και να ενισχυθεί.
Όµως, παρ’ όλα αυτά αυτό δεν διορθώνει το σύνολο των προ-
βληµάτων που προανέφερα πριν. Να έχουµε µια σαφή εξήγηση.

Από εκεί και πέρα, υπάρχουν κάποια άρθρα, τα οποία πρέπει
να τα αποδοκιµάσουµε και µάλιστα µε πολύ έντονο τρόπο ή, εν
πάση περιπτώσει, να τα κριτικάρουµε αρνητικά και σε καµµία πε-
ρίπτωση να µην τα ψηφίσουµε.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
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λίας του κυρίου Βουλευτή)
Θα αναφερθώ –και θα κλείσω- σε αυτά. Πρώτον –αναφέρθηκα

και χθες σε αυτό- στην παράγραφο 2 του άρθρου 14 η λύση του
προεδρικού διατάγµατος, για να περιγραφούν οι προϋποθέσεις
και τα κριτήρια αξιολόγησης στην εξέλιξη και στην ιεραρχία των
αξιωµατικών, δεν µπορεί να γίνει δεκτή από εµάς, τουλάχιστον,
ως κοινοβουλευτική διαδικασία. Είναι µια διαδικασία που κρατά
για τον εκάστοτε Υπουργό, για τον τωρινό Υπουργό και, εν πάση
περιπτώσει, για το µέλλοντα –γιατί πάλι µε προεδρικά διατάγ-
µατα µπορεί να αλλάζουν αυτά- καίριες και σοβαρότατες ρυθµί-
σεις, που συγκροτούν εν συνεχεία το χαρακτήρα του στρατεύ-
µατος στο σύνολό του.

Αυτά, λοιπόν, πρέπει να είναι έργο της Βουλής: Με ακροάσεις
φορέων, µε έρευνα για το τι σηµαίνει κάθε κριτήριο, σε ποιον
προσανατολισµό, σε ποιο χαρακτήρα στρατεύµατος, σε ποια
ταυτότητα του ελληνικού Στρατού, σε ποιους στόχους εντάσσε-
ται και ποιες ανάγκες θα επιδιώξει να καλύψει. Αυτά δεν µπο-
ρούν να γίνουν µε προεδρικό διάταγµα.

Από εκεί και πέρα, τη ρύθµιση του άρθρου 34 για τους αξιω-
µατικούς εκτός οργανικών θέσεων την έχουµε ήδη σχολιάσει.
Αναφέρθηκα σ’ αυτό και στην επί της αρχής συζήτηση. Πρέπει να
βρεθούν άλλες λύσεις. ∆εν είναι δυνατόν ούτε καν από τη δηµο-
σιονοµική στόχευση και τη φροντίδα για εξοικονόµηση χρηµά-
των να εξυπηρετηθούν οι προβαλλόµενοι στόχοι. Από την άλλη
αυτή η ρύθµιση δηµιουργεί πάρα πολλά προβλήµατα.

Υπάρχει, επίσης, ένα ζήτηµα στο άρθρο 35, στις ειδικές εκθέ-
σεις αποστρατείας. Θα µου επιτρέψετε, κύριε Πρόεδρε, να ρίξω
µια µατιά στο κείµενο του νοµοσχεδίου. Είναι µια ρύθµιση που
δεν µπορώ να συλλάβω πώς ακριβώς θα λειτουργεί και πόση
δόση αυθαιρεσίας θα υπάρχει σε αυτά. Εν πάση περιπτώσει,
υπάρχουν κάποιες ασφαλιστικές δικλίδες. Όµως, δεν κατανοώ
αν οι τελικές αποφάσεις του Υπουργού Εθνικής Άµυνας θα µπο-
ρούν να προσβάλλονται στο Συµβούλιο Επικρατείας, όπως επί-
σης γιατί σε κάθε περίπτωση, όπως αναφέρει η παράγραφος 5,
οι ειδικές εκθέσεις αποστρατείας καταχωρούνται στον ατοµικό
φάκελο του αξιωµατικού. Αν δηλαδή έχουν απορριφθεί, γιατί
πρέπει να τον συνοδεύουν ως πιθανή επιβάρυνση της πορείας
του; Τουλάχιστον να είναι µόνο η απορριπτική απόφαση στο φά-
κελο και όχι η ειδική έκθεση αποστρατείας. Γιατί πρέπει να τον
ακολουθούν το στρατιωτικό;

Από εκεί και πέρα, θα µείνω στο άρθρο 39, στους έφεδρους εξ
εφέδρων. ∆εν χρειάζεται τόση άνεση στον Υπουργό και τόσες
δικαιοδοσίες επ’ αυτού. Μπορεί να γίνει µε διαδικασίες ΑΣΕΠ
αυτή η ανάκληση εφέδρων εξ εφέδρων.

Τέλος, στο Κεφάλαιο Ζ’ στη συγκρότηση αυτού του νέου µει-
κτού Σώµατος Στρατολογικού και Στρατιωτικών Νοµικών Συµ-
βούλων δεν κατανοώ τη σκοπιµότητα. Ούτε η εισηγητική έκθεση
αλλά ούτε και οι δύο Υπουργοί σε όλη αυτήν τη διαδικασία µας
έδωσαν µια επαρκή εξήγηση. Σύγχυση προκαλεί η συγκρότηση.
Είναι για λόγους εξοικονόµησης. Όµως, εν πάση περιπτώσει,
είναι δυο κλάδοι διακριτοί, οι οποίοι ενώνονται, χωρίς να κατα-
λαβαίνει κανείς λειτουργικά πώς αυτό το πράγµα δικαιώνει αυτή
την ενοποίηση.

Τέλος, για τη µονιµοποίηση των Εθελοντών Μακράς ∆ιάρκειας
έχουµε σοβαρές αντιρρήσεις, τουλάχιστον µε τον τρόπο που δεν
προβλέπεται κάποια συνολική διαδικασία γι’ αυτό. Τι είδους
Στρατό τελικά θα έχουµε;

Τελικά, η ενίσχυση του επαγγελµατικού στρατού είναι διαρ-
κώς προ των πυλών, σε όλες τις εκφράσεις του.

Εντάξει, στην αρχή ήταν µια κάποιου είδους ρύθµιση, τώρα
πάει να γίνει καθεστώς. Αυτές οι επιλογές ταιριάζουν περισσό-
τερο µε αποστολές στο Αφγανιστάν, στο Κόσοβο, στη Σοµαλία,
εδώ κι εκεί.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον

Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής
Αριστεράς κ. Θεόδωρο ∆ρίτσα.

Εισερχόµεθα στον κατάλογο των οµιλητών επί των άρθρων.
Το λόγο έχει ο Βουλευτής Α’ Αθηνών του ΠΑΣΟΚ κ. Αθανάσιος

Αλευράς.
Κύριε Αλευρά, έχετε το λόγο, για οκτώ λεπτά.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΑΛΕΥΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Παρ’ ότι δεν είµαι ειδικός µε τα θέµατα αυτά, είχα την ευκαι-

ρία τις τελευταίες ηµέρες να συζητήσω µε τους εκπροσώπους
µιας κατηγορίας στελεχών των Ενόπλων ∆υνάµεων και αναφέ-
ροµαι σε αυτούς που προέρχονται από τις Ανώτερες Σχολές
Υπαξιωµατικών, τις ΑΣΣΥ. Είναι άνθρωποι οι οποίοι πραγµατικά
πίστεψαν και σε προεκλογικές εξαγγελίες του κόµµατός µας και
στις διακηρύξεις της πολιτικής ηγεσίας του Υπουργείου Εθνικής
Αµύνης και θα περίµενα µία περισσότερο γενναιόδωρη προσέγ-
γιση στα προβλήµατά τους.

Αλλά, υπάρχουν ορισµένα θέµατα για τα οποία νοµίζω ότι
υπάρχει λογικά και δικαιολογηµένα ένα αρνητικό, αυτή τη στιγµή,
κλίµα στους υπαξιωµατικούς.

Ξεκινώ από το πρώτο θέµα. Το πρώτο θέµα είναι οι ΑΣΣΥ. Εάν
τους αναγνωρίζουµε ένα καθεστώς ισοτιµίας µε τα Τεχνολογικά
Εκπαιδευτικά Ιδρύµατα, όπως αναγνωρίζουµε για τα Ανώτατα -
όπως το ονοµάζετε και στο σχέδιο νόµου που συζητάµε- Στρα-
τιωτικά Εκπαιδευτικά Ιδρύµατα. Ε, λοιπόν αναγνωρίζουµε αυτή
την ισοτιµία των ΑΣΣΥ µε τα Τεχνολογικά Εκπαιδευτικά Ιδρύµατα
και κατά την άποψή µου πρέπει να την αναγνωρίσουµε -τότε θα
πρέπει να το πούµε και ρητά στο άρθρο 1 του νοµοσχεδίου, το
οποίο συζητάµε- πρέπει να κάνουµε ορισµένες συνεπαγωγές, για
τις οποίες θα µιλήσω παρακάτω.

Στο άρθρο 23. Ενώ η κατεύθυνση της πολιτικής ηγεσίας ήταν
να µην έχουµε επί τα χείρω µεταβολή της υπηρεσιακής κατά-
στασης των υπαξιωµατικών, έχουµε στο άρθρο αυτό µία δυσµε-
νέστερη εξέλιξη για τους υπαξιωµατικούς. Ποια είναι αυτή; Ο
καταληκτικός βαθµός. Ο καταληκτικός βαθµός µέχρι σήµερα για
τους υπαξιωµατικούς που δεν είχαν πτυχίο Ανώτατου Εκπαιδευ-
τικού Ιδρύµατος, ήταν ο βαθµός του συνταγµατάρχη.

Με το νοµοσχέδιο, λοιπόν, αντί να επέλθει –αυτό που υπήρχε
για τη ΣΤΥΑ- η εξίσωση των τριών Σωµάτων, πάνε όλοι, οι µη έχο-
ντες πτυχίο ανώτατου εκπαιδευτικού ιδρύµατος, στον προηγού-
µενο βαθµό. Αυτή η δυσµενής εξέλιξη για ποιο λόγο συµβαίνει,
ενώ θα έπρεπε να συµβεί ακριβώς το αντίθετο; Αυτό το οποίο
προεβλέπετο για τους αποφοίτους της ΣΤΥΑ, να αναγνωριστεί
και για τους αποφοίτους των σχολών του Πολεµικού Ναυτικού
και του Στρατού Ξηράς. Γιατί έγινε αυτή η δυσµενής εξέλιξη, η
οποία δικαιολογηµένα έχει προκαλέσει κάποια στεναχώρια σε
όλους τους υπαξιωµατικούς;

Θα έπρεπε, δηλαδή, αυτή η άνιση µεταχείριση που υπήρχε,
άλλο καθεστώς για τη ΣΤΥΑ και άλλο για το Ναυτικό και το
Στρατό Ξηράς, να επιλυθεί µε εξίσωση προς τα πάνω για όλους.

∆εύτερη παρατήρηση. Με το νοµοσχέδιο επεκτείνεται στην
πράξη ο χρόνος για την κατάληψη του καταληκτικού βαθµού. Η
διάρκεια υπηρεσίας για να φτάσει κάποιος στον καταληκτικό
βαθµό του συνταγµατάρχη, γίνεται τριάντα επτά χρόνια, ενώ θα
έπρεπε να είναι τριάντα πέντε. Για ποιο λόγο υποχρεώνονται σε
τριακονταεπταετία, ενώ για όλους τους υπόλοιπους είναι τρια-
κονταπενταετία; Θα µου πείτε, πώς προκύπτει η τριακονταεπτα-
ετία. Να το εξηγήσουµε, λοιπόν.

Για να γίνει κάποιος από τους ΑΣΣΥ ανθυπολοχαγός χρειάζε-
ται δεκαεννέα χρόνια, τα τρία της σχολής και τα δέκα έξι στους
προηγούµενους βαθµούς. Για να φτάσει, τώρα, στον καταλη-
κτικό βαθµό, σύµφωνα µε τις προβλέψεις του νοµοσχεδίου, απαι-
τούνται δεκαοκτώ χρόνια. ∆εν θα αναφέρω τους χρόνους για
κάθε βαθµό. Με τον τρόπο αυτό θίγονται συνταξιοδοτικά, για λό-
γους που δεν µπορώ να εξηγήσω λόγω χρόνου και έτσι δηµι-
ουργείται και µία τεράστια αδικία. Γιατί για όλους τους άλλους
ισχύει η τριακονταπενταετία και γι’ αυτούς θα ισχύσει η τριακο-
νταεπταετία; Νοµίζω, λοιπόν, ότι αυτό είναι ένα θέµα που πρέπει
να το δείτε.

Επίσης, θα πρέπει να δείτε την απόδοση του καταληκτικού
βαθµού στους ανθρώπους αυτούς του βαθµού του συνταγµα-
τάρχη, του σµηνάρχου, του πλοιάρχου, το οποίο είναι λογικό.
Γιατί αν τους αναγνωρίζουµε ισοτιµία πτυχίου Τεχνολογικού Εκ-
παιδευτικού Ιδρύµατος, για ποιο λόγο αυτός που έχει ισοτιµία
πτυχίου τεχνολογικού εκπαιδευτικού ιδρύµατος δεν έχει το δι-
καίωµα να καλύψει έστω το βαθµό του συνταγµατάρχη όπως και
αυτός που έχει πτυχίο ΑΕΙ;

Η διαφορά του, δηλαδή, σε σχέση µε αυτόν ο οποίος έχει πτυ-
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χίο ανώτατου εκπαιδευτικού ιδρύµατος γίνεται πέντε βαθµοί. Για
ποιο λόγο; Είναι ένα στέλεχος του στρατεύµατος, έχει σπουδά-
σει σε µία ανώτερη σχολή. Υπάρχει κάποιος ειδικός λόγος που
θα πρέπει να έχει διαφορά από τον άλλον απόφοιτο πέντε βαθ-
µούς και δεν µπορεί να φτάσει στον καταληκτικό βαθµό του συ-
νταγµατάρχη; Το άρθρο 27, λοιπόν, είναι η τριακονταπενταετία
που θα ήθελα να το προσέξετε και το είπα.

Και προχωρώ τώρα στο ζήτηµα της αναδροµικότητας, ένα
άλλο ζήτηµα, επίσης τεχνικό, που αφορά το χρόνο προαγωγής σε
ανθυπολοχαγούς. Αναγνωρίζεται µε το νοµοσχέδιο ως χρόνος
προαγωγής, ως διάρκεια θητείας σε ανθυπολοχαγό τα δεκαεννέα
έτη. Όµως, όπως είναι γνωστό, υπάρχουν τάξεις οι οποίες έχουν
διαφορετικούς χρόνους. Λόγω των διαφορετικών νοµοθετικών
καθεστώτων είχαν διαφορετικούς χρόνους προαγωγής.

Για παράδειγµα, υπάρχουν τάξεις του ’86, του ’87, του ’84, του
’85, οι οποίες για να προαχθούν στο βαθµό του ανθυπολοχαγού
έπρεπε να υπηρετήσουν είκοσι ένα έτη. Με το νοµοσχέδιο αυτό
γίνεται δέκα εννέα. Είχε προηγηθεί νόµος της Νέας ∆ηµοκρα-
τίας που το είχε κατεβάσει στα είκοσι. Τώρα γίνεται δεκαεννέα.
Όµως, αυτοί που διήνυσαν θητεία είκοσι ενός ετών και είκοσι
ετών για να γίνουν ανθυπολοχαγοί και είναι έξι συγκεκριµένες
τάξεις, χωρίς αναδροµική ισχύ αδικούνται. Γιατί αυτοί έκαναν εί-
κοσι ένα χρόνια, οι καινούργιοι θα κάνουν δεκαεννέα. Και αυτή η
αδικία τους οδηγεί σε υπηρεσιακή αδικία στη διάρκεια της θη-
τείας τους. Και νοµίζω ότι θα πρέπει να αντιµετωπιστεί.

Και θα µου επιτρέψετε εδώ να πω ότι στο ζήτηµα αυτό των
υπαξιωµατικών, το ΠΑΣΟΚ και συνάδελφοί µου –όχι εγώ- µεταξύ
αυτών και ο νεοεκλεγείς γραµµατέας, στο παρελθόν, πριν από
λίγο καιρό, ως Βουλευτές της αντιπολίτευσης είχαν υποβάλει
αντίστοιχες ερωτήσεις προς τους Υπουργούς της Νέας ∆ηµο-
κρατίας για τα θέµατα αυτά. Θα είναι, λοιπόν, πολιτικά άδικο,
όσο και αν η προεκλογική ευκολία των λόγων πολλές φορές πα-
ρασύρει πολλούς εξ ηµών, αυτά τα οποία λέγαµε προεκλογικά,
να µην τα εφαρµόζουµε µετεκλογικά.

Και το ίδιο θα µου επιτρέψετε να πω για ένα θέµα, για το οποίο
και ο ίδιος ο Υπουργός έχει δείξει ευαισθησία. Είναι το ζήτηµα
των εθελοντών µακράς θητείας, για τους οποίους, επιτέλους,
πρέπει να υπάρξει µία πρόνοια, όπως το έχουµε ζητήσει. Και η
πρόνοια είναι στα τριάντα πέντε έτη να πάρουν αποστρατευτικά
το βαθµό του λοχαγού µε µία συγκεκριµένη κλιµάκωση, γιατί οι
άνθρωποι αυτοί έχουν µία δυνατότητα και µία παρουσία µέσα
στο στράτευµα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Και κυρίως, επιτρέψτε µου να πω –δεν είµαι σε εκείνους, οι
οποίοι είχαν µιλήσει για το θέµα προεκλογικά- ότι εφόσον εµείς
ως κόµµα της αντιπολίτευσης είχαµε µιλήσει, αισθάνοµαι ότι
οφείλουµε και ως Κυβέρνηση να είµαστε συνεπείς. ∆εν θα κάνω
βαρύτερο σχόλιο, αλλά φαντάζοµαι ότι σε ορισµένα θέµατα, του-
λάχιστον, οι προεκλογικές µας υποσχέσεις οφείλουν να µας δε-
σµεύουν.

Και θα µου επιτρέψετε να αναφερθώ και στο τελευταίο θέµα,
µε το οποίο θα κλείσω, που αφορά τα ζητήµατα της ιεραρχίας
και των επετηρίδων. Υπάρχουν αρκετά θέµατα. ∆εν θα µακρη-
γορήσω.

Ένα, όµως, µου κάνει εντύπωση. Ειδικά για τους αξιωµατικούς
ειδικοτήτων του Πολεµικού Ναυτικού, υπάρχει διάταξη στο
άρθρο 36 που αναφέρει ότι θα είναι νεότεροι των οµοιοβάθµων
τους. Λέει ότι οι αξιωµατικοί ειδικοτήτων του Πολεµικού Ναυτι-
κού είναι νεότεροι των λοιπών οµοιοβάθµων τους. Γιατί αυτή η
δυσµενής αντιµετώπιση των αξιωµατικών ειδικοτήτων ειδικά για
το Πολεµικό Ναυτικό;

Ευχαριστώ,
ΠΡΟΕ∆ΡEΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Το λόγο έχει ο κύ-

ριος Υπουργός.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας): Θα

µου επιτρέψετε να κάνω µία πολύ σύντοµη παρέµβαση µε την
ανοχή των συναδέλφων που είναι εγγεγραµµένοι, λόγω της ιδι-
αίτερης φιλίας που µε συνδέει µε τον κ. Αλευρά και της µακράς
συνεργασίας που είχαµε στην προετοιµασία των Ολυµπιακών
Αγώνων.

Τον άκουσα µε θαυµασµό. Με εντυπωσίασε το βάθος της γνώ-
σης του για τα θέµατα των υπαξιωµατικών και των εθελοντών µα-
κράς θητείας.

Κοιτάξτε, οι υπαξιωµατικοί, οι απόφοιτοι των ανωτέρων στρα-
τιωτικών σχολών υπαξιωµατικών, είναι επίλεκτα στελέχη του
στρατεύµατος και αποκτούν µε το υπό ψήφιση νοµοσχέδιο τη
δυνατότητα µετάταξης σε προκηρυγµένες θέσεις αξιωµατικών,
εφόσον είναι κάτοχοι πανεπιστηµιακού πτυχίου. Γιατί κάτοχοι πα-
νεπιστηµιακού πτυχίου; Γιατί θεωρούµε ότι τα πτυχία τους από
τις ανώτερες σχολές υπαξιωµατικών είναι ισότιµα των πτυχίων
των ΤΕΙ, παρ’ ότι υπάρχει, όπως ξέρετε, µία ανοικτή συζήτηση
για το πώς πρέπει να διαρθρωθεί η τριτοβάθµια εκπαίδευση
στους δύο κλάδους, στον πανεπιστηµιακό και στον τεχνολογικό.
Θα το αφήσουµε να κριθεί αυτό από την ακαδηµαϊκή κοινότητα,
µέσα κι από την αναγνώριση της ισοτιµίας των διπλωµάτων και
των επαγγελµατικών προσόντων.

Εντασσόµενοι στο σώµα των αξιωµατικών, ακολουθούν την
πορεία των αξιωµατικών. Οι άλλοι είχαν καταληκτικό βαθµό, το
βαθµό του αντισυνταγµατάρχη, µε εξαίρεση ορισµένους κλά-
δους της Πολεµικής Αεροπορίας, όχι του Πολεµικού Ναυτικού.
Ήταν το µόνο, ας το πούµε έτσι, µη ακριβές το οποίο αναφέρατε
στην περιγραφή που κάνατε, κύριε Αλευρά. Γι’ αυτούς θα προ-
βλέψουµε στο άρθρο 91, όπως είπαµε στη ∆ιαρκή Επιτροπή, µε-
ταβατική περίοδο, ώστε κανείς από τους υπηρετούντες να µη
θιγεί. Όµως, αυτό είναι θεωρητικό, γιατί δεν είναι εύκολο να φτά-
σει ένας αξιωµατικός εξ υπαξιωµατικών στον καταληκτικό βαθµό.

Ο καταληκτικός βαθµός του αξιωµατικού αποφοίτου παραγω-
γικής σχολής, είναι ο βαθµός του στρατηγού. Αλλά πόσοι φτά-
νουν στο βαθµό του στρατηγού; Πόσοι φτάνουν στο βαθµό του
ταξιάρχου; Τι διασφαλίζουµε στον αξιωµατικό, τον απόφοιτο
ανωτάτου στρατιωτικού εκπαιδευτικού ιδρύµατος; Ότι θα φτά-
σει, µετά από τριάντα πέντε χρόνια πραγµατικής στρατιωτικής
υπηρεσίας, στο βαθµό του συνταγµατάρχη. Αυτό του διασφαλί-
ζουµε. Και για να προαχθεί στο βαθµό του ταξιάρχου και να διέλ-
θει τη στενή πύλη του ανωτάτου αξιωµατικού, θα έχει
πραγµατική στρατιωτική υπηρεσία, η οποία θα είναι πάρα πολύ
µεγάλη, θα υπερβαίνει αισθητά τα τριάντα πέντε χρόνια. Άρα
πρέπει να υπάρχει µία κλίµακα, πρέπει να υπάρχει µία επετηρίδα,
πρέπει να υπάρχει µία αναλογική ισότητα, µία διαβάθµιση.

Άρα όσοι είχαν για ιστορικούς λόγους τη δυνατότητα να φτά-
σουν µέχρι το βαθµό του σµηνάρχου, θα ικανοποιηθούν σχεδόν
πλήρως µε τη µεταβατική διάταξη που θα τεθεί στο άρθρο 91,
ραδιοναυτίλοι και άλλες ειδικές κατηγορίες αποφοίτων ΣΤΥΑ. Οι
υπόλοιποι παίρνουν τώρα ένα ακόµη ευεργέτηµα: Εντάσσονται
στο σώµα των αξιωµατικών στα δεκαεννέα χρόνια. Θα µου πείτε,
αυτοί που είχαν ενταχθεί παλαιότερα στα είκοσι χρόνια ή στα εί-
κοσι ένα χρόνια, τι θα κάνουν; Μα, µπορούµε τώρα να πάρουµε
έναν ανθυπολοχαγό ή έναν υπολοχαγό ή έναν λοχαγό εξ υπα-
ξιωµατικών, ο οποίος είναι κάτω στην επετηρίδα από έναν ανθυ-
πολοχαγό, υπολοχαγό ή λοχαγό παραγωγικής σχολής και
αναδροµικά να τον τοποθετήσουµε πάνω, προαγόµενο, και να
ανατρέψουµε την επετηρίδα του σώµατος των αξιωµατικών;
Εφόσον αυτοί τώρα είναι µέσα στην επετηρίδα των αξιωµατικών,
πρέπει να σεβαστούµε τη δοµή αυτής της επετηρίδας. ∆εν µπο-
ρούµε να κάνουµε τέτοια ανατροπή. Γι’ αυτό κλιµακώνουµε έτσι
τα χρόνια µέχρι το βαθµό του ταγµατάρχη, ώστε οι εξ υπαξιω-
µατικών να µην προάγονται ταχύτερα από αυτούς των παραγω-
γικών σχολών. Και πάλι τους προάγουµε ταχύτερα στο βαθµό
του αντισυνταγµατάρχη, γιατί τους δίνουµε τη δυνατότητα να
αποστρατευτούν µε το βαθµό αυτό. Άρα υπάρχει µία λογική, µία
ισορροπία, µία δικαιοσύνη, µία αξιοκρατία. Το ίδιο και για τους
εθελοντές µακράς θητείας.

Οι εθελοντές µακράς θητείας δεν είναι απόφοιτοι καµµίας πα-
ραγωγικής σχολής. Ήταν στον αέρα και υπηρεσιακά και συντα-
ξιοδοτικά. Μονιµοποιούνται και εντάσσονται στο συνταξιοδοτικό
καθεστώς του δηµοσίου. Αποκτούν δύο πολύ σηµαντικά ευερ-
γετήµατα. Αν θέλουµε να έχουµε έναν στρατό αξιωµατικών, όπου
δεν θα υπάρχει κανείς να αναλάβει τις ευθύνες του υπαξιωµατι-
κού και δεν θα έχουµε και κανέναν να είναι ο στρατιώτης, ο οπλί-
της, δηλαδή, ένα στρατό χωρίς πυραµίδα, µπορούµε να το
κάνουµε.
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(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Β’
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΡΟ∆ΟΥΛΑ ΖΗΣΗ)

Ξέρετε, στον αµερικανικό στρατό και σε άλλους µαχόµενους
στρατούς, οι υπαξιωµατικοί µένουν πάντα υπαξιωµατικοί. ∆ίπλα
στον Αρχηγό του Γενικού Επιτελείου Ενόπλων ∆υνάµεων υπάρ-
χει ο επικεφαλής του σώµατος των υπαξιωµατικών, ο οποίος
στην πραγµατικότητα έχει το δεσµείν και το λύειν για το χώρο
αυτόν. Είναι αξιοσέβαστοι. Επιτελούν έναν ειδικό ρόλο και νο-
µίζω ότι είναι τα στελέχη της ραχοκοκαλιάς των Ενόπλων ∆υνά-
µεων.

Εµείς τιµούµε τους υπαξιωµατικούς, τιµούµε όλες τις κατηγο-
ρίες αξιωµατικών, σεβόµαστε και περιβάλλουµε µε στοργή και
τους εθελοντές µακράς θητείας. Για όλους φροντίζουµε να λη-
φθούν µέτρα διευκόλυνσης της ζωής τους και της ζωής των οι-
κογενειών τους και σε όλους δίνουµε ευκαιρίες µιας ασφαλούς
σταδιοδροµίας. Άρα σε όλους στέλνουµε ένα τέτοιο µήνυµα,
διότι όλοι πρέπει να είναι στρατευµένοι σε αυτήν την υπόθεση
που λέγεται εθνική άµυνα της χώρας.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε τον
Υπουργό Εθνικής Άµυνας.

Το λόγο έχει ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του
Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού κ. Γεώργιος Καρατζαφέρης.

Κύριε Πρόεδρε, θέλετε όλο το χρόνο των δεκαπέντε λεπτών
που δικαιούστε;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΤΖΑΦΕΡΗΣ (Πρόεδρος του Λαϊκού Ορθό-
δοξου Συναγερµού): Ούτε τρία λεπτά δεν θα χρειαστώ. Υπήρξε
τόσο εκτενής και εµπεριστατωµένη η εισήγηση του κ. Χρυσαν-
θακόπουλου, που δεν νοµίζω ότι χρειάζεται µία επιπλέον ανά-
λυση.

Κύριε Υπουργέ, δεν χωράει πέρα από κάθε αµφισβήτηση ότι η
σκέψη σας κινείται για το καλό του στρατεύµατος. Ίσως η ταχύ-
τητα της εισόδου του νοµοσχεδίου στη Βουλή έχει αφήσει πολλά
κενά. Κενά τα οποία έχουν δηµιουργήσει µία αναστάτωση στο
στράτευµα. Τίποτα δεν µπορεί να προχωρήσει όταν έχει απένα-
ντι εκείνο το κοµµάτι του ελληνικού λαού, το οποίο προτάσσει
παντός άλλου την αξιοπρέπειά του. Εδώ θίγεται η αξιοπρέπειά
του. Πρέπει να βρείτε έναν τρόπο να συγκεκριµενοποιήσετε ορι-
σµένα πράγµατα.

Στο άρθρο 14 τα αφήνετε όλα σε ένα µελλοντικό προεδρικό
διάταγµα. Αυτό δηµιουργεί µία ασάφεια, η ασάφεια αγωνία, η
αγωνία προβληµατισµό και εν τέλει, για όλους εµάς, που πι-
στεύουµε σε µια µορφή παράλληλης επετηρίδας, έναν τεράστιο
ενδοιασµό κατά πόσο µπορούµε να σας παρακολουθήσουµε.
∆ώστε κάτι συγκεκριµένο. Πείτε, αυτό κι εκείνο. Τώρα αισθάνο-
νται µία λαιµητόµο. Πιστεύουν ότι οι «ηµέτεροι» έχουν ελπίδες.

∆εν είναι όλοι «ηµέτεροι». Υπάρχουν αξιωµατικοί, οι οποίοι θέ-
λουν να βασίζονται στη δική τους αξιοκρατία, στη δική τους κα-
τάρτιση και όχι από το βαθµό γνωριµίας που έχουν µε τα
διάφορα κοµµατικά και πολιτικά γραφεία.

Προσπαθήστε να βρείτε έναν τρόπο να δώσετε αφ’ ενός σε
όλους αυτούς την ελπίδα ότι αύριο δεν τους περιµένει µία λαι-
µητόµος, αναλόγως των γνωριµιών που έχει ο νεότερος από αυ-
τούς και αφ’ ετέρου µία σιγουριά σ’ εµάς τι θα γίνει. Πιστεύουν
ότι ο Ευάγγελος Βενιζέλος είναι ένας ευθύς και σοβαρός πολιτι-
κός. Ο επόµενος; Ποιος εγγυάται για τον επόµενο; Να σας θυ-
µίσω αυτό το οποίο λέω συχνά στην Αίθουσα, ότι όλοι οι πρώην
Υπουργοί Εθνικής Άµυνας εξαφανίστηκαν από την Αίθουσα.

Υπάρχει, λοιπόν, µία ιδιαίτερη ευαισθησία. ∆ώστε κάτι συγκε-
κριµένο. Πέστε µας πού θα κινείται. Πείτε µας τον άξονα του προ-
εδρικού διατάγµατος. Αυτό εξυπηρετεί και το στράτευµα και το
νοµοσχέδιό σας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ο κύριος Υπουργός έχει

το λόγο.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας): Ευ-

χαριστώ τον Πρόεδρο του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού, τον
κ. Καρατζαφέρη και για τις φιλικές του διατυπώσεις και για την
εµπιστοσύνη που έχει προς το πρόσωπό µου. Όπως πάντα,
έκανε µία δηµιουργική παρέµβαση στην επί των άρθρων συζή-
τηση. Μου δίνει την ευκαιρία να επαναλάβω, µε όσο γίνεται πιο
κατηγορηµατικό και επίσηµο τρόπο ενώπιον της Βουλής, τα εξής

σε σχέση µε τις κρίσεις και το άρθρο 14.
Υπάρχουν και εξακολουθούν να ισχύουν τα κανονιστικά κεί-

µενα που θεσπίζουν τα κριτήρια της αξιολόγησης. Αυτά θα εξα-
κολουθήσουν να ισχύουν -είναι γνωστά, είναι εξειδικευµένα ανά
κλάδο, είναι δοκιµασµένα- µέχρι την έκδοση του προεδρικού δια-
τάγµατος.

Άρα κανείς δεν βρίσκεται προ απροόπτου. Γνωρίζει ποια είναι
τα ισχύοντα ειδικά κριτήρια ανά ειδικότητα και ανά κλάδο. Το
προεδρικό διάταγµα πρέπει να εµπεριέχει εξειδικευµένα κριτή-
ρια διαφορετικά για κάθε κλάδο, διαφορετικά για κάθε Όπλο, για
κάθε Σώµα, για κάθε ειδικότητα. Γιατί η γενίκευση και η ισοπέ-
δωση των κριτηρίων θα αδικήσει τις πολλές ειδικές κατηγορίες
που έχουµε µέσα στο στράτευµα.

Αυτό το κείµενο θα τεθεί υπ’ όψιν της ∆ιαρκούς Επιτροπής
Εξωτερικών και Άµυνας και θα τεθεί βεβαίως υπ’ όψιν του Συµ-
βουλίου της Επικρατείας, το οποίο και θα κάνει ενδελεχή έλεγχο
νοµιµότητας, αλλά, όπως συνηθίζει και λειτουργικότητας των
ρυθµίσεών του σε σχέση και µε τη νοµολογία του Συµβουλίου
της Επικρατείας.

Το κρίσιµο ζήτηµα της κατ’ απόλυτο εκλογή-προαγωγής, που
είναι µία εξαιρετική διαδικασία για ανθρώπους µε προφανή προ-
σόντα, µε πρόδηλη υπεροχή, όπως λέµε στο ∆ηµόσιο ∆ίκαιο, θα
αρχίσει να εφαρµόζεται από το 2012, όχι αµέσως. Άρα µεταβα-
τική περίοδος µέχρι το 2012 για την κατ’ απόλυτο εκλογή-προα-
γωγή.

Η ισχύ µεταβατικά των υφισταµένων κανονιστικών ρυθµίσεων
και κριτηρίων και διαδικασία µέσω της ∆ιαρκούς Επιτροπής και
του Συµβουλίου της Επικρατείας για το προεδρικό διάταγµα. Νο-
µίζουµε ότι έχουµε ένα πλέγµα θεσµικών εγγυήσεων, διαφάνειας
και αξιοκρατίας που απαντά στην εύλογη ερώτησή σας, κύριε
Πρόεδρε.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε τον κύριο
Υπουργό.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΤΖΑΦΕΡΗΣ (Πρόεδρος του Λαϊκού Ορθό-
δοξου Συναγερµού): Μία απάντηση ενός λεπτού, κυρία Πρόε-
δρε.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Έχετε το λόγο, κύριε Κα-
ρατζαφέρη.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΤΖΑΦΕΡΗΣ (Πρόεδρος του Λαϊκού Ορθό-
δοξου Συναγερµού): Κύριε Υπουργέ, δεν θέλουµε να µας δώ-
σετε το πλήρες κείµενο του προεδρικού διατάγµατος, τον
σκελετό όµως υποχρεούστε να µας τον δώσετε.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας): Όλο
θα σας το δώσουµε.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΤΖΑΦΕΡΗΣ (Πρόεδρος του Λαϊκού Ορθό-
δοξου Συναγερµού): ∆εσµευθείτε, µε την ευθύτητα που σας δια-
κρίνει, ότι θα το φέρετε στην επιτροπή και δεν θα το περάσετε µε
την απλή πλειοψηφία που διαθέτετε, αλλά µε αυξηµένη πλειο-
ψηφία. Να υπάρχει τουλάχιστον η γνώµη και άλλων κοµµάτων.

∆εν είναι ένα θέµα καθηµερινότητας. Μιλάµε για το µέλλον του
στρατεύµατος σε µία περίοδο ιδιαίτερα κοµβική, που όλοι αντι-
λαµβανόµαστε τις ανάγκες που αναπτύσσονται στην περιοχή.
Εποµένως δώστε µας µία δέσµευση για να µπορούµε κι εµείς ευ-
θέως να πούµε εις τους ανησυχούντες δικαίως αξιωµατικούς τι
πρόκειται να γίνει.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας): Ένα
λεπτό, κυρία Πρόεδρε.

Ευχαρίστως να το φέρουµε στην επιτροπή. ∆εν θα ψηφίσει η
επιτροπή, αλλά θα οργανώσουµε µια συναινετική συζήτηση. Θέ-
λουµε να ακούσουµε ιδέες, παρατηρήσεις και ξέρετε πόσο ανοι-
κτοί είµαστε και θα ενσωµατώσουµε κάθε καλόπιστη και
λειτουργική παρατήρηση.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε τον κύριο
Υπουργό.

Το λόγο έχει ο Βουλευτής της Νέας ∆ηµοκρατίας της Α’ Αθή-
νας κ. Προκόπης Παυλόπουλος.

ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Θα αναφερθώ στα άρθρα 8, 14, 25, 26, 29 και 39 παράγραφος

4, κάνοντας µια ειδικότερη παρατήρηση.
Ξεκινώ από τη βασική φιλοσοφία του νοµοσχεδίου, για την

οποία συζητήσαµε και χθες στη Βουλή. Έστω και αν θα υπάρχει
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αυτή η µεταβατική περίοδος, εµείς νοµοθετούµε για το µέλλον
και δεν µπορεί να επικαλούµαστε τη µεταβατική περίοδο ως στοι-
χείο το οποίο απαλύνει ενδεχόµενες ανησυχίες. Θα πρέπει να
κρίνουµε το νοµοσχέδιο ως εάν εφαρµοζόταν αυτή τη στιγµή,
γιατί γι’ αυτό νοµοθετούµε και µ’ αυτήν την προοπτική.

Ποια είναι, λοιπόν, η φιλοσοφία του νοµοσχεδίου σε ό,τι
αφορά την ταχεία ανέλιξη των αξιωµατικών την οποία επιθυµεί το
νοµοσχέδιο; Ότι η ανέλιξη αυτή βασίζεται στην κατ’ απόλυτο
εκλογή-προαγωγή των αξιωµατικών στην πορεία. Όταν, όµως,
υπάρχει αυτό το στοιχείο, όταν δηλαδή επιδιώκουµε την προα-
γωγή µ’ αυτόν τον τρόπο, τότε παράµετρος δεύτερη είναι ότι τα
κριτήρια σε ό,τι αφορά την αξιολόγηση θα πρέπει να τα έχει κα-
νείς σε βαθµό εξαίρετο. Συνδυάζεται, λοιπόν, η προαγωγή κατ’
απόλυτο εκλογή µε την κρίση σε βαθµό εξαίρετο, πράγµα το
οποίο όµως µας οδηγεί κάπου αλλού.

Μας οδηγεί στα κριτήρια που θέτει το άρθρο 29. Τι λέει ρητώς
το άρθρο 29; Το βασικό κριτήριο είναι η βαρύτητα της µονάδας
και της θέσης στην οποία υπηρετεί ο αξιωµατικός. ∆εν είναι εύ-
κολο αν δεν υπηρετεί σε µία θέση βαρύνουσα, να κριθεί έτσι
όπως ακριβώς επιθυµεί ο νοµοθέτης -αυτός που προτείνει το νο-
µοσχέδιο- για να µπορέσει να εξελιχθεί στην ιεραρχία.

Όµως, κύριε Υπουργέ, για να γίνει αυτό, θα πρέπει να υπηρε-
τήσει ο αξιωµατικός σε θέση που να έχει βαρύνουσα σηµασία.
Ποιος το κρίνει αυτό; Για να γίνουν όλα αυτά που µας λέτε εδώ,
για να φτάσουµε στο σηµείο να έχουµε αξιοκρατία, να κριθεί κά-
ποιος κατ’ απόλυτο εκλογή και να διαθέτει το κριτήριο σε εξαί-
ρετο βαθµό, θα πρέπει να είναι και η ανάλογη µονάδα. Γιατί δεν
φαντάζοµαι να πιστεύει κανείς ότι εάν είναι σε µία δευτερεύουσα
µονάδα, θα µπορέσει ποτέ να έχει τα στοιχεία εκείνα που θα τον
οδηγήσουν ταχέως πάνω στην ιεραρχία.

Αντιλαµβάνεσθε, όµως, ότι µε τον τρόπο αυτόν πάµε στη
sedes materiqe του νοµοσχεδίου -σας το έλεγα και χθες, σας το
λέω και τώρα- που είναι το άρθρο 8 και δευτερευόντως, κατά την
εκτίµησή µου, το άρθρο 14. Γιατί το λέω αυτό; Το άρθρο 14 κα-
θορίζει τα κριτήρια.

Εγώ να σεβαστώ το γεγονός ότι για λόγους Συµβουλίου της
Επικρατείας και επεξεργασίας όλα αυτά θα γίνουν όπως πρέπει.
Έλα, όµως, που εκείνος που θα καθορίσει πού υπηρετεί κάποιος,
είναι ένα συµβούλιο που θα καθορίζεται µε υπουργική απόφαση
–όχι µε διάταγµα- και θα το κάνει αυτό µε κριτήρια που πάλι κα-
θορίζονται µε υπουργική απόφαση;

Εκεί κατά τη γνώµη µου, είναι το µεγαλύτερο πρόβληµα. ∆εν
είναι στο διάταγµα της αξιολόγησης. Είναι στην υπουργική από-
φαση, η οποία καθορίζει τη σύνθεση των συµβουλίων των µετα-
θέσεων και τα κριτήρια µε τα οποία γίνονται οι µεταθέσεις. Σ’
αυτό δεν υπάρχει καµµία εγγύηση.

Όλα αυτά, λοιπόν, ήρτηνται απ’ αυτό το πράγµα. Γι’ αυτό δεν
υπάρχει, όπως σας έλεγα και χθες, εγγύηση ότι θα λειτουργή-
σει το σύστηµα αντικειµενικά. Αυτή είναι η βασική αντίρρηση την
οποία έχουµε. ∆εν µπορεί στο άρθρο 8 να υπάρχει αυτή η ευρύ-
τατη εξουσιοδότηση. Το τόνισα και χθες ότι υπάρχει και πρό-
βληµα µε το 43.2β του Συντάγµατος για το µείζον αυτό ζήτηµα
–και γίνεται µείζον και από τη φιλοσοφία του νοµοσχεδίου- ότι
δεν είναι δυνατόν να θεωρηθεί ούτε ειδικότερο, ούτε τεχνικό,
ούτε λεπτοµερειακό και φυσικά, δεν µπορεί να θεωρηθεί θέµα
τοπικού χαρακτήρα. Εκεί χωλαίνει το νοµοσχέδιο. Αυτή είναι η
βάση πάνω στην οποία χωλαίνει.

Πολύ ορθά ειπώθηκε προηγουµένως, νοµοθετούµε για το µέλ-
λον. Εγώ να δεχθώ αγαθές προθέσεις των Υπουργών, αλλά δεν
µπορεί κανείς να βασισθεί σ’ αυτό εάν δεν υπάρχουν αντικειµε-
νικές εγγυήσεις σ’ ένα νοµοσχέδιο αυτού του είδους, αυτής της
σηµασίας. Νοµίζω ότι πρέπει να το δείτε γιατί δυναµιτίζει την όλη
φιλοσοφία του νοµοσχεδίου.

∆εύτερον, παράλληλη επετηρίδα. Άκουσα να λέει ο κύριος
Υπουργός χθες ότι η παράλληλη επετηρίδα ισχύει σήµερα. ∆εν
ισχύει στην ουσία. Είναι µια εξαίρεση. Αλλά αυτή την εξαίρεση
την ανάγετε σε κανόνα, ενώ σήµερα είναι µια εξαίρεση για τη
διόρθωση συγκεκριµένων, εάν θέλετε αδικιών, που µπορεί να
υπάρχουν σε συγκεκριµένα πεδία. Παραδείγµατος χάριν, στο
Πολεµικό Ναυτικό αυτή τη στιγµή είναι αµελητέα, από πλευράς
αριθµού η παράλληλη επετηρίδα.

Εσείς την καθιερώνετε ως θεσµό. Θα έχουµε, δηλαδή, τους
αξιωµατικούς εκείνους οι οποίοι βαδίζουν στην ιεραρχία και προ-
χωρούν στις Ένοπλες ∆υνάµεις µε βάση αυτό για το οποίο ξεκί-
νησαν τη ζωή τους και αυτό που απαιτεί από εκείνους, η πολιτεία
και ο ελληνικός λαός, ήτοι το επιχειρησιακό και το αξιόµαχο, και
τους άλλους οι οποίοι για λόγους συνταξιοδοτικούς, θα κάθο-
νται απλώς και µόνο, κάνοντας δευτερεύουσες δουλειές φυσικά,
µέχρι να καλύψουν τα χρόνια για να πάρουν τη σύνταξή τους.

Καταλαβαίνετε ότι αυτό σηµαίνει δυο ταχύτητες µέσα στις
Ένοπλες ∆υνάµεις, όταν οι Ένοπλες ∆υνάµεις δεν µπορεί παρά
να έχουν µια ταχύτητα, µια κατεύθυνση, µία αποστολή. Το να
υπάρχουν οι εξαιρέσεις που υπάρχουν σήµερα –γιατί είναι εξαι-
ρετικό το καθεστώς της λεγόµενης παράλληλης επετηρίδας-
αυτό µπορεί να είναι ανεκτό. Η κατοχύρωση όµως και η καθιέ-
ρωση της παράλληλης επετηρίδας, έτσι ακριβώς όπως την
έχετε, σηµαίνει ρήγµα στο χώρο των Ενόπλων ∆υνάµεων και στη
νοοτροπία των ανθρώπων.

Θα έχει και ένα άλλο κακό αυτό το πράγµα, κύριε Υπουργέ.
Ξέρετε ποιο είναι το κακό; Σήµερα, όταν ένας άνθρωπος έχει
λίγα χρόνια, σκέφτεται -όταν κρίνει το κάθε συµβούλιο που είναι
αρµόδιο- εάν αυτόν θα τον αποστρατεύσει όταν είναι σε µικρή
ηλικία. Είναι πιο αντικειµενικό εκ των πραγµάτων, γιατί ξέρει ότι
αυτός ο άνθρωπος θα φύγει και δεν µπορεί να προσφέρει. Ταυ-
τόχρονα µπορεί να µην έχει και τα συντάξιµα χρόνια. Υπάρχει µια
ασφαλιστική δικλίδα και για την αξιοκρατία.

Ξέρετε πόσο εύκολα µπορούµε να γίνουµε αναξιοκρατικοί στο
µέλλον µέσα απ’ αυτή τη διάταξη, όταν θα ξέρει ο άλλος πως και
εάν τον αποστρατεύσει αυτόν τον άνθρωπο, αυτός θα παραµεί-
νει τουλάχιστον για να κλείσει τα συνταξιοδοτικά χρόνια; Ανοί-
γουµε το δρόµο της αυθαιρεσίας έτσι σε επόµενες κρίσεις. Το
αντιλαµβάνεστε υποθέτω αυτό.

Σήµερα όταν έχεις έναν άνθρωπο σαράντα πέντε χρόνων που
δεν έχει συντάξιµα χρόνια, να τον πετάξεις έξω -για να το πω
έτσι- από το στράτευµα, από τις Ένοπλες ∆υνάµεις, θα το σκε-
φτείς. Έτσι όπως το κάνουµε, όµως, µε πολύ µεγάλη ευκαιρία,
κρίνουµε άλλους αρεστούς, όπως τους θέλουµε. Μην υποτιµάτε
αυτή τη λογική που υπάρχει και θα υπάρχει. ∆εν είναι µόνο ζή-
τηµα Ελλάδας, όπως κάποιοι πιστεύουν. Υπάρχει και αλλού,
ασχέτως αν εµείς µεγαλοποιούµε τα λάθη µας και συνηθίζουµε
πολλές φορές να µειώνουµε τις αρετές µας. Το έχουµε αυτό το
ελάττωµα. Αλλού όµως υπάρχουν άλλες ασφαλιστικές δικλίδες.

∆εν είµαι ειδικός στο θέµα. Μπορείτε να µου πείτε σε ποιες
άλλες χώρες, και ιδίως χώρες που έχουν την ιδιοµορφία τη δικιά
µας, υπάρχει τέτοια µορφή παράλληλης επετηρίδας;

Και ένα τελευταίο θέµα, το οποίο θα ήθελα να τονίσω και το
οποίο αφορά ήσσονος σηµασίας ζήτηµα, αλλά νοµίζω ότι µπο-
ρείτε να το δείτε σαν κάτι το οποίο είναι µια πράξη δικαιοσύνης,
είναι το εξής. Έχετε στο άρθρο 39 τη διάταξη εκείνη, η οποία µι-
λάει για τις προϋποθέσεις της µονιµοποίησης αυτών που ανακα-
λούνται από την εφεδρεία. Έχουµε τους αξιωµατικούς που
ανακαλούνται από την εφεδρεία, εφέδρους δηλαδή που ανακα-
λούνται από την εφεδρεία και βάζετε µια πενταετία ως χρόνο, ο
οποίος πρέπει να διανυθεί µέχρις ότου µονιµοποιηθούν. Πρώτα-
πρώτα είναι σωστό αυτό που γίνεται. Όλο το άρθρο, όπως έχει
δηλαδή, είναι ένα σωστό άρθρο. Μήπως όµως θα πρέπει, κύριοι
Υπουργοί, στην πενταετία να υπολογίσετε και το χρόνο τον οποίο
έχουν προηγουµένως υπηρετήσει;

Γιατί το λέω αυτό; Τι ερευνούµε σ’ αυτούς τους ανθρώπους
για να µονιµοποιηθούν; Ερευνούµε αν έχουν ευδόκιµη υπηρεσία.
Μπορεί αυτοί οι άνθρωποι να µη συνυπολογίσουν στο ευδόκιµο
και τα χρόνια τα οποία είχαν προηγουµένως; ∆ηλαδή, εάν στα
πέντε χρόνια πείτε ότι συνυπολογίζεται ο χρόνος τον οποίο είχαν
υπηρετήσει και διανύσει και µειώνεται ο χρόνος για να µονιµο-
ποιηθούν αυτοί οι άνθρωποι, δεν χάνει τίποτα η πολιτεία. ∆ιότι
αυτό είναι ένα κριτήριο που πρέπει να το δει κανείς. ∆εν µπορεί
να µην λάβει υπ’ όψιν του σοβαρά το πώς ο άνθρωπος αυτός διή-
νυσε την υπηρεσία του τον καιρό κατά τον οποίο ήταν έφεδρος.
Αφού λοιπόν αυτό θα υπολογισθεί εν πάση περιπτώσει, γιατί να
µην υπολογίζεται και στο χρόνο; Είναι κάτι που βρίσκεται µέσα
στη νοοτροπία των Ενόπλων ∆υνάµεων και δεν νοµίζω ότι θα µεί-
ωνε καθόλου τις εγγυήσεις εκείνες υπό τις οποίες κάποιος µπο-
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ρεί να µονιµοποιηθεί.
Ευχαριστώ πάρα πολύ, κυρία Πρόεδρε, για την ανοχή.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε τον κ.
Παυλόπουλο.

Το λόγο έχει ο Αναπληρωτής Υπουργός Εθνικής Άµυνας κ. Πα-
ναγιώτης Μπεγλίτης για οκτώ λεπτά.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΠΕΓΛΙΤΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εθνι-
κής Άµυνας): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο
που φέρνει η πολιτική ηγεσία του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας
δίνει σε όλες και όλους την ευκαιρία να αναδείξουν και να δια-
τυπώσουν προσεγγίσεις ευρύτερες του νοµοσχεδίου κι έχουσες
σχέση µε το ρόλο, µε τη λειτουργία και µε τη θέση των Ενόπλων
∆υνάµεων στη σύγχρονη ελληνική κοινωνία.

Όλες αυτές τις µέρες κατά τη διάρκεια της συζήτησης τόσο
στη ∆ιαρκή Επιτροπή Εθνικής Άµυνας και Εξωτερικών Υποθέ-
σεων, όσο κι εδώ, στο Τµήµα, αναδείχθηκαν απόψεις, κύριοι συ-
νάδελφοι, που φοβάµαι ότι έχουν έναν αέρα παρελθόντος.
Ιδιαίτερα µάλιστα από την πλευρά της Αξιωµατικής Αντιπολίτευ-
σης αυτό που εντυπωσιάζει είναι ο καταιγισµός ανασφάλειας
που επιχειρείται να παραχθεί στο χώρο των Ενόπλων ∆υνάµεων,
ως η Αξιωµατική Αντιπολίτευση, στο πλαίσιο ενός ιστορικού ατα-
βισµού απέναντι στις Ένοπλες ∆υνάµεις, και σήµερα να επιχειρεί
να παίξει το ρόλο του προστάτη. Αυτός ο ρόλος, κύριοι συνά-
δελφοι, στη σύγχρονη Ελλάδα, µε τους σύγχρονους δηµοκρατι-
κούς θεσµούς, είναι ένας ρόλος επικίνδυνος κι όσο παραµένετε
εγκλωβισµένοι σε µια λογική ελέγχου, ακόµα και εξωθεσµικά,
των Ενόπλων ∆υνάµεων δεν προσφέρετε υπηρεσίες στις Ένο-
πλες ∆υνάµεις, στην εθνική άµυνα και στην ασφάλεια της χώρας.

Είναι εντυπωσιακό πραγµατικά αυτό που ακούστηκε τις τε-
λευταίες ηµέρες περί βαθιάς κρίσης στις Ένοπλες ∆υνάµεις,
περί ανάστατων Ενόπλων ∆υνάµεων, περί ενός στρατού ο οποίος
απαξιώνεται από την ενδεκάµηνη διακυβέρνηση της χώρας από
την Κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ. Και εάν αυτό πραγµατικά ήταν απλά
µία αναγκαία θεσµικά αντιπολίτευση από την πλευρά της Νέας
∆ηµοκρατίας, να το καταλάβω. Όµως δείχνει, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, µία βαθιά συντηρητική νοοτροπία για έναν χώρο
που αποτέλεσε προνοµιακό πεδίο για τις συντηρητικές παρατά-
ξεις µετεµφυλιοπολεµικά στη χώρα µας. Όµως -κι αυτό νοµίζω
ότι είναι ένα θέµα κάθε άλλο παρά υπαρξιακό, αλλά είναι ένα
θέµα βαθιά δηµοκρατικό- πρέπει να δούµε τις Ένοπλες ∆υνά-
µεις, τη θέση τους, τη λειτουργία τους στους σύγχρονους δη-
µοκρατικούς θεσµούς. Πρέπει να δούµε τις Ένοπλες ∆υνάµεις
και την εξέλιξή τους σε συνάρτηση µε τις µεγάλες αλλαγές και
εξελίξεις που γίνονται στην Ευρώπη και στον κόσµο. ∆εν πρέπει
να εγκλωβίσουµε τις Ένοπλες ∆υνάµεις σ’ έναν περίκλειστο
χώρο, να τις στεγανοποιήσουµε από τη δυναµική εξέλιξη της κοι-
νωνίας, από τη δυναµική εξέλιξη των ίδιων των δηµοκρατικών θε-
σµών και -γιατί όχι;- από τη δυναµική εξέλιξη της τεχνολογίας,
των σύγχρονων στρατηγικών δογµάτων, τεχνολογικών και θεω-
ρητικών. ∆εν πρέπει να στεγανοποιήσουµε τις Ένοπλες ∆υνά-
µεις από την ίδια την κοινωνία. Γιατί, αγαπητοί συνάδελφοι, ο
Στρατός, οι ένστολοι πολίτες, αξιωµατικοί, δεν είναι ασφαλώς
δηµόσιοι υπάλληλοι, αλλά µετέχουν της ευρύτερης δηµόσιας
λειτουργίας. Είναι δηµόσιοι λειτουργοί. Αν εγκλωβιστείτε και
εγκλωβίζεστε σ’ αυτή τη λογική, «όχι δηµόσιοι υπάλληλοι οι έν-
στολοι», ουσιαστικά αναπαράγετε µια αντίληψη ενός ανεξέλε-
γκτου κράτους µέσα στο κράτος, ενός µηχανισµού πέρα και
πάνω από τον πολιτικό, τον κοινοβουλευτικό και τον κοινωνικό
έλεγχο.

Αντίθετα, οι σύγχρονες Ένοπλες ∆υνάµεις ως µηχανισµός του
ίδιου του ελληνικού λαού, της ίδιας της ελληνικής κοινωνίας, µε-
τέχουν των κοινωνικών εξελίξεων -και έτσι πρέπει να δούµε το
σύγχρονο δηµοκρατικό πρόσωπο των Ενόπλων ∆υνάµεων- µε-
τέχουν της κοινωνίας, για να υπερασπιστούν την εθνική ασφά-
λεια και ανεξαρτησία, µετέχουν της κοινωνίας και υπερα-
σπίζονται τις αρχές και τις αξίες της πατρίδας µας µέσα από το
διαρκώς αυξανόµενο κοινωνικό ρόλο που πρέπει να έχουν οι
Ένοπλες ∆υνάµεις, µέσα από τον ανθρωπιστικό τους ρόλο, µέσα
από τον διαπαιδαγωγικό ρόλο που πρέπει να έχουν προς την ελ-

ληνική νεολαία.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όµως από την άλλη πλευρά

αυτό που είδαµε είναι το εξής. Είδαµε έναν φόβο, µία ανασφά-
λεια απέναντι στις επιχειρούµενες αλλαγές και µεταρρυθµίσεις.
Και αυτό γιατί; Γιατί όταν κάτι δεν το ελέγχουµε ή όταν ξεφεύγει
από τον κλειστό κύκλο των αποστράτων τότε είναι κάτι επανα-
στατικό ή βλάσφηµο για µια παγιωµένη παραδοσιακή και συντη-
ρητική αντίληψη που αναπαρήχθη για πολλά χρόνια στην
Ελλάδα, ακόµα και µεταπολιτευτικά κι όχι µόνο µετεµφυλιοπο-
λεµικά. Κι αυτό το λάθος δυστυχώς το έχουµε κάνει όλοι και η
συνευθύνη µας είναι σηµαντική.

∆εν είναι καθόλου τυχαίο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι
τριάντα πέντε χρόνια µετά τη Μεταπολίτευση ο χώρος της εθνι-
κής άµυνας είναι ένας χώρος ταµπού. Ο χώρος των Ενόπλων ∆υ-
νάµεων είναι ένας χώρος που δεν αγγίζεται από κανέναν. Ο
χώρος των αµυντικών δαπανών επίσης. Ήταν ένας χώρος όπου
ψηφίζαµε όλοι ή καταψηφίζαµε δίχως έλεγχο, δίχως συζήτηση.
Και αν υπάρχουν φαινόµενα και αν παρήχθησαν γκρίζες ζώνες
στις Ένοπλες ∆υνάµεις είναι γιατί οι Ένοπλες ∆υνάµεις βρέθη-
καν ή προσπαθήσαµε κι όλοι συµβάλαµε στο να βρεθούν στο πε-
ριθώριο του κοινοβουλευτικού ελέγχου.

Σήµερα -και αυτό δεν µπορεί να το αµφισβητήσει κανείς- γίνε-
ται ένα µεγάλο έργο στο να ξαναφέρουµε την εθνική άµυνα, τις
Ένοπλες ∆υνάµεις, τους αµυντικούς εξοπλισµούς στο κέντρο
του κοινοβουλευτικού δηµοκρατικού ελέγχου κι όχι µόνο µέσα
από τις θεσµικές διαδικασίες της σύστασης επιτροπών. Γιατί δεν
αρκεί µόνον αυτό, αν κι είναι πολύ σηµαντική θεσµική τοµή η σύ-
σταση της Υποεπιτροπής και τώρα Επιτροπής Αµυντικών Εξο-
πλισµών, που διαµόρφωσε η Κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ. Είναι η όλη
αντίληψή µας να φέρνουµε καθηµερινά στο φως τους αµυντι-
κούς εξοπλισµούς προς έλεγχο και έγκριση από τις αρµόδιες επι-
τροπές της Βουλής, να συζητάµε όλα τα κρίσιµα στρατηγικά και
επιχειρησιακά ζητήµατα, και όχι µόνο τα διοικητικά, στο χώρο
του Κοινοβουλίου. Κι αυτό στην πορεία του χρόνου πιστεύω ότι
θα αποτελέσει τη µεγαλύτερη θεσµική και δηµοκρατική κατά-
κτηση στο χώρο του Υπουργείου, στο χώρο γενικότερα της εθνι-
κής άµυνας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Αναπληρωτή Υπουργού)

Κυρία Πρόεδρε, θα ήθελα λίγα λεπτά ακόµη.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Συνεχίστε.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΠΕΓΛΙΤΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εθνι-

κής Άµυνας): Υποβάλλουµε το νοµοσχέδιο που διαµορφώσαµε
σε ανοιχτό και συνεχή διάλογο µε τη στρατιωτική ηγεσία του
Υπουργείου Εθνικής Άµυνας και όχι µόνο, αλλά και µε κατηγο-
ρίες αξιωµατικών και υπαξιωµατικών, οι οποίοι µετέχουν κι αυτοί
της καθηµερινής προσπάθειας για την εθνική άµυνα της χώρας
και προς τους οποίους αποτίουµε επίσης φόρο τιµής.

Οι Ένοπλες ∆υνάµεις είναι ασφαλώς η στρατιωτική τους ηγε-
σία, είναι ασφαλώς οι αξιωµατικοί µέσης και ανώτερης βαθµίδας,
είναι όµως και οι χιλιάδες υπαξιωµατικοί, επαγγελµατίες οπλίτες,
έφεδροι µακράς θητείας, οπλίτες βραχείας ανακατάταξης που
και αυτοί συνεισφέρουν καθηµερινά στο αξιόµαχο των Ενόπλων
∆υνάµεων. Είναι µέτοχοι όλης αυτής της συλλογικής εθνικής
προσπάθειας.

Με το νοµοσχέδιο αυτό κάναµε µία µεγάλη προσπάθεια για
τον εκδηµοκρατισµό των Ενόπλων ∆υνάµεων. Μη σας εντυπω-
σιάζει αυτή η λέξη συνάδελφοι της Νέας ∆ηµοκρατίας, γιατί εκ-
δηµοκρατισµός είναι η συνεχής, η διαρκής επαφή µε την κοινω-
νία και µε τις εξελίξεις της κοινωνίας.

Ασφαλώς έχουµε δηµοκρατικές Ένοπλες ∆υνάµεις. Ασφαλώς
οι Ένοπλες ∆υνάµεις κινούνται στο πλαίσιο των συνταγµατικών
και δηµοκρατικών θεσµών. Εκδηµοκρατισµός, όµως, σηµαίνει να
παρακολουθούν οι Ένοπλες ∆υνάµεις τις εξελίξεις, την πορεία
των δηµοκρατικών και κοινωνικών θεσµών της ίδιας της κοινω-
νίας, της ίδιας ακόµα της σχέσης του κράτους µε την οικονοµία
και την κοινωνία.

Κάναµε το ασφαλιστικό και συνταξιοδοτικό όχι απλά για να
εξορθολογήσουµε την λειτουργία των Ενόπλων ∆υνάµεων και τις
αµυντικές δαπάνες, αλλά γιατί πρέπει να δώσουµε ένα µήνυµα
ότι οι Ένοπλες ∆υνάµεις µετέχουν αυτής της συλλογικής εθνι-
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κής προσπάθειας για την υπέρβαση της οικονοµικής και κοινω-
νικής κρίσης.

∆εν είναι ένας χώρος, δεν είναι οι χιλιάδες ένστολοι πολίτες,
χιλιάδες δηµόσιοι λειτουργοί, οι οποίοι ενδιαφέρονται αποκλει-
στικά και µόνο για την αναπαραγωγή των συµφερόντων τους,
του κορπορατισµού ή του συντεχνιακού πνεύµατος, που διακρί-
νει και αυτό το χώρο.

Αυτό πρέπει να εξαλείψουµε αγαπητοί συνάδελφοι, γιατί στην
πηγή, στην µήτρα του όποιου κλαδικού συντεχνιασµού βρίσκο-
νται και άλλες ανεξέλεγκτες καταστάσεις. Η ιστορία µας έχει δι-
δάξει πολλά και πρέπει να την αφοµοιώνουµε δυναµικά, ενεργά
και ασφαλώς πολιτικά µέσα από την πολιτική µας και µέσα από
τα νοµοσχέδιά µας.

Προσπαθήσαµε, αποτυπώσαµε και εκφράσαµε µέσα από το
νοµοσχέδιο ως πολιτική ηγεσία αυτό το νέο πνεύµα, που πρέπει
να διέπει και στην Ελλάδα τις Ένοπλες ∆υνάµεις, την ενσωµά-
τωση του δηµοκρατικού κεκτηµένου, των µεγάλων δηµοκρατι-
κών κατακτήσεων, µέσα από τις αποφάσεις των διοικητικών
δικαστηρίων του Συµβουλίου της Επικρατείας, αλλά και µε την
ενσωµάτωση της Ευρωπαϊκής έννοµης τάξης, των αποφάσεων
της Ευρωπαϊκής Ένωσης, του Ευρωπαϊκού ∆ικαστηρίου Ανθρω-
πίνων ∆ικαιωµάτων, ασφαλώς και άλλων δηµοκρατικών θεσµών,
όπως είναι ο Συνήγορος του Πολίτη.

Από µία κατάσταση που παρήγαγε ανασφάλεια, ανασφάλεια
εργασιακή, ανασφάλεια επετηριδιακή, ανασφάλεια στους αξιω-
µατικούς και στους υπαξιωµατικούς, πάµε σε µία θεσµικά κατο-
χυρωµένη διαδικασία διαρκών ελέγχων. Με την αυτοπρόσωπη
παρουσία, µε τους δικηγόρους, δηµιουργούµε θεσµούς, συµ-
βούλια κρίσεων για να µπορούν εκεί οι αξιωµατικοί να υπερα-
σπιστούν την αξιοπρέπειά τους, να υπερασπιστούν τη διαδροµή
τους, να υπερασπιστούν την αξία τους. Αυτό σηµαίνει αξιοκρα-
τία.

Πολλοί από τους συναδέλφους της Νέας ∆ηµοκρατίας, που
είναι και διακεκριµένοι δικηγόροι, γνωρίζουν πάρα πολύ καλά -
γιατί φαντάζοµαι ότι έχουν υπερασπιστεί αξιωµατικούς στο Συµ-
βούλιο της Επικρατείας- ότι έχει χάσει η ∆ιοίκηση, έχει χάσει το
Υπουργείο Εθνικής Άµυνας πολλές από τις υποθέσεις και ανα-
γκάζεται η εκάστοτε πολιτική ηγεσία του Υπουργείου Εθνικής
Άµυνας να επαναφέρει πολλές φορές ή να παρανοµήσει και να
µην επαναφέρει δικαιωµένους αξιωµατικούς στο Συµβούλιο της
Επικρατείας. Το γνωρίζετε πολύ καλά κύριε Παυλόπουλε. ‘Ετσι
δεν είναι;

Πιστεύουµε, ο κ. Βενιζέλος και εγώ, µέσα από αυτό το νέο
πλέγµα θεσµών, διαδικασιών και απανωτών ελέγχων ότι θα εκ-
µηδενίσουµε, θα µειώσουµε την κακοδιαχείριση, την αναξιοκρα-
τία, την αυθαιρεσία της πολιτικής και στρατιωτικής ηγεσίας του
Υπουργείου Εθνικής Άµυνας.

Κύριοι συνάδελφοι, µιλήσατε για τους θεσµούς στις Ένοπλες
∆υνάµεις των ΕΠΟΠ, των ΟΒΑ, των Ειδικών Εφέδρων Οπλιτών,
ένα νέο θεσµό που προτείνουµε στο νοµοσχέδιό µας. Θέλω να
πω δύο λόγια, γιατί εδώ τοποθετούµαστε µε ειλικρίνεια και µε αί-
σθηση της εθνικής µας συνείδησης και της αποστολής µας.

Κληθήκαµε τον Οκτώβριο του 2009 να αντιµετωπίσουµε ένα
σοβαρότατο πρόβληµα, την απροετοίµαστη, την αψυχολόγητη,
τη µικροπολιτική απόφαση της Νέας ∆ηµοκρατίας και του τότε
Υπουργού Εθνικής Άµυνας, κ. Μεϊµαράκη, να σπεύσει την τε-
λευταία στιγµή τον Αύγουστο του 2009 και να µειώσει στους
εννέα µήνες τη στρατιωτική θητεία στο Στρατό Ξηράς.

Όλοι γνωρίζουµε ποια είναι τα προβλήµατα, που δηµιούργησε
αυτή η µικροκοµµατική σκοπιµότητα. ∆εν θέλω να αναφερθώ σε
στοιχεία. Τα γνωρίζουµε όλοι και είµαστε στη διάθεσή σας ως
πολιτική ηγεσία του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας να σας ενηµε-
ρώσουµε.

Αυτή η απόφαση ήταν ένα πλήγµα για τις Ένοπλες ∆υνάµεις.
Κύριε εκπρόσωπε της Νέας ∆ηµοκρατίας µιλάτε για πλήγµα στο
αξιόµαχο των Ενόπλων ∆υνάµεων, όταν αυτή τη στιγµή υπάρχει
σοβαρός προβληµατισµός για το ποσοστό στελέχωσης των Ενό-
πλων ∆υνάµεων.

Η στρατιωτική θητεία θα παραµείνει στους εννέα µήνες. Η
στρατιωτική θητεία θα καταργηθεί στην αεροπορία και στο ναυ-
τικό. Ως εξειδικευµένοι κλάδοι χρειάζονται επαγγελµατικά στε-

λέχη µε τεχνογνωσία και κυρίως µε επαγγελµατική και υπηρε-
σιακή συνέχεια.

Η ευθύνη της ελληνικής νεολαίας απέναντι στην πατρίδα είναι
να υπηρετήσει την στρατιωτική της θητεία. Θα είµαστε σε διαρκή
επικοινωνία µε όλες τις νεολαίες για να συζητήσουµε το πως
αυτή η στρατιωτική θητεία θα γίνεται όλο και πιο εποικοδοµη-
τική, πιο ανθρώπινη, θα τίθεται στην υπηρεσία και της πατρίδας,
αλλά βεβαίως στη συνέχεια θα βγάζει πολίτες µε εξειδίκευση και
µε επαγγελµατικά προσόντα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Αναπληρωτή Υπουργού)

Κυρία Πρόεδρε, τελειώνω. Χρειάζοµαι λίγο χρόνο ακόµα, γιατί
δεν θα µιλήσω αύριο.

Θέλω να αναφέρω δύο ακόµα στοιχεία όσον αφορά την κά-
θετη δοµή διοίκησης και τη δοµή δυνάµεων.

Κύριοι συνάδελφοι, ελπίζω να παρακολουθείτε τις µεγάλες
εξελίξεις που γίνονται στην Ευρώπη και στις Ηνωµένες Πολιτείες
γύρω από τον ρόλο των Ενόπλων ∆υνάµεων. Στη Μεγάλη Βρε-
τανία, στην Γαλλία, στην Γερµανία, στις Ηνωµένες Πολιτείες, οι
Ένοπλες ∆υνάµεις γίνονται σήµερα αντικείµενο συζήτησης όχι
απλά θεωρητικής, όχι απλά µέσα στα πανεπιστήµια και τα think
tank, αλλά µέσα στην καρδιά των Ενόπλων ∆υνάµεων.

Συζητιούνται αλλαγές όχι µόνο επιχειρησιακές, αλλά αλλαγές
σε όλη τη διοικητική και επιχειρησιακή κλίµακα µε στόχο να γί-
νουν πιο αξιόµαχες οι Ένοπλες δυνάµεις, µε στόχο τον εξορθο-
λογισµό των αµυντικών δαπανών, µε στόχο τη σύνδεση της
δοµής διοίκησης και της δοµής δυνάµεων µε τον ρόλο που πρέ-
πει να έχουν οι Ένοπλες ∆υνάµεις στο 21ο αιώνα και όχι µόνο µε
τον στρατιωτικό τους ρόλο, αλλά και ως κοινωνική δύναµη, κοι-
νωνικός µηχανισµός υπεράσπισης σε περιπτώσεις καταστρο-
φών, διεθνούς τροµοκρατίας ή περιβαλλοντικών καταστροφών.

Αυτές τις αλλαγές µε βάση την εθνική εµπειρία που είχαµε τα
τελευταία τριάντα πέντε χρόνια, ενσωµατώνουµε στην κάθετη
δοµή διοίκησης, για να µπορέσει -ακόµα και µε αφορµή το 1996
και την εµπειρία που είχαµε στα Ίµια, την οποία πολλές φορές
επικαλείστε κατά τρόπο επικίνδυνο για τα εθνικά συµφέροντα- ο
Αρχηγός ΓΕΕΘΑ και οι Αρχηγοί των Επιτελείων την πραγµατική
επιχειρησιακή και διοικητική ευθύνη στο πλαίσιο των Ενόπλων
∆υνάµεων κάτω από τη θεσµική, κοινοβουλευτική, πολιτική
οµπρέλα της Κυβέρνησης και του πολιτικού προϊσταµένου
Υπουργού Εθνικής Άµυνας.

Θα επιφέρουµε – και δεν είναι αυτό υπερβολή – επανάσταση
στη δοµή δυνάµεων. Ο ελληνικός στρατός δεν µπορεί να λει-
τουργήσει µε αντιλήψεις του µετεµφυλιακού ελληνικού κράτους.
Οι Ένοπλες ∆υνάµεις θα είναι σύγχρονες. Θα πάµε σε ένα σύγ-
χρονο, έξυπνο, αποτελεσµατικό στρατό µε εξορθολογισµό των
αµυντικών δαπανών, µε µία δοµή δυνάµεων που θα υπακούει στις
πραγµατικές επιχειρησιακές ανάγκες της ελληνικής κοινωνίας
και της Ελλάδας και όχι να υπακούει – όπως γινόταν για πολλά
χρόνια – σε κατασκευασµένες ανάγκες είτε εξοπλιστικές είτε επι-
χειρησιακές. Αυτή τη λογική έχει και η αλλαγή στο ΕΜΠΑΕ, την
οποία επιφέρουµε.

Φοβάµαι ότι δεν αντιλαµβάνεσθε αυτές τις αλλαγές. Θα µπο-
ρούσαµε να τις συζητήσουµε ακόµα περισσότερο στην επιτροπή,
για να καταλάβετε ότι είναι µεγάλη ανάγκη να πάµε σε αυτές τις
µεταρρυθµίσεις και σ’ αυτές τις αλλαγές και για να κάνουµε µε-
γάλες οικονοµίες κλίµακας και για να αυξήσουµε την επιχειρη-
σιακή ικανότητα των Ενόπλων ∆υνάµεων, αλλά κυρίως για να
προσαρµόσουµε τις Ένοπλες ∆υνάµεις σε ένα νέο, σύγχρονο,
αποτελεσµατικό, δηµοκρατικό µοντέλο που χρειάζεται η πατρίδα
τον 21ο αιώνα.

Βεβαίως, στο πλαίσιο αυτό επαναξιολογούµε, επανεντάσ-
σουµε σε µια νέα λογική τους αµυντικούς εξοπλισµούς. Τελεί-
ωσε η «λογική του σούπερ µάρκετ» στους εξοπλισµούς για την
πολιτική ηγεσία του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας και για την Κυ-
βέρνηση του ΠΑΣΟΚ. Κατασκευασµένες ανάγκες ανήκουν πλέον
στο παρελθόν. Οι ανάγκες θα προέρχονται από τα θεµελιώδη
κείµενα που διαµορφώνουµε, την Πολιτική Εθνικής Άµυνας, την
Εθνική Αµυντική Στρατηγική και όλα εκείνα τα κείµενα τα οποία
θα συζητήσουµε µαζί σας και θα αποτελέσουν αντικείµενο δια-
λόγου και ευρύτερης δυνατής συναίνεσης, ώστε να έχουµε γερά,
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θεωρητικά, στρατηγικά και επιχειρησιακά εργαλεία, για να µπο-
ρέσουµε να διαµορφώσουµε το δόγµα, το δόγµα το εθνικό, όχι
το δόγµα το νατοϊκό για την υπεράσπιση των εθνικών συµφερό-
ντων της άµυνας και της ασφάλειας της χώρας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Αναπληρωτή Υπουργού)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Κύριε Υπουργέ, σας πα-
ρακαλώ πολύ! Έχετε υπερβεί το διπλάσιο του χρόνου που επι-
τρέπει ο Κανονισµός και αυτό θα το ζητήσουν και οι Κοινοβου-
λευτικοί Εκπρόσωποι.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΠΕΓΛΙΤΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εθνι-
κής Άµυνας): Κυρία Πρόεδρε, θα µιλήσω και αύριο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τελειώνω, λέγοντας ότι ως προς
αυτό το νοµοσχέδιο, θα µας δοθεί η ευκαιρία να µιλήσουµε και
αύριο για ζητήµατα που άπτονται και των στρατοπέδων και των
αµυντικών εξοπλισµών και των αντισταθµιστικών ωφεληµάτων,
για να δούµε εκεί ποιες τοµές, ποιες ρήξεις µε το παρελθόν φέρ-
νει αυτό το νοµοσχέδιο.

Τελειώνω, λέγοντας ότι είναι το πρώτο µεγάλο θεσµικό νοµο-
σχέδιο του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας που επιφέρει σηµαντικές
αλλαγές, όχι µόνο διοικητικές, όχι µόνο επιχειρησιακές, αλλά αλ-
λαγές νοοτροπίας. ∆ιότι αυτές οι αλλαγές πρέπει να γίνουν, για
να προχωρήσουµε σε ένα σύγχρονο στρατό, σε σύγχρονες Ένο-
πλες ∆υνάµεις, αντάξιες της προσδοκίας του ελληνικού λαού,
αντάξιες της ευθύνης που τους έχουµε εναποθέσει για την υπε-
ράσπιση της εθνικής ακεραιότητας, της εθνικής ανεξαρτησίας
και της λαϊκής κυριαρχίας.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε τον κύριο
Υπουργό.

Παρακαλώ τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο της Νέας ∆ηµο-
κρατίας, τον κ. Ευριπίδη Στυλιανίδη, να λάβει το λόγο.

Κύριε Στυλιανίδη, έχετε οκτώ λεπτά και παρακαλώ πολύ για
την τήρηση του Κανονισµού.

Ευχαριστώ πολύ.
ΕΥΡΙΠΙ∆ΗΣ ΣΤΥΛΙΑΝΙ∆ΗΣ: Ευχαριστώ πολύ.
Παρακολουθούµε, κύριε Υπουργέ και κύριε Υφυπουργέ, µε µε-

γάλη προσοχή τις τοποθετήσεις σας τις δύο αυτές µέρες που
συζητούµε το νοµοσχέδιο. Αντιλαµβανόµαστε τις δυσκολίες σας
να υπερασπιστείτε µία πολιτική που -όπως φαίνεται- και εσείς οι
ίδιοι δεν την πιστεύετε και την οποία σας την ερµηνεύει το «δι-
ευθυντήριο» της Κυβέρνησής σας. Γι’ αυτό ίσως επιχειρείτε µε
πολύ έξυπνο, ρητορικό και έντεχνο νοµοτεχνικό τρόπο να φωτί-
σετε τα περιφερειακά µονοπάτια της φιλοσοφίας αυτού του σχε-
δίου νόµου, διατηρώντας, όµως, συσκοτισµένη την κεντρική
λεωφόρο, την κεντρική ιδέα αυτού του νοµοσχεδίου.

Λέτε για «αέρα παρελθόντος», κύριε Υφυπουργέ, και για «πο-
λιτικό αταβισµό», µε τον οποίο εµείς προσεγγίζουµε αυτή τη συ-
ζήτηση. Την απάντηση δεν θα σας τη δώσουµε εµείς. Σας τη
δίνουν οι τρεις χιλιάδες αξιωµατικοί και στελέχη του Ελληνικού
Στρατού, των ελληνικών Ενόπλων ∆υνάµεων που ζητούν να
βγουν στη σύνταξη. Είναι η ευθεία αποδοκιµασία των ενστόλων
της χώρας προς τη φιλοσοφία αυτού του σχεδίου νόµου.

Εσείς επιλέξατε να υποτάξετε ακόµα και τις Ένοπλες ∆υνά-
µεις στη λογική του µνηµονίου, στην οποία ενσυνειδήτως µας
υπέταξε ο Έλληνας Πρωθυπουργός µε τις αποφάσεις και τις συ-
µπεριφορές του τους τελευταίους µήνες. Και βέβαια, προσπα-
θείτε τώρα να εξωραΐσετε, κάνοντας περιφερειακές παροχές ή
κάνοντας µεταρρυθµίσεις, που ενδεχοµένως κανένας να µην
µπορούσε να διαφωνήσει, αλλά συγκαλύπτοντας πίσω από αυτές
κάποιες βασικές αλλαγές στη λειτουργία, τη δοµή, την ιεραρχία,
την αποτελεσµατικότητα και το αξιόµαχο των Ενόπλων ∆υνά-
µεων.

Μιλάτε για «φόβο και ανασφάλεια». Μα, ο φόβος και η ανα-
σφάλεια είναι αυτό το οποίο µε αυτή τη νοµοθετική µεταρρύθ-
µιση εµπνέετε στα στελέχη των Ενόπλων ∆υνάµεων. Και γιατί
γίνεται αυτό; Για έναν πάρα πολύ απλό λόγο: ∆ιότι τον έλεγχο
για τον οποίο εµάς µέµφεσθε, εσείς προσπαθείτε να τον επιβά-
λετε. Το είπα και χθες: Ενώ για τα πειθαρχικά συµβούλια µε θε-
σµικό τρόπο, διά του νόµου προσδιορίζετε τη σύνθεση, µε

αντικειµενικό, θα έλεγα, κριτήριο, για τα συµβούλια µεταθέσεων
αφήνετε εν λευκώ εντολή στην πολιτική ηγεσία να προσδιορίζει
τη σύνθεση. Και µέσα από τα συµβούλια µεταθέσεων θα φορ-
τώσετε µε µόρια τα στελέχη, ώστε, όταν έρθει η ώρα της κρί-
σεως, κατ’ απόλυτον επιλογή να προωθήσετε τους πολιτικούς
σας φίλους εις την κορυφή, αφήνοντας τους άλλους στην πα-
ράλληλη επετηρίδα.

Με αυτή την αναξιοκρατική φιλοσοφία, ουσιαστικά ωθείτε τα
υπερήφανα στελέχη των ελληνικών Ενόπλων ∆υνάµεων στους
προθαλάµους των κοµµατικών σας γραφείων. ∆ιότι θα γνωρίζει
ο Έλληνας συνταγµατάρχης ότι, εάν µία φορά κριθεί για να οδη-
γηθεί στην παράλληλη επετηρίδα, η προοπτική του χάνεται. Μπο-
ρεί να παίρνει οργανική θέση µετά από δύο ή τρεις κρίσεις, αλλά
η προοπτική τού να εξελιχθεί χάνεται. Θα δηµιουργηθούν χιλιά-
δες αξιωµατικοί στην κορυφή της πυραµίδας, οι οποίοι δεν θα
έχουν κίνητρο, δεν θα έχουν φιλοδοξία, δεν θα έχουν µεράκι.
Απλά, θα κοιτούν να συµπληρώνουν τα εργάσιµα χρόνια για να
οδηγηθούν στη σύνταξη, διότι έτσι είπε το «διευθυντήριο» των
διεθνών κέντρων στα οποία εσείς επιλέξατε να υποταχθεί και ο
χώρος των Ενόπλων ∆υνάµεων.

Αυτά είναι τα τρία σηµεία, οι τρεις πυλώνες που, κατά τη
γνώµη µας, καθιστούν αυτό το σχέδιο νόµου αρνητικό για τις
Ένοπλες ∆υνάµεις και την προοπτική τους. ∆ηλαδή, ο τρόπος
µε τον οποίο συντίθεται η σύνθεση του συµβουλίου µεταθέσεων,
το οποίο θα φορτώνει µε µόρια τους αξιωµατικούς, η κατ’ από-
λυτον επιλογή και η παράλληλη επετηρίδα.

Μέσα από την εφαρµογή αυτού του τριγώνου στην πράξη, ου-
σιαστικά θα καθηλώσετε το φρόνηµα των Ελλήνων αξιωµατικών,
θα τους ταπεινώσετε, θα τους υποτάξετε κοµµατικά, θα κατα-
στρέψετε την ιεραρχία και την πειθαρχία, θα προσβάλετε στο
σκληρό της πυρήνα την αξιοκρατία και εν τέλει, θα δηµοσιοϋ-
παλληλοποιήσετε το στράτευµα, µετατρέποντας τους ανθρώ-
πους αυτούς, που από πίστη στις Ένοπλες ∆υνάµεις προσήλθαν
να υπηρετήσουν την πατρίδα, σε υπαλλήλους που θα κοιτούν
πότε θα συµπληρώσουν τα συντάξιµα για να πάνε στο σπίτι τους.

∆εν αξίζει τον κόπο, κύριε Υπουργέ, για να κερδίσετε µερικά
χρήµατα για το Υπουργείο Οικονοµικών και το οικονοµικό επιτε-
λείο της Κυβέρνησης, να αλλάξετε πλήρως τη δοµή και τη φυ-
σιογνωµία των ελληνικών Ενόπλων ∆υνάµεων. Οι Έλληνες
αξιωµατικοί ήλθαν συνειδητά να υπηρετήσουν την πατρίδα. Και
η νευρικότητα που εµφανίζεται στο χώρο των Ενόπλων ∆υνά-
µεων -και είναι µία πραγµατικότητα επιβεβαιωµένη, σας είπα ένα
στοιχείο που την αποδεικνύει- είναι κάτι το οποίο θα πρέπει να
αντιµετωπιστεί άµεσα.

∆εν πρέπει να περάσει αυτό το σχέδιο νόµου σε αυτά του τα
σηµεία, διότι διαφορετικά, µας γυρίζει πολλά χρόνια πίσω. Και
εσείς µπορεί εδώ βερµπαλιστικά και ωραιοποιηµένα να παρου-
σιάζετε τι πρέπει να γίνει και την αξιοκρατία και την αξιοσύνη και
το υπερήφανο και το ανεξάρτητο των Ενόπλων ∆υνάµεων.
Ωραίος είναι ο πρόλογος! Στην ουσία, όµως, πίσω από αυτό το
πέπλο κρύβεται αυτή η επικίνδυνη ρύθµιση, η οποία ουσιαστικά
καταλύει και την ιεραρχία και την πειθαρχία και το αξιόµαχο των
ελληνικών Ενόπλων ∆υνάµεων.

Θα έπρεπε να προωθηθούν µέτρα τα οποία, κατά τη γνώµη
µου, ενισχύουν τη συνειδητή επιλογή αυτού που από τα νεανικά
του χρόνια επιλέγει να πάει και να υπηρετήσει στις Ένοπλες ∆υ-
νάµεις.

Το να πανεπιστηµιοποιήσουµε τις στρατιωτικές σχολές δεν
ξέρω αν είναι και η καλύτερη λύση. Και το λέω αυτό, γιατί, εάν το
µοντέλο των δηµοσίων ελληνικών πανεπιστηµίων είχε αποδώσει,
θα έλεγα εντάξει, να το παρακολουθήσουµε και να το µιµηθούµε
και στις ανώτατες στρατιωτικές σχολές. Όταν, όµως, το µοντέλο
αυτό είναι αδιέξοδο και αναζητούνται και εκεί λύσεις που να δη-
µιουργούν προοπτική, δεν αντιλαµβάνοµαι για ποιο λόγο τότε να
µεταβάλουµε και τις στρατιωτικές σχολές σε ένα αντίστοιχο πα-
νεπιστήµιο, του οποίου η αξιοκρατία σε επίπεδο κορυφής ως
Αρχή αµφισβητείται.

Εγώ θεωρώ ότι θα έπρεπε να υπάρξουν πολιτικές οι οποίες να
καθιστούν ακόµα πιο ενσυνείδητη την επιλογή του ανθρώπου
που αποφασίζει να γίνει αξιωµατικός καριέρας από την εφηβική
του ηλικία. Θα έπρεπε να συζητούµε ακόµα και έναν ειδικό τρόπο
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επιλογής που να µην περνάει απόλυτα µέσα από τις πανελλαδι-
κές εξετάσεις, να είµαστε βέβαιοι ότι ο άνθρωπος που αποφασί-
ζει να υπηρετήσει την πατρίδα από έναν τέτοιο ρόλο, το κάνει µε
πλήρη γνώση και συνείδηση του τι πάει να κάνει. Αυτό, αντί να το
ενισχύσετε, εσείς το αποδυναµώνετε.

Το πιο επικίνδυνο και το πιο άµεσο, όµως, είναι ότι υποτάσ-
σετε και το χώρο των ελληνικών Ενόπλων ∆υνάµεων στη λογική
του µνηµονίου, ενώ θα έπρεπε να το διαφυλάξουµε, διότι ως
χώρα είµαστε απολύτως διαφοροποιηµένοι στις ανάγκες µας
από αυτό που είναι άλλες χώρες. Είµαστε η µόνη χώρα που είναι
σύνορο της Ευρώπης, που αντιµετωπίζει ωµή απειλή, που έχει
να αντιµετωπίσει πρόβληµα λαθροµετανάστευσης, παράνοµης
µετανάστευσης και που οι Ένοπλες ∆υνάµεις θα πρέπει να υπα-
κούουν σε ένα και µόνο κέντρο, στην εθνική Κυβέρνηση, στη δη-
µοκρατικά εκλεγµένη από τον ελληνικό λαό Κυβέρνηση.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε τον κ. Στυ-
λιανίδη.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να σας ανακοι-
νώσω ότι µετά την ολοκλήρωση της συζήτησης και ψήφισης των
άρθρων 1 έως και 70 του νοµοσχεδίου, θα γίνει αναφορά εδώ
στην Αίθουσα της Βουλής για την Παγκόσµια Ηµέρα της ∆ηµο-
κρατίας.

Παρακαλώ τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του ΠΑΣΟΚ, τον
κ. Πέτρο Ευθυµίου, να λάβει το λόγο.

ΠΕΤΡΟΣ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πιστεύω
ότι η πολιτική ηγεσία του Υπουργείου, ο κ. Βενιζέλος και ο κ.
Μπεγλίτης, ζουν µία σπάνια στιγµή ικανοποίησης όταν είναι τόσο
άσφαιρα τα πυρά που δέχονται, όταν, δηλαδή, οι αγορεύσεις,
όπως η πιο χαρακτηριστική, η τελευταία του Κοινοβουλευτικού
Εκπροσώπου της Νέας ∆ηµοκρατίας, δεν έχουν να εγείρουν τί-
ποτα επί της ουσίας, αλλά κινούνται σε µία σφαίρα υποθετικών
παρατηρήσεων, πραγµάτων που θα µπορούσαν να έχουν συµβεί
ή πραγµάτων που κατά µείζονα λόγο προσφέρονται ως επιχεί-
ρηµα ότι κάποτε ήταν αλλιώς.

Πιστεύω και θα ευχόµουν, όχι απλώς όλες οι Ένοπλες ∆υνά-
µεις, αλλά όλος ο ελληνικός λαός, να άκουγε τον κ. Στυλιανίδη,
προσφέροντα ως υπόδειγµα δράσης για την σηµερινή Κυβέρ-
νηση τα έργα και τις ηµέρες της παράταξής του στο χώρο των
Ενόπλων ∆υνάµεων. ∆ιότι, συν τοις άλλοις, αν κάπου αναπτύ-
χθηκε η έννοια της ιδιοκτησιακής σχέσης µιας κυβερνώσας πα-
ράταξης µε το κράτος σε όλες τις εκφάνσεις, ήταν όποτε
κυβέρνησε τη χώρα η Νέα ∆ηµοκρατία. Και µην πάµε ιστορικά
στο βάθος, µην πάµε πιο µακριά. Αν δεχθούµε ότι ο καθένας κου-
βαλά την ιστορία του, θα έπρεπε να είναι και πιο επιφυλακτικός
γύρω από την έννοια του ποιος προστατεύει µε ακεραιότητα, µε
απόλυτη συνέπεια την εθνική αξιοπρέπεια και την εθνική υπερη-
φάνεια, γιατί η ιστορία είναι νωπή και ο καθένας µπορεί να ανα-
γνωρίσει τη συνέπεια του ενός ή του άλλου γύρω από αυτήν τη
αρχή.

Αν είχαµε κάτι, που οδήγησε µάλιστα και στη σηµερινή κρίση
κατά την τελευταία εξαετία της διακυβέρνησης της χώρας από
τη Νέα ∆ηµοκρατία, είναι ακριβώς ότι δεν υπήρξε κανένας θε-
σµικός σεβασµός στην αυτονοµία των περιοχών της δηµόσιας
λειτουργίας της ελληνικής πολιτείας, του ελληνικού κράτους και
αναπτύχθηκε παντού µία σχέση κοµµατικής ιδιοκτησίας, η αντι-
µετώπιση του κράτους ως λάφυρο προς διανοµή στους νικητές.
Και αν υπάρχει ιστορικά µία επιβαρυµένη περιοχή για τη δράση
της Νέας ∆ηµοκρατίας, είναι ο χώρος των Ενόπλων ∆υνάµεων
και των Σωµάτων Ασφαλείας, όπου κατ’ εξοχήν αναπτύχθηκε
αυτή η ιδιοκτησιακή αντίληψη, ότι ταυτίζονται αυτοί οι χώροι µε
την ίδια την υπόσταση της συντηρητικής παράταξης.

Είναι, λοιπόν, δυνατόν, το 2010, µετά από αλλεπάλληλες εµπει-
ρίες, πρόσφατες, νωπές ή και µακρότερες, απώτερες, να εγκα-
λείται η Κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ για όσα επιχειρεί σήµερα και
κυρίως, να προτείνεται στο ελληνικό Κοινοβούλιο να ακολουθη-
θεί ως πρότυπο η πρακτική της Νέας ∆ηµοκρατίας στις Ένοπλες
∆υνάµεις; Αν υπάρχει πιο συνειδητή έννοια της οπισθοχώρησης
και του αναχρονισµού, είναι αυτή. Αλλά, κυρίως νοµίζω ότι είναι
µια πάρα πολύ χρήσιµη υπενθύµιση στον ελληνικό λαό ότι, δυ-

στυχώς, ένα στοιχείο που ελλείπει στην παράταξη της Νέας ∆η-
µοκρατίας -και µε τη σηµερινή της δοµή και µε το σηµερινό της
Αρχηγό- είναι στην κυριολεξία η έννοια της αναγνώρισης ότι µπο-
ρεί και πρέπει τα πράγµατα να εξελίσσονται θεσµικά θετικά, για
να υπηρετείται καλύτερα και το εθνικό και το δηµόσιο συµφέρον.

Αυτό που µπορεί κανείς να αντλήσει από το παράδειγµα της
στάσης της Νέας ∆ηµοκρατίας είναι ότι η Νέα ∆ηµοκρατία λέει
στον ελληνικό λαό: «Άκουσε, ελληνικέ λαέ, σε έφερα στην χρεο-
κοπία, διέλυσα το ελληνικό κράτος, αλλά θέλω να ξέρεις ότι θα
κάνω τα ίδια. Αυτό σου ζητάω να θυµάσαι, ότι όχι απλώς δεν ανα-
γνωρίζω τα λάθη µου, αλλά θεωρώ ότι τα λάθη µου είναι ορθός
τρόπος να λειτουργεί αυτή η κοινωνία, αυτό το κράτος, αυτή η οι-
κονοµία και να έχεις στο µυαλό σου ότι αν θέλεις να ξαναέλθεις
εκεί, πρέπει να θυµάσαι ότι είµαστε εγγύηση, ότι θα συµβαίνουν
όλα αυτά…»

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Σαν τους «Βουρβώνους»,
όµως, που δεν θα επανέλθουν.

ΠΕΤΡΟΣ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Ο Πρόεδρος θυµίζει ότι είναι µια αντί-
ληψη που έχει εµφανιστεί και στους Βουρβώνους, το «l’ etat c’
est moi», «το κράτος είµαι εγώ».

Αλλά υπάρχει µία άλλη επιβάρυνση, κύριε Πρόεδρε, κύριε Κα-
κλαµάνη, που είµαι σίγουρός, ότι αν ήσασταν εσείς οµιλητής, θα
το προεκτείνατε, ότι όταν λες στον ελληνικό λαό «ψήφισέ µε για
να κάνω αύριο αυτά που έκανα χθες» σηµαίνει ότι το αύριο θα
είναι ακόµη χειρότερο από το χθες. Αν, δηλαδή, µε όσα έχουν
συµβεί, καλείται ο ελληνικός λαός από τις αγορεύσεις του Κοι-
νοβουλευτικού Εκπροσώπου της Νέας ∆ηµοκρατίας να θεωρή-
σει ότι το πρότυπο έχει κατατεθεί και είναι η διοίκηση της Νέας
∆ηµοκρατίας και στο στράτευµα και στα σώµατα ασφαλείας, την
περιοχή ιδιοκτησίας, τότε κατανοεί…

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας): ∆εν
είχε τέτοια πρόθεση. ∆εν νοµίζω. Λέτε να είχε τέτοια πρόθεση;

ΠΕΤΡΟΣ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Νοµίζω ότι εξ αποτελέσµατος αυτή είναι
η συµβολή της σηµερινής συζήτησης όσον αφορά το νοµοσχέ-
διο. Και επαναλαµβάνω, σπάνια έχω δει σ’ αυτήν την Αίθουσα ή
παρακολουθώντας αυτήν την Αίθουσα απ’ έξω, να υπάρχει µία
πρόταση που να έχει δεχθεί ισχυρές και ουσιώδεις κριτικές, να
έχουν ενσωµατωθεί οι πιο καίριες παρατηρήσεις –ζήτησε για πα-
ράδειγµα η κ. Κανέλλη να έλθει το προεδρικό διάταγµα, δε-
σµεύτηκε ο Υπουργός ότι θα έλθει- και η Μείζων Αντιπολίτευση,
η Αξιωµατική Αντιπολίτευση, η κατά το Σύνταγµα πάντα επερχό-
µενη κυβέρνηση, να οπισθοδροµεί τόσο αποφασιστικά, κατηγο-
ρηµατικά σ’ αυτό το διάλογο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτό το νοµοσχέδιο είναι πράγ-
µατι ουσιαστικό, χρήσιµο και προοιωνίζεται πολύ θετικές εξελί-
ξεις στο χώρο των Ενόπλων ∆υνάµεων, πριν απ’ όλα και καίρια
ως του µάχιµου τµήµατος του ελληνικού λαού. Αυτό το νοµο-
σχέδιο προάγει πριν απ’ όλα το αξιόµαχο, γιατί από την ώρα που
οι Ένοπλες ∆υνάµεις είναι το έµψυχο δυναµικό, αυτό το έµψυχο
δυναµικό πρέπει να είναι αξιοκρατικό, γιατί κανείς δεν πολεµά αν
δεν ξέρει ότι ηγούνται οι καλύτεροι και έπονται ακόµα καλύτε-
ροι.

∆εύτερον, δεν µπορεί να υπάρξει σύγχρονος στρατός χωρίς
οργανική διακλαδικότητα. Αν υποθέσουµε ότι ποτέ χρειαστεί οι
ελληνικές Ένοπλες ∆υνάµεις να κάνουν το καθήκον τους, το µέ-
τωπο είναι το Αιγαίο. Το Αιγαίο σηµαίνει εξ ορισµού οργανική
διακλαδικότητα. Το σύνολο των Σωµάτων και των όπλων πρέπει
να είναι σε πλήρη συνέργεια, ώστε να υπάρξει η πιο καίρια, απο-
φασιστική απάντηση στην απειλή. Είναι, λοιπόν, εδώ να συζη-
τούµε αν χρειάζεται η διακλαδικότητα; ‘Έχει αργήσει πάρα πολύ
µε ευθύνη όλων µας.

Τρίτον, είναι δυνατόν να επιδιώκεται σ’ αυτήν την Αίθουσα οι
στρατιωτικοί εξοπλισµοί να είναι µία «γκρίζα» ζώνη και να µην
είναι συνυφασµένοι µε τις ανάγκες, πρώτον, όπως επιβάλλει η
διακλαδικότητα και, δεύτερον, και πιο σηµαντικό, υπό το διαφανή
έλεγχο και της Βουλής; Τι εισηγείται το νοµοσχέδιο; Αυτά ακρι-
βώς.

Είναι δυνατόν να θεωρούµε τη φυσική εξοικονόµηση πόρων
για την άριστή χρήση τους στις Ένοπλες ∆υνάµεις ως µείωση
της αµυντικής ικανότητας της χώρας; Μείωση των «µιζών» και
των κερδών των εµπόρων όπλων θα είναι. Και είναι η πιο ευχάρι-
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στη µείωση που µπορεί να υπάρξει. Και θα είναι όπλα στα χέρια
των παλικαριών, ανδρών και γυναικών, που είναι στο στρατό, να
έχουν τα καταλληλότερα όπλα γι’ αυτό που χρειάζονται. ∆εν αγο-
ράζουµε όπλα για τους εµπόρους. Αγοράζουµε όπλα για τις
Ένοπλες ∆υνάµεις, για την ασφάλεια της χώρας και την αποτε-
λεσµατικότητά τους. Αυτά µειώνονται, όχι οι εξοπλισµοί, αλλά ο
«αέρας» των υπερκερδών γύρω από τους εξοπλισµούς. Και
αυτο-θεσµίζεται µε διαύγεια. Η Βουλή είναι η ελέγχουσα και γι’
αυτό είναι ένας πρόσθετος λόγος, όχι να κατηγορηθεί το νοµο-
σχέδιο, αλλά και να επαινεθεί και να ψηφισθεί.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε τον κ. Κοι-
νοβουλευτικό Εκπρόσωπο του ΠΑΣΟΚ, τον κ. Πέτρο Ευθυµίου.

Παρακαλώ τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του Κοµµουνι-
στικού Κόµµατος Ελλάδας, τον κ. Σπύρο Χαλβατζή, να λάβει το
λόγο.

ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ ΧΑΛΒΑΤΖΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Είναι αλήθεια ότι έχουµε ένα νοµοσχέδιο, το οποίο καταγρά-

φει, κωδικοποιεί µία σειρά νόµων και διατάξεων και προσπαθεί να
αντιµετωπίσει υπαρκτά προβλήµατα.

Ωστόσο, το αποτέλεσµα που θα φέρει εκτός όλων των άλλων
είναι ότι θα µειώσει τα εισοδήµατα των αξιωµατικών και θα µει-
ώσει και τον αριθµό των υπηρετούντων αξιωµατικών.

Ακούµε ποµπώδεις δηλώσεις. Γίνεται λόγος για νοµοσχέδιο
που αλλάζει ριζικά τα δεδοµένα στο στράτευµα. ∆εν έγινε, όµως,
καµµία αναφορά για το ΝΑΤΟ. Εδώ έχουµε να κάνουµε µε αλλα-
γές στον προσανατολισµό του ΝΑΤΟ. Και οι αλλαγές αυτές
εντάσσονται κατευθείαν στη νατοϊκή λογική. Το ΝΑΤΟ, ύστερα
από δέκα, έντεκα χρόνια, ετοιµάζει µία νέα στρατηγική αντίληψη.
Και ειπώθηκε χθες από την αγορήτριά µας, τη Λιάνα Κανέλλη,
ότι στις 4-4-2010 οι ηγέτες του ΝΑΤΟ ανέθεσαν στο Γραµµατέα
του να ετοιµάσει αυτή τη νέα στρατηγική αντίληψη. Και, βεβαίως,
ειπώθηκε ότι επικεφαλής αυτής της δράσης είναι η κ. Ολµπράιτ!
Πολύ γνωστή!

Βλέπετε, τα γεράκια του ιµπεριαλισµού είναι πάντα στην
πρώτη σειρά εφεδρείας, ώστε στην πρώτη ζήτηση να προσφέ-
ρουν τις υπηρεσίες τους, να είναι διαθέσιµα προς αυτήν την κα-
τεύθυνση.

Είµαστε στο µέσον µίας βαθιάς οικονοµικής κρίσης. Η Κυβέρ-
νηση του ΠΑΣΟΚ, µε τη στήριξη αντικειµενικά της Νέας ∆ηµο-
κρατίας και του ΛΑΟΣ, έχουν κάνει µία επίθεση στα εργασιακά,
ασφαλιστικά, κοινωνικά δικαιώµατα, στα µεροκάµατα, στις συ-
ντάξεις, παντού! Και βλέπετε ότι µεσούσης της οικονοµικής κρί-
σης, ταυτόχρονα, έχουµε τεράστιες πιέσεις για αγορές
πολεµικού υλικού. Και, βεβαίως, υπάρχει και η έγκριση από το
∆ιεθνές Νοµισµατικό Ταµείο να γίνουν αυτές οι αγορές! Συνε-
πώς, ας µη λέµε ό,τι θέλουµε και κοροϊδεύουµε τον κόσµο!

Οι νατοϊκοί σήµερα προετοιµάζουν στρατιωτικές επιχειρήσεις.
Και εδώ χρησιµοποιούνται λέξεις µε διαφορετικό νόηµα. Πρό-
ληψη, αποτροπή, υπεράσπιση των χωρών-µελών, νόµιµα δικαιώ-
µατα των µελών της Συµµαχίας. Και, βεβαίως, αρκετά πράγµατα
αλλάζουν. Οι Ένοπλες ∆υνάµεις, από τη σταθερότητα αλλάζουν
και γίνονται ευέλικτες, κινητικές, αλλά και η Συµµαχία γίνεται πιο
ευέλικτη, για να µπορέσει να φθάνει παντού.

Ανέφερε η ειδική αγορήτριά µας, η Λιάνα Κανέλλη, ότι το 7%
των ∆υνάµεων οποιαδήποτε στιγµή µπορεί να το ζητήσει και να
το χρησιµοποιήσει το ΝΑΤΟ. Και, βεβαίως, σε ένα βάθος χρόνου,
σε µία προοπτική που µπορεί να είναι και σχετικά σύντοµη, αυτό
µπορεί να φθάνει και στο 40% των ∆υνάµεων!

Και ο κ. Στυλιανίδης, εκπρόσωπος της Νέας ∆ηµοκρατίας,
έκλεισε την τοποθέτησή του, µιλώντας για έναν ανεξάρτητο
στρατό, σε µία ανεξάρτητη χώρα, σε µία ανεξάρτητη Ελλάδα!

Καθίστε, βρε παιδιά! Αφού συµφωνείτε απόλυτα µε το ΝΑΤΟ,
µε όλες τις επιλογές του, µε όλες τις κατευθύνσεις του, µε όλες
τις εντολές του, πώς µπορεί να συµβαίνουν και να είναι συµβατά
και η ανεξαρτησία και η νατοϊκή επιλογή;

Μιλάτε για επετηρίδα των αξιωµατικών. Αν αύριο το ΝΑΤΟ και
η κ. Ολµπράιτ, η οποία ηγείται αυτής της επιτροπής, προτείνουν
αλλαγές, τότε «θα αλλάξουν» και οι προσανατολισµοί, οι ανάγκες
και οι στόχοι του Υπουργείου Άµυνας της Ελλάδας.

Και ασφαλώς, για να είµαστε ειλικρινείς, πρέπει να πούµε ότι
δεν προχωράνε οι στόχοι µε βάση τις πραγµατικές ανάγκες της
χώρας, αλλά στη βάση των αναγκών, των απαιτήσεων, των επι-
λογών του ΝΑΤΟ. Ανάλογα, βέβαια, µε τις επεµβατικές δραστη-
ριότητες του ΝΑΤΟ στα πέρατα του κόσµου, καθορίζονται πολλά
πράγµατα.

Ο κύριος Υπουργός έδωσε µία διαβεβαίωση σχετικά µε το
προεδρικό διάταγµα ότι θα έρθει κάποια στιγµή να γίνει συζή-
τηση. Και βεβαίως, θα γίνει µόνο συζήτηση. Την απόφαση, θα
την πάρει η Κυβέρνηση. Καλώς!

Εµείς έχουµε τοποθετηθεί πολλές φορές ότι είµαστε κατηγο-
ρηµατικά αντίθετοι µ’ αυτή τη λογική των προεδρικών διαταγµά-
των. Να σας θυµίσω κάτι. Υπήρχαν τα προεδρικά διατάγµατα που
έπρεπε να γίνουν και να εξασφαλιστεί η κυριότητα της Λίµνης Βι-
στωνίδας µε βάση τη Συνθήκη Ραµσάρ, κ.λπ.. Και θα είχε εξα-
σφαλιστεί η ιδιοκτησία από την πλευρά του κράτους. Και δεν θα
πήγαινε κανένας καλόγερος και κανένας ηγούµενος, σε συνερ-
γασία µε επιχειρηµατικές δραστηριότητες, να λεηλατήσει αυτό
το χώρο. Λοιπόν;

Επίσης, αν ψάξουµε, θα δούµε ότι υπάρχουν πάρα πολλοί
νόµοι, οι οποίοι δεν υλοποιούνται, γιατί δεν έχουν εκδοθεί για
µήνες και χρόνια τα αντίστοιχα προεδρικά διατάγµατα, τα οποία
είχαν αναφερθεί ότι θα γίνουν.

Και σε ό,τι αφορά την προαγωγή κατ’ απόλυτον εκλογή, να
συµµεριστούµε ότι εν πάση περιπτώσει δεν µπορεί ένας να είναι
πρώτος στην τάξη και ύστερα από είκοσι πέντε χρόνια να είναι
πάλι πρώτος! Μπορεί να στραβοπατήσει, µπορεί να καθυστερή-
σει. Όµως, οι όροι, οι προϋποθέσεις, µε τις οποίες θα προαχθεί
κατ’ εκλογήν, κατ’ επιλογήν, αναφέρονται και στις θέσεις στις
οποίες υπηρέτησε. Μα, δεν πήγε αυτοβούλως! Κάποιος τον
έστειλε. Κάποιος τον διαµόρφωσε. Κάποιος έκρινε ότι έχει µία
ορισµένη αξία αυτός ο άνθρωπος και τον τοποθέτησε σε θέσεις
νατοϊκές ή άλλων ιµπεριαλιστικών οργανισµών.

Η αλήθεια είναι –λείπει ο κ. Ευθυµίου- ότι όχι µόνο στο σηµε-
ρινό νοµοσχέδιο, αλλά σε πάρα πολλά νοµοσχέδια, τα πυρά ανά-
µεσα στη Νέα ∆ηµοκρατία και στο ΠΑΣΟΚ είναι άσφαιρα. Και το
ΠΑΣΟΚ και η Νέα ∆ηµοκρατία, µε πραγµατικά πυρά επιτίθενται
κατά καιρούς, χτυπάνε το εργατικό λαϊκό κίνηµα, χτυπάνε τα ερ-
γασιακά, ασφαλιστικά, κοινωνικά δικαιώµατα. Σήµερα, χτυπάνε
τα φανταράκια και τους υπαξιωµατικούς!

Λέµε ότι το Αιγαίο είναι το κύριο µέτωπο. Αν είναι το κύριο µέ-
τωπο, πρέπει να ενισχυθεί το Ναυτικό, οι δυνάµεις του, οι αξιω-
µατικοί του και όχι να µειώνεται και να υποβαθµίζεται.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Κυρία Πρόεδρε, θα ήθελα λίγο χρόνο ακόµη.
Μεγάλη συζήτηση έγινε για το µνηµόνιο και τις αιτίες για τις

οποίες φθάσαµε σ’ αυτό. Χθες αναφέρθηκαν πολλοί σ’ αυτό. Και
πάλι αναφέρθηκε ότι αυτό που κάναµε, το κάναµε για να σώ-
σουµε τη χώρα. Η αλήθεια και η πραγµατικότητα είναι ότι όλα
όσα αντεργατικά, αντιλαϊκά, εφαρµόζονται όλη αυτήν την πε-
ρίοδο µε την επίθεση στα εργασιακά, ασφαλιστικά δικαιώµατα
και κατακτήσεις, ήταν µέσα στο πρόγραµµα και του ΠΑΣΟΚ και
της Νέας ∆ηµοκρατίας.

Έχουµε συχνά πολλές δηλώσεις. Ο κ. Παπακωνσταντίνου επα-
νειληµµένα τόνισε, όπως και άλλοι Υπουργοί, «αυτή είναι η πολι-
τική µας, αυτά που εφαρµόζουµε σήµερα είναι το πρόγραµµά
µας και δεν µας υποχρεώνει καµµία τρόικα, κανένας Ευρω-
παίος…» –για να µην τον χαρακτηρίσω αλλιώς- «…να το εφαρ-
µόσουµε».

Ας σταµατήσει, λοιπόν, αυτή η συζήτηση για το µνηµόνιο και
από τη Νέα ∆ηµοκρατία! Η Νέα ∆ηµοκρατία συµφωνεί απολύ-
τως µε την κυρίαρχη πολιτική! Και όχι απλά συµφωνεί, αλλά την
πολιτική της Ευρωπαϊκής Ένωσης την εφάρµοζε και την εφαρ-
µόζει. Η πολιτική του ΝΑΤΟ ενισχύει το µεγάλο κεφάλαιο. Και
αυτό όχι σε θεωρητικό επίπεδο, αλλά στην καθηµερινή πολιτική
πρακτική. Το µνηµόνιο είναι αποτέλεσµα και συνέπεια των πολι-
τικών που εφαρµόστηκαν τα τελευταία χρόνια από τη Νέα ∆η-
µοκρατία και από το ΠΑΣΟΚ. Όλα τα χρόνια, νοµότυπα, δίνουν,
χαρίζουν στο µεγάλο κεφάλαιο κίνητρα, επιδοτήσεις, φοροα-
παλλαγές, αλλά και ζεστό χρήµα.

1492 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



Έγινε χθες µία αναφορά στους S 300 από τον κ. Γιαννόπουλο
της Νέας ∆ηµοκρατίας και έθεσε κάποια ερωτήµατα. Μα, πού ζει
ο κ. Γιαννόπουλος; Εµείς, ως ΚΚΕ, καταθέσαµε µία ερώτηση,
γιατί δηµοσιεύτηκε στον Τύπο ότι κατά τη συνάντηση του κ. Νε-
τανιάχου µε τον Πρωθυπουργό κ. Παπανδρέου, ο κ. Νετανιάχου
ζήτησε από τον κ. Παπανδρέου τους S 300, γιατί θέλει ο στρατός
του Ισραήλ να τους χρησιµοποιήσει σε εκπαιδευτική διαδικασία,
να τους εξουδετερώσει –για τέτοιο στόχο τους θέλει- σε ασκή-
σεις της Αεροπορίας και του Ναυτικού του.

Και αυτό γιατί το Ισραήλ λέει ότι ανάλογα όπλα έχει το Ιράν
και µπορεί αύριο, µεθαύριο να το χρειαστεί αυτό και στην πράξη,
όχι µόνο στη θεωρία.

Το κύριο ζήτηµα, αυτό που θα καθορίσει τις σχέσεις από εδώ
και πέρα είναι η ύπαρξη τεράστιων ποσοτήτων, κοιτασµάτων φυ-
σικού αερίου και πετρελαίου στην περιοχή της Ανατολικής Με-
σογείου. Είναι πολλοί, πάρα πολλοί αυτοί που ενδιαφέρονται:
Είναι η ΗΠΑ, η Ρωσία και άλλες δυνάµεις.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κυρία Πρόεδρε.
Τέλος, σχετικά µε τη θητεία και το ρόλο της, θα ήθελα να πω

πως πρέπει σταµατήσουν τα ποµπώδη και να δούµε µια πραγ-
µατικότητα. Η στρατιωτική θητεία δεν είναι τιµωρία. Πήγαµε φα-
ντάροι σε δύσκολες εποχές την περίοδο της δικτατορίας.
Είµαστε σήµερα σε µια κατάσταση που µόνο στο Πεζικό υπάρχει
θητεία, ενώ στην Αεροπορία και στο Ναυτικό όχι. Και, βέβαια,
έχουµε ένα στρατό επ’ αµοιβή.

Κύριε Μπεγλίτη, µικρός στρατός σηµαίνει λίγοι αξιωµατικοί.
Λίγοι αξιωµατικοί σηµαίνει ότι δεν καλύπτονται τα κενά.

Στο Ιράκ σήµερα πολεµούν όχι µόνο στρατιώτες από τις δυ-
νάµεις των προθύµων, αλλά στρατιώτες από διάφορες επιχειρή-
σεις, µισθοφορικός στρατός. Είµαστε –και θα εξακολουθήσουµε
να είµαστε- κατηγορηµατικά αντίθετοι µε το µισθοφορικό
στρατό, ο οποίος δυστυχώς στη χώρα µας συνεχώς αυξάνεται.
Και φυσικά, ο µισθοφορικός στρατός και γενικότερα ο µισθοφό-
ρος δεν πολεµάει ούτε για αξίες ούτε για οράµατα ούτε για ιδα-
νικά ούτε για πατρίδα.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε τον κ.

Χαλβατζή, τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του Κοµµουνιστικού
Κόµµατος Ελλάδας.

Το λόγο ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Λαϊκού Ορθό-
δοξου Συναγερµού κ. Κωνσταντίνος Αϊβαλιώτης για έξι λεπτά.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΪΒΑΛΙΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Οι ‘Ενοπλες ∆υνάµεις νοµίζω ότι είναι το πεδίο εκείνο, το οποίο

κατεξοχήν θα έπρεπε να είχε µείνει έξω από κοµµατισµούς, φα-
νατισµούς, ακρότητες και ρουσφετολογικές ρυθµίσεις. Έχουµε,
όµως, κακοπληρωµένα στελέχη, υποστελεχωµένες µονάδες,
κοµµατισµό και έλλειψη χρηµάτων για εξοπλισµούς.

Είναι αλήθεια ότι είναι ενθαρρυντικό ότι υπάρχει στο τιµόνι των
Ενόπλων ∆υνάµεων η παρούσα πολιτική ηγεσία, η οποία έχει συ-
γκεκριµένο αποτύπωµα στο δηµόσιο βίο της χώρας και που φυ-
σικά παρέλαβε ένα µπάχαλο από τον τελευταίο Υπουργό της
Νέας ∆ηµοκρατίας τον κ. Μεϊµαράκη στο Υπουργείο Εθνικής
Άµυνας.

Την ίδια ώρα η Τουρκία εξακολουθεί να συναρµολογεί F16, να
παράγει συστήµατα λέιζερ και ροµποτικής, να κάνει ασκήσεις για
παράκαµψη του Έβρου µε πλωτές γέφυρες.

Ο κ. Σπήλιος Σπηλιωτόπουλος ήρθε πριν λίγες µέρες στην Εξε-
ταστική Επιτροπή για τη «SIEMENS» και µας είπε ότι εκατόν εί-
κοσι αµυντικές βιοµηχανίες υπάρχουν στην Ελλάδα και µπορούν
να παράγουν τα πάντα, από φρεγάτες µέχρι προηγµένα συστή-
µατα κάθε είδους. ∆υστυχώς, όµως, όπως είπε ο κ. Σπηλιωτό-
πουλος, δεν υπάρχει πολιτική βούληση.

Ο κ. Τσοχατζόπουλος ήρθε αµέσως µετά τον κ. Σπηλιωτό-
πουλο στην Εξεταστική για τη «SIEMENS» και µας είπε ότι στο
µεγάλο εργοστάσιο της ΠΥΡΚΑΛ στο Αίγιο έψηναν αρνιά στην
αυλή του. Φανταστείτε το contrast: Οι Τούρκοι συναρµολογούν
F16 και εµείς τρώµε κοκορέτσια και σπληνάντερα στην αυλή του
µεγάλου εργοστασίου της ΠΥΡΚΑΛ στο Αίγιο που θα µπορούσε
να παράγει πυροµαχικά για τις Ένοπλες ∆υνάµεις.

Το νοµοσχέδιο που µας παρουσιάζετε ασχολείται µε τη δια-
φάνεια και τη δηµοκρατία. Αυτό είναι καλό. Αυτό µάλιστα είναι
ιδιαίτερα εµφανές στα άρθρα 1 έως 70. Όµως, αποτελεί ή όχι
αποτυχία των δύο φθαρµένων κοµµάτων το ότι τριάντα έξι χρό-
νια µετά την πτώση της δικτατορίας συζητούµε ακόµη για αυτά;

Μίλησε ο κ. Μπεγλίτης για κατάργηση των αντισταθµιστικών
ωφεληµάτων. Αυτή είναι µια ενδιαφέρουσα ιδέα, αφού ούτε υλο-
ποιούνται ούτε ωφελήµατα είναι, αφού δεν µας ωφελούν. Η Ισπα-
νία, όµως, πώς µπόρεσε –όπως είπε ο ίδιος ο κ. Μπεγλίτης στην
επιτροπή- να µειώσει το κόστος των αµυντικών συστηµάτων που
προµηθευόταν και παράλληλα να αναπτύξει µια εθνική, αµυντική
βιοµηχανία µε βάση αυτά τα αντισταθµιστικά ωφελήµατα; Πώς
το έκαναν οι Ισπανοί και δεν µπορέσαµε να το κάνουµε εµείς;
Έτσι λοιπόν, οι Ισπανοί έχουν µια εθνική, αµυντική, εξαγωγική
βιοµηχανία, ενώ εµείς δεν έχουµε τίποτα. Είπαµε τι έχουµε. Αρνιά
στην αυλή της ΠΥΡΚΑΛ στο Αίγιο, όπως είπε ο κ. Τσοχατζόπου-
λος.

Έρχοµαι τώρα στο θέµα για τα στρατόπεδα. Καλό είναι να δί-
νονται για άλλη χρήση όσα στρατόπεδα παραµένουν ανενεργά.
Εδώ, όµως, θα ήθελα την τοποθέτηση του Υπουργού για το θέµα
της αλλαγής των ορίων του ναυτικού οχυρού –αυτή είναι η δια-
τύπωση του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας- µέσα στην Αττική, για
να κατασκευαστεί το περίφηµο τζαµί. Η σηµειολογία είναι προ-
φανής: Συρρικνώνεται µια στρατιωτική εγκατάσταση, για να
φτιαχτεί ένα τζαµί.

Θα καταθέσω το έγγραφο του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας
στα Πρακτικά της Βουλής.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Κωνσταντίνος Αϊβαλιώτης κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της ∆ιεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Εδώ, λοιπόν, έχει φτάσει η Ελλάδα µε τα δύο φθαρµένα κόµ-
µατα εξουσίας. Συρρικνώνονται στρατιωτικές εγκαταστάσεις και
φτιάχνονται τζαµιά. Και δεν κατάλαβα και την αποστροφή του εγ-
γράφου που λέει «οι σχετικές δαπάνες θα καλυφθούν ενδοκυ-
βερνητικά µε µέριµνα του Υπουργείου Εθνικής Οικονοµίας».

Για να πούµε και ένα καλαµπουράκι, γιατί οι ώρες είναι δύ-
σκολες, θα υπάρξει δηλαδή ρεφενές από την κ. Μιλένα Αποστο-
λάκη, τον κ. Κεγκέρογλου, τον κ. Ρήγα, τον κ. Παπακωνσταντίνου
ή την κ. Τζάκρη; Θα συµβάλλετε όλοι για να φτιαχτεί το τζαµί; Τί
θα πει «θα καλυφθεί ενδοκυβερνητικά µε µέριµνα του Υπουρ-
γείου Οικονοµίας η δαπάνη για να φτιαχτεί το τζαµί»; Μήπως θα
το πληρώσουµε εµείς, όταν οι εκκλησίες, παραδείγµατος χάριν,
στην κατεχόµενη Κύπρο γίνονται στάβλοι;

Όσον αφορά την παράλληλη επετηρίδα, αποτελεί πάγια θέση
του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού και χαιρόµαστε που η πα-
ρούσα πολιτική ηγεσία του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας προ-
σχωρεί προς αυτήν την άποψη. ∆εν το έκανε η Νέα ∆ηµοκρατία
και δεν ωφελήθηκε ούτε η ίδια ούτε η πατρίδα.

Μήπως, όµως, µε τον τρόπο υλοποίησης που προτείνει το
Υπουργείο θα οδηγηθούµε σε αξιωµατικούς ταπεινωµένους που
θα µπαίνουν στην άκρη µε την παράλληλη επετηρίδα, χωρίς αρ-
µοδιότητες και θα περιµένουν απλώς να συνταξιοδοτηθούν;
Μήπως είναι ώρα να αντιγράψουµε αυτό που κάνουν οι Τούρκοι,
οι οποίοι εκµεταλλεύονται τους αξιωµατικούς τους οποίους
σπουδάζουν, τους εκπαιδεύουν και µετά τους χρησιµοποιούν ως
think tank; Μήπως είναι ώρα να το κάνουµε αυτό, γιατί οι Τούρ-
κοι πέτυχαν και εµείς αποτύχαµε; Μήπως πρέπει να καταργηθεί
και η αναχρονιστική ανάκληση αποστράτων, ενέργεια η οποία
έφερε ενστάσεις, φατριασµούς, κοµµατισµούς και άθλιο χειρι-
σµό εθνικών κρίσεων, όπως ξέρουµε πολύ καλά;

Οι στρατολογίες νοµίζω ότι χρειάζονται πλήρη και ριζική ανα-
µόρφωση. Ίσως, είναι προς τη σωστή κατεύθυνση η προσπάθεια
που κάνετε µε το νοµοσχέδιο. Είναι γνωστά τα χάλια µε την
απαλλαγή στράτευσης κάποιων εχόντων, οι οποίοι έπαιρναν και
έφερναν µαϊµού-χαρτιά και έµειναν ατιµώρητοι, βρίσκονταν ξαφ-
νικά να είναι πολύτεκνοι, ενώ δεν είχαν παιδιά ή είχαν ηχηρά ονό-
µατα και έτσι παρέµειναν αστράτευτοι.

Υπήρξε µια αναφορά στην Επιτροπή για τη ΜΟΜΑ. Εγώ έχω
µεγαλώσει σε έναν από τους πιο ωραίους, αλλά πιο δύσκολους
νοµούς της Ελλάδας. Ο πατέρας µου ήταν πολιτικός µηχανικός
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του Υπουργείου ∆ηµοσίων Έργων. Ήµασταν στις Κυκλάδες.
Τους δρόµους των Κυκλάδων τους έφτιαξε η ΜΟΜΑ. Εκείνη την
εποχή, λοιπόν, έρχονταν οι φαντάροι µε τα µηχανήµατα του
στρατού και έφτιαχναν –όπως και σε όλη την Ελλάδα- δρόµους.
Μήπως αυτήν την εποχή που έχουµε προβλήµατα οικονοµικά
πρέπει να ξαναδούµε το ζήτηµα της επανεργοποίησης της
ΜΟΜΑ, ώστε να υπάρξουν οικονοµίες κλίµακας, να µη φεύγουν
χρήµατα από το παράθυρο µε τους εργολάβους -γνωρίζουµε
όλα τα δεινά που έχει υποστεί ο ελληνικός λαός- και παράλληλα
να φτιαχτούν και δρόµοι, όπως φτιάχνονταν επί δεκαετίες σε όλη
την Ελλάδα ακόµη και σε δύσβατες περιοχές;

Τέλος, για την αξιολόγηση των στελεχών των Ενόπλων ∆υνά-
µεων υπάρχουν διαδικασίες που µπάζουν. Να κοιτάξουµε όµως,
και του θέµα των αδειών. Εγώ στον Έβρο, ήµουν στο ∆ιδυµό-
τειχο είδα παιδιά που είχαν έρθει από την άλλη άκρη της Ελλά-
δας και έπρεπε να ταξιδέψουν µιάµιση ώρα για να πάνε στα
σπίτια τους, επειδή δεν είχαν βύσµα. Έκαναν, λοιπόν, µετακινή-
σεις µακριά από τα σπίτια τους, ενώ κάποιοι άλλοι υπηρετούσαν
ως καντηλανάφτες –υπάρχει ειδικότητα καντηλανάφτης- και σι-
τιστής περιστεριών, έχοντας πάρει µετάθεση σε σικ περιοχές της
Αθήνας.

Κύριε Υπουργέ, ξέρω ότι έχετε την πολιτική βούληση. Κόψτε
το µαχαίρι αυτό. Σταµατήστε τα παράκεντρα µε τις «γλυκές» µε-
τακινήσεις για κάποιους, οι οποίοι έχουν βύσµατα ή ηχηρά ονό-
µατα και όλα τα υπόλοιπα, ώστε να υπάρξει δικαιοσύνη για
όλους τους Έλληνες που υπηρετούν στο στρατό.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ολοκληρώνω, κυρία Πρόεδρε.
Παραλάβατε µια τραγική κατάσταση από τον κ. Μεϊµαράκη –

είναι αλήθεια αυτό- ο οποίος δεν συνέχισε όσα είχε εισάγει ο κ.
Σπηλιωτόπουλος. Αφήστε πίσω το άθλιο παρελθόν της Νέας ∆η-
µοκρατίας και τα δικά σας αµαρτήµατα, τα οποία είναι πολύ µε-
γάλα την εικοσαετία που κυβερνούσατε, γιατί προφανώς οι
‘Ενοπλες ∆υνάµεις δεν είναι ούτε ΕΛΤΑ, ούτε ΑΤΤΙΚΟ ΜΕΤΡΟ,
ούτε ΗΛΠΑΠ. Πρέπει να είναι αυτό που λέει το όνοµα τους, πρέ-
πει να είναι ένοπλες και µάλιστα πάνοπλες δυνάµεις, γιατί καµµία
άλλη δύναµη δεν µπορεί να µας σώσει από τον ξεσαλωµένο εθνι-
κισµό των Τούρκων.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε τον κ. Αϊ-
βαλιώτη.

Το λόγο έχει ζητήσει ο κύριος Υπουργός.
Κύριε Βενιζέλο, έχετε το λόγο.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας): Ευ-

χαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Από τις συζητήσεις που έκαναν οι συνάδελφοι, υπάρχει ένα

ζήτηµα, το οποίο θα µπορούσαµε να το ενσωµατώσουµε µε βάση
και αυτά που είπε ο κ. Αλευράς και άλλοι συνάδελφοι.

Επιτρέψτε µου να συµπληρώσω: «Στο άρθρο 28, παράγραφος
13, περίπτωση (3), εδάφιο (στ) προστίθεται στοιχείο 5 ως εξής:

«5. Τµηµατάρχης ∆ιεύθυνσης του ΓΕΑ ή ΑΤΑ ή λοιπών ∆ιοική-
σεων της Πολιτικής Αεροπορίας».

Ορισµένες ειδικότητες, οι αξιωµατικοί αεράµυνας, δηλαδή, πιο
συγκεκριµένα µπορούν να καταλαµβάνουν και αυτή τη θέση.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Παρακαλώ, να κατατεθεί
στα Πρακτικά και να διανεµηθεί.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας): ∆ίνω
την προσθήκη στα Πρακτικά για να ενσωµατωθεί.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Εθνικής Άµυνας κ. Ευάγγελος
Βενιζέλος καταθέτει για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα προ-
σθήκη, η οποία έχει ως εξής:

«Στο άρθρο 28, παράγραφος 13, περίπτωση (3), εδάφιο (στ)
προστίθεται στοιχείο 5 ως εξής:

«5. Τµηµατάρχης ∆ιεύθυνσης του ΓΕΑ ή ΑΤΑ ή λοιπών ∆ιοική-
σεων της Πολιτικής Αεροπορίας». )

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας): Εάν
µου επιτρέπετε -και µε την άδειά σας- θα ήθελα να συνεννοη-
θούµε για το πώς θα κλείσουµε τη συζήτηση. Έχουν ειπωθεί κά-
ποια πράγµατα και θα ειπωθούν και αύριο. ∆εν χρειάζεται να

επαναλαµβάνουµε την ίδια επιχειρηµατολογία, διότι υπάρχει η
ανάγκη µιας ουσιαστικής προσέγγισης.

Θέλετε, λοιπόν, να πω δυο λόγια και να κλείσουµε τη συζή-
τηση επί αυτής της ενότητας και αύριο να τοποθετηθούν ξανά οι
εισηγητές των κοµµάτων, προκειµένου να µπούµε και στη συζή-
τηση για τη δηµοκρατία;

ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Ας µη δευτερολογήσουµε σήµερα. Θα το
κάνουµε αύριο, για να έχουµε και περισσότερο χρόνο.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας): Θα
πω, λοιπόν, δυο κουβέντες.

Παρά τη φαινοµενική ένταση, νοµίζω ότι κάναµε µια πολύ καλή
συζήτηση. ∆εν πιστεύω ότι υπάρχει κανείς που να πιστεύει ότι
επικρατεί µια άψογη κατάσταση την οποία εµείς ερχόµαστε να
διαταράξουµε. Ερχόµαστε να προσφέρουµε περισσότερες εγ-
γυήσεις διαφάνειας, νοµιµότητας, αξιοκρατίας, επαγγελµατι-
σµού και ποιότητας.

∆εν θέλω να ακούω αντιφατικά επιχειρήµατα. Για παράδειγµα,
δεν θέλω να ακούω από τον εισηγητή της Αξιωµατικής Αντιπολί-
τευσης να λέει να αφήσουµε στα επιτελεία τις µεταθέσεις και
από τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο να λέει να πούµε στο νόµο
ποιο θα είναι το συµβούλιο µεταθέσεων.

Προσπαθούµε να κάνουµε πράγµατα οργανωµένα, ζυγισµένα
και αποτελεσµατικά. Εδώ είµαστε! Το Στρατόπεδο Παπάγου,
όπου εδρεύει το Υπουργείο, είναι ανοιχτό σε όλους σας, στις
ηγεσίες όλων των κοµµάτων, σε όλα τα µέλη της ∆ιαρκούς Επι-
τροπής Εξωτερικών και Άµυνας και σε όλα τα µέλη της Επιτρο-
πής Εξοπλισµών. Ασκείστε κοινοβουλευτικό έλεγχο και ζητήστε
τα έγγραφα, προκειµένου να έχετε όλες τις πληροφορίες και
βοηθήστε να διαµορφώσουµε ένα κλίµα ευρύτατης και στέρεης
συναίνεσης στο χώρο των Ενόπλων ∆υνάµεων. Ελάτε να εκτιµή-
σουµε µαζί τα διεθνοπολιτικά δεδοµένα. Πρέπει όλη η Βουλή,
όλη η κοινωνία και όλος ο ελληνικός λαός να έχουµε συνείδηση
του συσχετισµού δυνάµεων, αίσθηση της απειλής και ένα πα-
τριωτικό φρόνηµα που βρίσκεται στη βάση και τον πυρήνα της
άµυνας της χώρας.

Με αναπαραγωγή κοµµατικών στερεοτύπων και τεχνητών αντι-
θέσεων δεν πηγαίνουµε στον 21ο αιώνα µε το ρυθµό που πρέπει.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Η Νέα ∆ηµοκρατία έχει κάνει την επιλογή να «χτυπά» το µνη-
µόνιο. Για σκεφθείτε. Τι θα έκανε η Νέα ∆ηµοκρατία, αν εκείνη
την ηµέρα –όταν είχα έρθει στην Αίθουσα, το Μάιο και ψηφίστηκε
το πρώτο νοµοσχέδιο και έγινε νόµος του κράτους- ανακοινώ-
ναµε ότι πρέπει να ακολουθήσουµε τη διαδικασία των 3/5;

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Γιατί δεν το κάνατε;
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας): ∆εν

το κάναµε από αίσθηση ευθύνης. Γιατί αντιλαµβανόµασταν τη
στρατηγική κρίση του κόµµατός σας και εµείς σας αντιµετωπί-
ζουµε µε σεβασµό.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Γιατί δεν το κάνατε;
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας): Ξέ-

ρουµε πόσο µεγάλες είναι οι αντιφάσεις και πόσο µεγάλα και πιε-
στικά είναι τα στρατηγικά σας αδιέξοδα.

Εµείς θέλουµε µια Αξιωµατική Αντιπολίτευση, η οποία να έχει
υπόσταση, να λειτουργεί, να υπάρχουν αντίβαρα. Θέλουµε ένα
πολιτικό σύστηµα το οποίο να βρίσκεται σε επαφή και επικοινω-
νία µε την κοινωνία, να εκφράζει την αγωνία της κοινωνίας και
όχι το φόβο και την αγωνία µιας τροµοκρατηµένης κοινωνίας.
Θέλουµε ένα πολιτικό σύστηµα, το οποίο να εκφράζει την προσ-
δοκία και την ελπίδα µιας κοινωνίας που εκφράζεται πολιτικά.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο ∆’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΒΥΡΩΝ ΠΟΛΥ∆ΩΡΑΣ)

Όλα αυτά προσπαθούµε να τα αντιµετωπίσουµε, όπως επίσης
προσπαθούµε να λύσουµε και τα θέµατα που θα δούµε αύριο και
τα οποία είναι σηµαντικότατα ζητήµατα που συνδέονται µε τις
αµυντικές δαπάνες.

∆εν υπάρχει ένας Έλληνας πολίτης –ένας!- που να µη θέλει
αξιόµαχο και αποτελεσµατικό στρατό και αίσθηµα ασφάλειας το
οποίο του παρέχουν οι Ένοπλες ∆υνάµεις, αλλά ταυτόχρονα και
τις µεγαλύτερες δυνατές οικονοµίες στις αµυντικές δαπάνες.
Όλες οι συζητήσεις αρχίζουν και τελειώνουν στις αµυντικές δα-
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πάνες. Άρα, πρέπει πραγµατικά να δώσουµε µία απάντηση σ’
αυτό το ζήτηµα. Και δίνουµε απάντηση διαφάνειας και εκλογί-
κευσης. Και αυτή η απάντηση είναι µια απάντηση που τονώνει το
αίσθηµα της εθνικής ακεραιότητας και ανεξαρτησίας. Είµαστε
ιστορικό µέλος του ΝΑΤΟ, ανήκουµε στους ευρωατλαντικούς θε-
σµούς. Προστατεύουµε την ακεραιότητα της χώρας και τα
εθνικά συµφέροντα µε τη συµµετοχή µας σ’ αυτούς τους θε-
σµούς.

Το γεγονός ότι ο Κωνσταντίνος Καραµανλής –και το επανα-
λαµβάνω για πολλοστή φορά- αναγκάστηκε το 1974 να ανακοι-
νώσει, εκφράζοντας το φρόνηµα του ελληνικού λαού, την
αποχώρηση από το στρατιωτικό σκέλος του ΝΑΤΟ, µείωσε τη δυ-
νατότητα της χώρας, δυστυχώς κατ’ αποτέλεσµα, να µετέχει ισό-
τιµα στον επιχειρησιακό σχεδιασµό του ΝΑΤΟ και στη δοµή
διοίκησης στο επίπεδο που ήταν πριν από το 1974.

Και από το 1980 που η κυβέρνηση Ράλλη επανέφερε τη χώρα
στο στρατιωτικό σκέλος του ΝΑΤΟ µέχρι σήµερα –δηλαδή επί
τριάντα χρόνια- αγωνιζόµαστε να βρούµε τις ισορροπίες που εί-
χαµε το 1974. Αυτή είναι η πραγµατικότητα. Και όλη µας η συµ-
µετοχή σ’ αυτές τις δραστηριότητες γίνεται στο όνοµα της
προστασίας της ειρήνης στην περιφέρειά µας, στην περιοχή µας
και των ζωτικών εθνικών µας συµφερόντων. ∆ιότι, όταν είσαι έξω
από αυτές τις διαδικασίες, εκτίθεσαι σε κινδύνους για τα εθνικά
σου συµφέροντα. Είναι τόσο απλή η λογική. Είναι πάρα πολύ
απλή η λογική.

Βεβαίως, όταν οι φίλοι µου της Νέας ∆ηµοκρατίας τεµαχίζουν
τη σκέψη τους µεταξύ ενός απόλυτου συντηρητισµού και µιας
πολιτικής την οποία αυθεντικά εκφράζει το ΚΚΕ, δηµιουργείται
µια σύγχυση η οποία είναι ανυπέρβλητη και αθεράπευτη. Αυτό
είναι το στρατηγικό πρόβληµα. ∆εν µπορείτε να είστε ταυτό-
χρονα εκφραστές ενός συντηρητικού λόγου και µιας απόλυτης
άρνησης της πολιτικής της Ευρωπαϊκής Ένωσης και του ∆ιε-
θνούς Νοµισµατικού Ταµείου. Αυτός ο λόγος –και το λέω πολύ
φιλικά- είναι ένας λόγος ο οποίος δεν γίνεται αντιληπτός, χάνε-
ται µέσα στις αντιφάσεις του. Γι’ αυτό, θα παρακαλούσα να τα
σκεφθείτε όλα αυτά. Άλλωστε, έχουµε το χρόνο και αύριο να συ-
νεχίσουµε τη συζήτηση.

Σας ευχαριστώ πραγµατικά για τις παρατηρήσεις σας. Να ξέ-
ρετε ότι και η πιο οξεία παρατήρηση καταγράφεται, γιατί µπορεί
να έχει µέσα ένα σπέρµα ακρίβειας. Όλα αυτά θα τα ελέγξουµε.

Και τώρα, θα σας παρακαλούσα, κύριε Πρόεδρε, να κηρύξετε
περαιωµένη τη συζήτηση και να προχωρήσουµε στην ψηφοφο-
ρία…

ΕΥΡΙΠΙ∆ΗΣ ΣΤΥΛΙΑΝΙ∆ΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα ένα
λεπτό για ένα σχόλιο.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας):
Κύριε Στυλιανίδη, αφήστε να κλείσουµε τη συζήτηση. Ειλικρινά,
σας παρακαλώ προσωπικά. Θα µιλήσουµε µετά για τη δηµοκρα-
τία.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Κύριε Στυλιανίδη, ας

κλείσουµε εδώ τη συζήτηση.
ΕΥΡΙΠΙ∆ΗΣ ΣΤΥΛΙΑΝΙ∆ΗΣ: Επιµένω, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Εντάξει, λοιπόν, έχετε

το λόγο για ένα λεπτό για την ενότητα του πολιτικού λόγου.
ΕΥΡΙΠΙ∆ΗΣ ΣΤΥΛΙΑΝΙ∆ΗΣ: Ο κ. Βενιζέλος κόντεψε να µας πεί-

σει ότι ενδιαφέρεται περισσότερο για τη µοίρα της Νέας ∆ηµο-
κρατίας απ’ ό,τι για την Κυβέρνηση. Είναι ένας έξυπνος τρόπος
που συχνά και έντεχνα τον χρησιµοποιεί, για να πετάξει τη µπάλα
στην κερκίδα. Σε δυσχερή θέση µέσα σ’ αυτήν την Αίθουσα βρί-
σκεται η πολιτική ηγεσία του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας, που
αν και δεν το πιστεύει –και γι’ αυτό τότε είχε εγείρει την ένσταση
για την εφαρµογή των εκατόν ογδόντα µίας ψήφων- υπηρετεί τη
λογική του µνηµονίου, γιατί έτσι επέλεξε ο Πρωθυπουργός του.

Η διπροσωπία και η δισυπόστατη τοποθέτηση, λοιπόν, επί του
µνηµονίου είναι ζήτηµα της Κυβέρνησης. Αυτό το σχέδιο νόµου
υπηρετεί τη λογική του µνηµονίου και θίγει ουσιαστικά τις Ένο-
πλες ∆υνάµεις, γιατί προσπαθεί να κερδίσει οικονοµικά µέσα από
αυτές τις αλλαγές που κάνει, αλλά σε βάρος του αξιόµαχου.

Σε µας δεν υπάρχει διαφοροποιηµένη θέση. Η τοποθέτησή
µας είναι ενιαία, είναι σαφής και πιστεύουµε και επιµένουµε στον

πυρήνα της σκέψης που, ήδη, αναλύσαµε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Εντάξει, κύριε Στυλια-

νίδη, θα έχουµε το χρόνο και αύριο. Σας ευχαριστούµε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η συ-

ζήτηση επί της ενότητας των άρθρων από 1 έως και 70 του σχε-
δίου νόµου του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας: «Υπηρεσιακή
εξέλιξη και ιεραρχία των στελεχών των Ενόπλων ∆υνάµεων –Θέ-
µατα διοίκησης των Ενόπλων ∆υνάµεων, Στρατολογίας και συ-
ναφείς διατάξεις» και θα γίνει η ψήφισή τους χωριστά.

Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 1 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ ΧΑΛΒΑΤΖΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ∆ΡΙΤΣΑΣ: Παρών.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 1

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 2 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ ΧΑΛΒΑΤΖΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ∆ΡΙΤΣΑΣ: Παρών.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 2

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 3 όπως τροπο-

ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ ΧΑΛΒΑΤΖΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ∆ΡΙΤΣΑΣ: Παρών.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 3

έγινε δεκτό όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό κατά
πλειοψηφία.

Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 4 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ ΧΑΛΒΑΤΖΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ∆ΡΙΤΣΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 4

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 5 όπως τροπο-

ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό µε την προσθήκη της υπ’ αριθ-
µόν 219/10 τροπολογίας;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ ΧΑΛΒΑΤΖΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ∆ΡΙΤΣΑΣ: Παρών.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 5

έγινε δεκτό όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό µε την
προσθήκη της υπ’ αριθµόν 219/10 τροπολογίας κατά πλειοψη-
φία.

Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 6 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ ΧΑΛΒΑΤΖΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 6

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 7 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ ΧΑΛΒΑΤΖΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ∆ΡΙΤΣΑΣ: Παρών.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 7

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 8 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ ΧΑΛΒΑΤΖΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 8

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 9 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ ΧΑΛΒΑΤΖΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ∆ΡΙΤΣΑΣ: Παρών.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 9

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 10 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ ΧΑΛΒΑΤΖΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ∆ΡΙΤΣΑΣ: Παρών.

ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΚΣΤ’ - 15 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 1495



ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 10
έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.

Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 11 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ ΧΑΛΒΑΤΖΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ∆ΡΙΤΣΑΣ: Παρών.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 11

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 12 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ ΧΑΛΒΑΤΖΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ∆ΡΙΤΣΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 12

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 13 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ ΧΑΛΒΑΤΖΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 13

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 14 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ ΧΑΛΒΑΤΖΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ∆ΡΙΤΣΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 14

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 15 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ ΧΑΛΒΑΤΖΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ∆ΡΙΤΣΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 15

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 16 όπως τροπο-

ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ ΧΑΛΒΑΤΖΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ∆ΡΙΤΣΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 16

έγινε δεκτό όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό κατά
πλειοψηφία.

Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 17 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ ΧΑΛΒΑΤΖΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ∆ΡΙΤΣΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 17

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 18 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ ΧΑΛΒΑΤΖΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ∆ΡΙΤΣΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 18

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 19 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ ΧΑΛΒΑΤΖΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ∆ΡΙΤΣΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 19

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 20 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ ΧΑΛΒΑΤΖΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ∆ΡΙΤΣΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 20

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 21 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ ΧΑΛΒΑΤΖΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 21

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 22 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ ΧΑΛΒΑΤΖΗΣ: Κατά πλειοψηφία.

ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ∆ΡΙΤΣΑΣ: Παρών.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 22

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 23 όπως τροπο-

ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ ΧΑΛΒΑΤΖΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ∆ΡΙΤΣΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 23

έγινε δεκτό όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό κατά
πλειοψηφία.

Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 24 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ ΧΑΛΒΑΤΖΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ∆ΡΙΤΣΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 24

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 25 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ ΧΑΛΒΑΤΖΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ∆ΡΙΤΣΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 25

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 26 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ ΧΑΛΒΑΤΖΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ∆ΡΙΤΣΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 26

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 27 όπως τροπο-

ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό, µε την προσθήκη της υπ’ αριθ-
µόν 220/11 τροπολογίας;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ ΧΑΛΒΑΤΖΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ∆ΡΙΤΣΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 27

έγινε δεκτό όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό µε την
προσθήκη της υπ’ αριθµόν 220/11 τροπολογίας κατά πλειοψη-
φία.

Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 28 όπως τροπο-
ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ ΧΑΛΒΑΤΖΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ∆ΡΙΤΣΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 28

έγινε δεκτό όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό κατά
πλειοψηφία.

Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 29 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ ΧΑΛΒΑΤΖΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ∆ΡΙΤΣΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 29

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 30 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ ΧΑΛΒΑΤΖΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ∆ΡΙΤΣΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 30

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 31 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ ΧΑΛΒΑΤΖΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ∆ΡΙΤΣΑΣ: Κατά πλειοψηφίοα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 31

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 32 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ ΧΑΛΒΑΤΖΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ∆ΡΙΤΣΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 32

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
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Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 33 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ ΧΑΛΒΑΤΖΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ∆ΡΙΤΣΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 33

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 34 όπως τροπο-

ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ ΧΑΛΒΑΤΖΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ∆ΡΙΤΣΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 34

έγινε δεκτό όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό κατά
πλειοψηφία.

Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 35 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ ΧΑΛΒΑΤΖΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ∆ΡΙΤΣΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 35

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 36 όπως τροπο-

ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ ΧΑΛΒΑΤΖΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ∆ΡΙΤΣΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 36

έγινε δεκτό όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό κατά
πλειοψηφία.

Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 37 όπως τροπο-
ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό, µε την προσθήκη της υπ’ αριθ-
µόν 222/13 τροπολογίας;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ ΧΑΛΒΑΤΖΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ∆ΡΙΤΣΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 37

έγινε δεκτό όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό µε την
προσθήκη της υπ’ αριθµόν 222/13 τροπολογίας κατά πλειοψη-
φία.

Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 38 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ ΧΑΛΒΑΤΖΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ∆ΡΙΤΣΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 38

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 39 όπως τροπο-

ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό, µε την προσθήκη της υπ’ αριθ-
µόν 221/12 τροπολογίας;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ ΧΑΛΒΑΤΖΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ∆ΡΙΤΣΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 39

έγινε δεκτό όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό µε την
προσθήκη της υπ’ αριθµόν 221/12 τροπολογίας κατά πλειοψη-
φία.

Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 40 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ ΧΑΛΒΑΤΖΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ∆ΡΙΤΣΑΣ: Παρών.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 40

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 41 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ ΧΑΛΒΑΤΖΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ∆ΡΙΤΣΑΣ: Παρών.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 41

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 42 όπως τροπο-

ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ ΧΑΛΒΑΤΖΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ∆ΡΙΤΣΑΣ: Παρών.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 42
έγινε δεκτό όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό κατά
πλειοψηφία.

Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 43 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ ΧΑΛΒΑΤΖΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ∆ΡΙΤΣΑΣ: Παρών.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 43

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 44 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ ΧΑΛΒΑΤΖΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ∆ΡΙΤΣΑΣ: Παρών.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 44

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 45 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ ΧΑΛΒΑΤΖΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ∆ΡΙΤΣΑΣ: Παρών.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 45

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 46 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ ΧΑΛΒΑΤΖΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 46

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 47 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ ΧΑΛΒΑΤΖΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ∆ΡΙΤΣΑΣ: Παρών.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 47

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 48 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ ΧΑΛΒΑΤΖΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ∆ΡΙΤΣΑΣ: Παρών.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 48

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 49 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ ΧΑΛΒΑΤΖΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ∆ΡΙΤΣΑΣ: Παρών.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 49

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 50 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ ΧΑΛΒΑΤΖΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 50

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 51 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ ΧΑΛΒΑΤΖΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 51

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 52 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ ΧΑΛΒΑΤΖΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ∆ΡΙΤΣΑΣ: Παρών.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 52

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 53 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ ΧΑΛΒΑΤΖΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ∆ΡΙΤΣΑΣ: Παρών.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 53

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 54 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ ΧΑΛΒΑΤΖΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ∆ΡΙΤΣΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 54
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έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 55 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ ΧΑΛΒΑΤΖΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ∆ΡΙΤΣΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 55

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 56 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ ΧΑΛΒΑΤΖΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ∆ΡΙΤΣΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 56

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 57 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ ΧΑΛΒΑΤΖΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ∆ΡΙΤΣΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 57

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 58 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ ΧΑΛΒΑΤΖΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ∆ΡΙΤΣΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 58

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 59 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ ΧΑΛΒΑΤΖΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ∆ΡΙΤΣΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 59

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 60 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ ΧΑΛΒΑΤΖΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ∆ΡΙΤΣΑΣ: Παρών.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 60

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 61 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ ΧΑΛΒΑΤΖΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ∆ΡΙΤΣΑΣ: Παρών.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 61

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 62 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ ΧΑΛΒΑΤΖΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ∆ΡΙΤΣΑΣ: Παρών.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 62

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 63 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ ΧΑΛΒΑΤΖΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ∆ΡΙΤΣΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 63

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 64 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ ΧΑΛΒΑΤΖΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 64

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 65 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ ΧΑΛΒΑΤΖΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 65

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 66 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ ΧΑΛΒΑΤΖΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 66

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 67 ως έχει;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ ΧΑΛΒΑΤΖΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ∆ΡΙΤΣΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 67

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 68 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ ΧΑΛΒΑΤΖΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ∆ΡΙΤΣΑΣ: Παρών.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 68

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 69 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ ΧΑΛΒΑΤΖΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ∆ΡΙΤΣΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 69

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 70 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ ΧΑΛΒΑΤΖΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ∆ΡΙΤΣΑΣ: Παρών.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 70

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε η ψηφοφορία

για την ενότητα των άρθρων από 1 έως και 70 και προχωρούµε
στο υπόλοιπο της ηµερήσιας διατάξεως.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Πρό-
εδρος της Βουλής κ. ΦΙΛΙΠΠΟΣ ΠΕΤΣΑΛΝΙΚΟΣ)

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, µε το ψήφισµα της 8ης Νοεµβρίου 2007 της Γενικής
Συνέλευσης του Οργανισµού Ηνωµένων Εθνών η 15η Σεπτεµ-
βρίου καθιερώθηκε ως Παγκόσµια Ηµέρα της ∆ηµοκρατίας.

Σήµερα τιµούµε τη δηµοκρατία και τις αξίες που αυτή πρε-
σβεύει. Τιµούµε τον κοινοβουλευτισµό, το θεσµό που επιβεβαι-
ώνει τη λαϊκή κυριαρχία και διακηρύσσουµε ότι ο λαός, ως
οργανωµένη κοινότητα ελεύθερων και ίσων πολιτών, αποτελεί
την πηγή και το σκοπό της δηµόσιας εξουσίας.

Η δηµοκρατία δεν ήταν και δεν είναι θέσφατο. Εκτίθεται σε κιν-
δύνους, σε δοκιµασίες. Είναι ένα διακύβευµα, ένα στοίχηµα, που
συνεχώς κερδίζεται µε θυσίες, µε αγώνες, µε επαγρύπνηση.

Σήµερα αποτίουµε φόρο τιµής και στους αγωνιστές της δη-
µοκρατίας, χάρη στους οποίους απολαµβάνουµε τα αγαθά της
ελευθερίας, της ειρήνης και της πολιτικής σταθερότητας.

Γνωρίζουµε, όµως, ότι η δηµοκρατία είναι αυθεντική µόνο όταν
ο δηµόσιος λόγος και η πολιτική πράξη στηρίζονται στην ελεύ-
θερη διαβούλευση των πολιτών της και αφορούν τις αγωνίες, τις
προσδοκίες, τους προβληµατισµούς τους.

Αυτή η αυθεντικότητα της δηµοκρατίας προφυλάσσεται, όταν
έχουµε µια πολιτεία ισχυρή ικανή να αντισταθεί σε σύγχρονες
µορφές ελέγχου της εξουσίας σε εγχώριες ή διεθνείς εξουσίες,
εµφανείς ή ενίοτε αφανείς.

Η δύναµη της δηµοκρατίας στηρίζεται σε µεγάλο βαθµό στη
δύναµη των σκεπτόµενων και υπεύθυνων πολιτών της, πολίτες
που συµµετέχουν, ελέγχουν, αλλά και εκπληρώνουν το χρέος
της αλληλεγγύης απέναντι στους συµπολίτες τους.

Όµως, το δηµοκρατικό αίτηµα δεν περιορίζεται µόνο στην
άσκηση της κρατικής εξουσίας. ∆ηµοκρατία σηµαίνει σήµερα
ισότητα ευκαιριών, κοινωνική δικαιοσύνη, ανεκτικότητα στη δια-
φορετικότητα, καταπολέµηση των διακρίσεων, προώθηση της
δηµιουργικότητας του ατόµου, ενίσχυση της κοινωνικής συνο-
χής και της αλληλεγγύης.

Νέα σχετικά φαινόµενα επαναπροσδιορίζουν τη δηµοκρατία,
ανανεώνουν το περιεχόµενό τους, τη θέτουν µπροστά σε νέες
προκλήσεις και καθιστούν εκ των πραγµάτων αναγκαίες µεταρ-
ρυθµίσεις και αλλαγές στον τρόπο άσκησής της.

Η κατάλυση των οικονοµικών συνόρων, η επιδίωξη των αγο-
ρών να επιβάλουν την απόλυτη κυριαρχία τους, η σύµπτωση
ενίοτε οικονοµικής δύναµης και ελέγχου των Μαζικών Μέσων
Επικοινωνίας µε επιδίωξη όχι µόνο την ενηµέρωση του πολίτη και
τον έλεγχο της εξουσίας, αλλά και τη διαµόρφωση συνειδήσεων
και την επιβολή απόψεων, οι εκρηκτικές αλλαγές στην επικοινω-
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νία χάρη στην τεχνολογία, η συµµετοχή, επίσης, της χώρας µας
και των άλλων χωρών σε ευρύτερους σχηµατισµούς αλλάζουν
την παραδοσιακή µορφή της δηµοκρατίας.

Καλούµαστε να καλύψουµε ατέλειες ή αντινοµίες, να µεριµνή-
σουµε για τον περιορισµό του δηµοκρατικού ελλείµµατος, όπως
αυτό προκύπτει από την πολύπλοκη παγκοσµιοποιηµένη µορφή
της κοινωνίας µας.

Καλούµαστε να διευρύνουµε τη δηµοκρατία µας, διευκολύνο-
ντας και εξασφαλίζοντας την ουσιαστική συµµετοχή των πολιτών
στη συνδιαµόρφωση των αποφάσεων, αλλά και στον καθηµερινό
έλεγχο και στη λογοδοσία κάθε µορφής εξουσίας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η καθιέρωση της 15ης Σεπτεµ-
βρίου εδώ και τρία χρόνια από τα Ηνωµένα Έθνη ως ∆ιεθνούς
Ηµέρας ∆ηµοκρατίας δεν προσφέρεται, βέβαια, µόνο για να
υµνήσουµε τη δηµοκρατία που µε κόπο και θυσίες οικοδοµή-
θηκε, τη δηµοκρατία που µε κόπο και θυσίες κερδίσαµε. Η µέρα
αυτή είναι ταυτόχρονα και µια αφορµή για προβληµατισµό και
δηµιουργική συζήτηση για το µέλλον της και τις δυνατότητες της
δηµοκρατίας, για το µέλλον αυτής της χώρας και τις δυνατότη-
τές µας.

Το Κοινοβούλιο, ως κατ’ εξοχήν χώρος όπου σφυρηλατούνται
οι αρχές και οι αξίες της δηµοκρατίας, διαδραµατίζει καθορι-
στικό ρόλο στην εδραίωση και στην ενδυνάµωσή της. Όλοι µας
εκτιµώ ότι αντιλαµβανόµαστε το χρέος να διασφαλίσουµε καθη-
µερινά αυτήν την ποιότητα, την ποιότητα της δηµοκρατίας µας,
να πείθουµε τον πολίτη ότι ανταποκρινόµαστε στις ανάγκες και
στις προσδοκίες του, να κερδίζουµε την εµπιστοσύνη του, την
εµπιστοσύνη στους δηµοκρατικούς θεσµούς.

Με την έµπνευση και ταυτόχρονα την ευθύνη που µας παρέχει
η ιστορία µας, η ιστορία αυτού του τόπου όπου γεννήθηκε πριν
από δυόµισι χιλιάδες χρόνια η δηµοκρατία και µε το βλέµµα
στραµµένο στις σύγχρονες προκλήσεις, µπορούµε ως Έλληνες
Βουλευτές, ως Έλληνες πολίτες να συνεχίσουµε µε νέες προσ-
δοκίες και ελπίδες τον αγώνα για µια πραγµατική και ουσιαστική
δηµοκρατική κοινωνία.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα)

Στην συνεδρίαση της ∆ιάσκεψης των Προέδρων την περα-
σµένη Πέµπτη συµφωνήσαµε όχι µόνο να διεξαχθεί αυτή η συ-
ζήτηση εδώ µε την ειδική ηµερήσια διάταξη, αλλά ταυτόχρονα
να δοθεί η δυνατότητα και να τοποθετηθούν οι εκπρόσωποι όλων
των κοµµάτων, καθώς επίσης οι πρώην Πρόεδροι της Βουλής και
βέβαια, ο εκπρόσωπος της Κυβέρνησης.

∆ίνω το λόγο στον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του ΠΑΣΟΚ
τον κ. Πέτρο Ευθυµίου, για τρία λεπτά.

ΠΕΤΡΟΣ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Για λόγους συµβολικούς, κύριε Πρόε-
δρε, θα έρθω στο Βήµα.

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Βεβαίως. Όποιος θέλει
µπορεί να κάνει χρήση του κεντρικού Βήµατος.

ΠΕΤΡΟΣ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δικαίως
υπάρχει πάντα µια αίσθηση επιφύλαξης στη θέσπιση ειδικών ηµε-
ροµηνιών, κατά τις οποίες πρέπει να τιµώνται κατ’ εξοχήν τα
αγαθά που πρέπει να θεωρούνται τα πιο πολύτιµα αγαθά της κα-
θηµερινής υπόστασης των κοινωνιών, των εθνών και της ζωής
των ίδιων των ανθρώπων.

Αλλά φαίνεται ότι εξυπηρετεί µια µείζονα ανάγκη, εσωτερική
και των κοινωνιών και των ανθρώπων αυτή η θέσπιση µιας συ-
γκεκριµένης ηµεροµηνίας κάθε χρόνο, στην οποία υποχρεωτικά
αφιερωνόµαστε στο να τιµήσουµε ορισµένες αξίες.

Και θα έλεγα για την αξία της δηµοκρατίας -όπως εύστοχα ο
Πρόεδρος της Βουλής ο κ. Πετσάλνικος τοποθέτησε το σύγ-
χρονο πλαίσιο της δηµοκρατίας και στην προσφορά της, αλλά
και στις απειλές που δέχεται- πρέπει να θυµόµαστε στη χώρα
µας την Ελλάδα, που κατακτήσαµε τη δηµοκρατία µε κόπους,
αγώνες και θυσίες γενεών, ότι αυτήν τη στιγµή στον πλανήτη η
δηµοκρατία, για την πλειοψηφία των πληθυσµών της, είναι ένα
ζητούµενο.

Αυτό που είναι κεκτηµένο στις κοινωνίες µας, στην Ελλάδα,
στην Ευρώπη, είναι ζητούµενο ακόµα σε πάρα πολλές χώρες του
κόσµου. Και αυτά που εµείς είχαµε εδώ έως πριν τριάντα έξι χρό-
νια, τα κολαστήρια ενός δικτατορικού καθεστώτος, τα βασανι-

στήρια αγωνιστών, τους θανάτους αγωνιστών, σήµερα που µι-
λάµε, αυτήν τη στιγµή που µιλάµε, αποτελούν πραγµατικότητα
σε µεγάλες περιοχές και για µεγάλους πληθυσµούς του πλανήτη.

Άρα -για να πιάσω το νήµα της σκέψης του Προέδρου- για µας
στην Ελλάδα το χρέος µας είναι να ενισχύσουµε τη δηµοκρατία,
να θωρακίσουµε τους δηµοκρατικούς θεσµούς, να δώσουµε
αξιοπιστία σε αυτό το πολίτευµα, που είναι άλλωστε και το καύ-
χηµα της προσφοράς µας µέσα από την κλασσική αρχαιότητα
ως τις µέρες µας στον παγκόσµιο πολιτισµό.

Αλλά πάνω απ’ όλα, να δώσουµε στη δηµοκρατία τη µεγαλύ-
τερη δύναµη απ’ όλες, που είναι η δύναµη της συµµετοχής, που
ορίζει τον πολίτη ατοµικά και στη συλλογική του έκφραση ως κυ-
ρίαρχο της µοίρας του, ως έναν άνθρωπο που µπορεί αυτο-
προσδιοριζόµενος, µέσα στη συλλογικότητα των κοινωνιών µας,
να διεκδικεί να κατευθύνονται οι εξελίξεις σύµφωνα µε τη θέλησή
του, τα οράµατά του, τις προσδοκίες του και να µη µεσολαβεί
καµµιά αναστολή αυτής της θεµελιώδους δύναµης, που είναι η
λαϊκή κυριαρχία.

Κλείνοντας, κύριε Πρόεδρε, θέλω να επισηµάνω ότι για εµάς
στο ΠΑΣΟΚ είναι µια ιδιαίτερη τιµή ότι η παράταξή µας γεννή-
θηκε το 1974 από τον ιδρυτή της τον Ανδρέα Παπανδρέου, ως
συνέχεια αυτών των αγώνων που σφράγισαν τη δίψα αυτού του
τόπου για δηµοκρατία, για πρόοδο, για κοινωνική συνοχή.

Θεωρούµε πάντα ότι ένα από τα κεντρικά, τα ουσιώδη ζητή-
µατα της αποστολής µας είναι να δίνουµε στη δηµοκρατία, όχι
µόνο τα πολιτικά χαρακτηριστικά των ελευθεριών και δικαιωµά-
των, αλλά την υπόστασή τους ως κοινωνικά αγαθά, ως οικονο-
µικά αγαθά, ως ανθρωπιά και αλληλεγγύη στην κοινωνία. Αυτή
είναι η στράτευσή µας, αυτή είναι η παρακαταθήκη µας, αυτή
είναι η υπόστασή µας.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Το λόγο έχει ο Κοινο-
βουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Εµµανουήλ
Κεφαλογιάννης.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, η 15η Σε-
πτεµβρίου καθιερώθηκε από τον ΟΗΕ ως η Παγκόσµια Ηµέρα
Εορτασµού της ∆ηµοκρατίας. Γιορτάζουµε την ιστορία και το
µέλλον της. Ιδιαίτερα εµείς οι Έλληνες, γιορτάζουµε το µεγαλύ-
τερο δώρο που κάναµε στην ανθρωπότητα, τη δηµοκρατία.

Το δηµοκρατικό ιδεώδες από τον Ηρόδοτο και τον Ευριπίδη,
από το Θουκυδίδη και τον Περικλή έχει δύο βασικές αρχές: Οι
νόµοι είναι ίσοι για όλους, όπου ο αδύναµος µπορεί να απαντή-
σει στην επιβολή, στην προσβολή του ισχυρού και ο µικρός, αν
έχει δίκιο, να κερδίσει το µεγάλο. Και η δεύτερη αρχή είναι η
ελευθερία συµµετοχής όλων των πολιτών στα κοινά, στα της
πόλης, στα του κράτους. Η αρχή αυτή αντιπροσωπεύει την ίδια
την ελευθερία και την ισότητα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στη σύγχρονη εποχή που ζούµε
σήµερα, το φαινόµενο της παγκοσµιοποίησης έθεσε κύρια ερω-
τηµατικά στη σύγχρονη δηµοκρατία. Η κοινωνική συνοχή, τα ατο-
µικά και κοινωνικά δικαιώµατα, οι πολιτικοί θεσµοί, ο ρόλος του
έθνους - κράτους φαίνεται να τίθενται σε αµφισβήτηση. Η
πλευρά του κεφαλαίου αποσυνδέεται από την εργασία, η πολι-
τική υποχωρεί και υποτάσσεται, πολλές φορές στις επιλογές του
κεφαλαίου, η συγκέντρωση του πλούτου δηµιουργεί πρωτοφανή
ανισότητα και η έλλειψη πολιτικού ελέγχου στην κίνηση του κε-
φαλαίου και της κερδοσκοπίας οδήγησε στη σηµερινή διεθνή οι-
κονοµική κρίση που βιώνουµε.

Η εύρεση λύσης είναι δύσκολη, αλλά απαραίτητη. Η σύγχρονη
δηµοκρατία καλείται να θεσπίσει νέους δεσµευτικούς κανόνες,
ώστε να επιτύχει την κοινωνική συνοχή. Η σύγχρονη δηµοκρατία
οφείλει να απορρίψει τη νοµιµοποίηση κάθε αυταρχισµού, κάθε
ολοκληρωτισµού, ώστε να δώσει απάντηση στην υποτιθέµενη
χρεωκοπία της δηµοκρατίας.

Αναφέρατε –και πολύ σωστά- κύριε Πρόεδρε, ότι η δηµοκρα-
τία πρέπει να είναι θεσµική και κοινοβουλευτική, όχι εξωθεσµική
και τηλεοπτική. Προσυπογράφω κάθε λέξη από την αποστροφή
της δικιάς σας τοποθέτησης.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η χώρα µας, µετά τη Μεταπο-
λίτευση, ζει την καλύτερη δηµοκρατία που έζησε ποτέ από συ-
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στάσεως του ελληνικού κράτους. Αυτό οφείλεται στην ωριµό-
τητα του ελληνικού λαού, αλλά και -οφείλω να πω ως απόδοση
τιµής και στον ιδρυτή του κόµµατός µας, τον Κωνσταντίνο Κα-
ραµανλή, στην οραµατική του σκέψη να θεµελιώσουµε τότε, µαζί
µε τον ελληνικό λαό και όλες τις πολιτικές δυνάµεις, ένα πολί-
τευµα για το οποίο είµαστε υπερήφανοι, παρά τις αδυναµίες του.
Ο Κωνσταντίνος Καραµανλής ήταν άξιος συνεχιστής των µεγά-
λων µεταρρυθµίσεων του Καποδίστρια, του Χαρίλαου Τρικούπη
µε την αρχή της δεδηλωµένης και του µεταρρυθµιστικού έργου
του Ελευθερίου Βενιζέλου.

Σήµερα, όµως, ο κύκλος της Μεταπολίτευσης έχει ολοκληρω-
θεί, έχει κλείσει. Η χώρα µας χρειάζεται µία θεσµική κοινοβου-
λευτική επανάσταση, ριζοσπαστικές λύσεις και πρωτοποριακές
προτάσεις. Πρέπει να ξαναδούµε το πολιτικό µας σύστηµα από
µηδενική βάση.

Γι’ αυτό θα θέσω και πάλι, µε αφορµή αυτή τη συζήτηση, την
πρόταση που είχε γίνει κατά τη διάρκεια ψήφισης του προϋπο-
λογισµού και σε άλλες ευκαιρίες µε το µνηµόνιο. Η Ελλάδα χρει-
άζεται να κάνει αυτό που έκαναν οι µεγάλοι της ιστορίας: Ο
Ελευθέριος Βενιζέλος, ο Χαρίλαος Τρικούπης. Χρειάζεται µία
επαναστατική διαδικασία επαναπροσδιορισµού του πολιτεύµα-
τός µας, χρειάζεται συντακτική Βουλή µε ενεργοποίηση του άρ-
θρου 44 του Συντάγµατος. Χρειάζεται να δούµε βασικά
πράγµατα, που οδηγούν το δηµοκρατικό µας πολίτευµα σε πολ-
λαπλά αδιέξοδα, κοινωνικά και οικονοµικά, από µηδενική βάση.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Το λόγο έχει ο Κοινο-

βουλευτικός Εκπρόσωπος του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλά-
δας κ. Σπυρίδων Χαλβατζής.

ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ ΧΑΛΒΑΤΖΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ασφαλώς η δηµοκρατία δεν είναι µια αφηρηµένη έννοια. Κάθε

µέρα από τις 365 µέρες του χρόνου είναι σχεδόν αφιερωµένη σε
κάποιο γεγονός. Και η Παγκόσµια Ηµέρα της ∆ηµοκρατίας θα
γιορταστεί σε όλα τα κοινοβούλια και ίσως σε όλες τις χώρες το
κόσµου. Θα γιορταστεί ενδεχοµένως και σε χώρες που δεν υπάρ-
χουν καθόλου ανθρώπινα δικαιώµατα, στο Ιράκ, στο Αφγανιστάν
και αλλού, εκεί που δεν υπάρχουν στην ουσία -και σε άλλες
χώρες- το οκτάωρο, το πενθήµερο, το σαραντάωρο, οι συλλογι-
κές συµβάσεις, η κοινωνική ασφάλιση. Αυτό που διαπιστώνουµε,
όµως, τα τελευταία χρόνια είναι µια συνεχής επίθεση ενάντια στα
δηµοκρατικά δικαιώµατα, στα εργασιακά, στα ασφαλιστικά, στα
κοινωνικά δικαιώµατα των εργαζοµένων.

Τα τελευταία χρόνια τα µέτρα που θεσµοθετήθηκαν από την
Ευρωπαϊκή Ένωση περιορίζουν τα δηµοκρατικά δικαιώµατα και
τη δηµοκρατία. Η νοµοθεσία της Σένγκεν, της συµφωνίας που
υπογράφτηκε από την προηγούµενη κυβέρνηση µε τη συµφωνία
της τότε αξιωµατικής αντιπολίτευσης, ανάµεσα στην Ελλάδα και
τις Ηνωµένες Πολιτείες για τα ανθρώπινα δικαιώµατα, είναι χα-
ρακτηριστική. Στο όνοµα της αντιµετώπισης της λεγόµενης τρο-
µοκρατίας, της πραγµατικής, παραβιάστηκαν και παραβιάζονται
βάναυσα η δηµοκρατία και τα δηµοκρατικά δικαιώµατα, όχι µόνο
στις Ηνωµένες Πολιτείες, αλλά σε όλο τον κόσµο, µε βάση τις
κατευθύνσεις, τις επιταγές και τα συµφέροντα των Ηνωµένων
Πολιτειών.

Το κύριο, η λυδία λίθος για το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας
είναι αν υπάρχει δηµοκρατία στους χώρους δουλειάς. Αυτό που
ζουν οι εργάτες, όλοι οι εργαζόµενοι είναι ότι όταν κλείσει η πύλη
του εργοστασίου, η δηµοκρατία είναι άγνωστη έννοια. Άλλωστε
τα δηµοκρατικά δικαιώµατα αµφισβητούνται καθηµερινά. Τα χθε-
σινά αυτονόητα, σήµερα είναι ζητούµενα, διεκδικούµενα.

Κρατήστε ένα στατιστικό στοιχείο: Το 94% των απεργιών των
εργαζοµένων, χαρακτηρίζονται παράνοµες και καταχρηστικές.
Αυτό είναι δηµοκρατία; Ασφαλώς σ’ ένα ταξικό σύστηµα, σε µια
ταξική κοινωνία και η δικαιοσύνη είναι ταξική. ∆εν αγνοούµε ότι
ο παλιότερος χάρτης των δικαιωµάτων του Οργανισµού Ηνωµέ-
νων Εθνών λόγω της ενεργητικής παρουσίας και δράσης του σο-
σιαλιστικού συστήµατος, ήταν ευρύτατος. Σήµερα ο χάρτης
δικαιωµάτων της Ευρωπαϊκής Ένωσης είναι στενός και τα νέα
σχέδια, οι προβληµατισµοί της Ευρωπαϊκής Ένωσης θα τον κα-
ταστήσουν ακόµη πιο στενό.

Εµείς αγωνιζόµαστε, ως Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας, για

µια δηµοκρατία, όπου ο λαός θα έχει την εξουσία, όπου η εργα-
τική τάξη µε τους συµµάχους της από τα άλλα λαϊκά στρώµατα,
θα διαφεντεύουν τον τόπο προς ικανοποίηση των αναγκών, όλων
των αναγκών, υλικών, πνευµατικών και πολιτιστικών του συνό-
λου, της συντριπτικά µεγάλης πλειοψηφίας του πληθυσµού της
χώρας. Άλλωστε, οι αγώνες της εργατικής τάξης, οι αγώνες του
λαϊκού κινήµατος, η υπεράσπιση, η προβολή του συλλογικού
ενάντια στο ιδιοτελές ατοµικό, είναι αυτό που µπορεί να σταθε-
ροποιεί τη δηµοκρατία.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Το λόγο έχει ο Κοινο-
βουλευτικός Εκπρόσωπος του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού
κ. Κωνσταντίνος Αϊβαλιώτης.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΪΒΑΛΙΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν νοµίζω να υπάρχει καταλ-

ληλότερος χώρος στον κόσµο για να µιλήσει κανείς για τη δη-
µοκρατία, στην Αίθουσα της Βουλής των Ελλήνων, στην πόλη
που γέννησε τη δηµοκρατία. Έχουν ειπωθεί σχεδόν τα πάντα γι’
αυτό το πολίτευµα, το οποίο είναι το αρτιότερο, το τελειότερο
που είχε ποτέ η ανθρωπότητα από καταβολής της. Και γεννή-
θηκε εδώ στην Αθήνα, χρησιµεύοντας ως παράδειγµα οργάνω-
σης των ανθρώπινων κοινωνιών, όλων των ανθρώπινων κοινω-
νιών, µέχρι σήµερα.

Ενώ, όµως, όλοι µας στοχεύουµε στο να δυναµώσουµε αυτό
το πολίτευµα, συχνά καταλήγουµε να το τραυµατίζουµε, δίνο-
ντας λαβή σε ακραία στοιχεία, τα οποία διασκεδάζουν µε την
υπονόµευσή της.

∆ηµοκρατία σηµαίνει αξιοκρατία παντού. ∆ηµοκρατία σηµαί-
νει πολιτική αχρωµατοψίας στους διορισµούς και στην εξυπηρέ-
τηση του πολίτη από τους δηµόσιους οργανισµούς. ∆ηµοκρατία
σηµαίνει να µην ποινικοποιείται η άποψη και η ιδεολογική τοπο-
θέτηση. Σηµαίνει και να µην καίγεται το µαγαζάκι του φουκαρά ή
να καταστρέφεται το αυτοκίνητό του ή να µη λεηλατείται και να
βανδαλίζεται η περιουσία του, επειδή έτσι αρέσει σε κάποιους
ακραίους. ∆ηµοκρατία σηµαίνει σεβασµός στον ιδρώτα του κό-
σµου και όχι οι µίζες και οι υπερκοστολογήσεις, έργων και προ-
µηθειών του δηµοσίου.

∆ηµοκρατία σηµαίνει γρήγορες και κυρίως δίκαιες αποφάσεις.
Όµως, δηµοκρατία σηµαίνει και διάλυση των κυκλωµάτων και
των παραµάγαζων στη δικαιοσύνη. ∆ηµοκρατία σηµαίνει, νοµίζω,
να ξεχάσουµε την εφιαλτική ρήση «κόρακας, κοράκου µάτι δεν
βγάζει», αυτό που συχνά ακούγεται από τους πολιτικούς και να
δούµε πολιτικούς που αποδεδειγµένα λαδώθηκαν, να µπαίνουν
µέσα, να δηµεύεται η περιουσία τους και να αποζηµιώνεται το
δηµόσιο για τη ζηµιά που έχει πάθει.

∆ηµοκρατία σηµαίνει ελευθερία, αλλά και δικαιοσύνη, µε αυ-
στηρή εφαρµογή των νόµων. ∆ηµοκρατία σηµαίνει και να µην το
ξεχνάµε –η ελληνική δηµοκρατία δυστυχώς έχει θεµελιωθεί πάνω
στο αίµα των Ελλήνων της Κύπρου- και το 82% των Ελλήνων της
Κύπρου να µην εξισώνεται µε τη µειοψηφία των Τούρκων του νη-
σιού.

∆ηµοκρατία σηµαίνει και δηµοψηφίσµατα για τα µεγάλα θέ-
µατα και όχι µόνο ένα δηµοψήφισµα κάθε σαράντα χρόνια. ∆η-
µοκρατία σηµαίνει δηµιουργία και όχι καταστροφή µε πρόσχηµα
της ψευτοαναρχικές ιδέες. ∆ηµοκρατία είναι η πρόοδος και όχι
το αχαλίνωτο κυνήγηµα µαγισσών στο σκοτάδι.

Ας ελπίσουµε όλοι µας ότι θα τη γευτούν επιτέλους αυτήν τη
γνήσια, αληθινή δηµοκρατία, όλοι οι µη προνοµιούχοι Έλληνες
και όχι µόνο όσοι έχουν βύσµατα και χρήµατα.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Το λόγο έχει ο Κοινο-
βουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ κ. Θεόδωρος ∆ρίτσας.

ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ∆ΡΙΤΣΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ίσως το πιο σπουδαίο νόηµα ενός τέτοιου επετειακού εορτα-

σµού ή αν θέλετε, η δικαίωση µιας τέτοιας επιλογής είναι η υπέρ-
βαση της υποκριτικής, συµβατικής τοποθέτησης των πολιτικών
δυνάµεων και των κοµµάτων των εκπροσώπων της κοινωνίας.

Χαίροµαι γιατί και στη δική σας τοποθέτηση, κύριε Πρόεδρε,
υπήρχε µια διεισδυτική και διευρυµένη προσέγγιση του ζητήµα-
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τος. Επισηµάνσεις όµως προς αυτή την κατεύθυνση έγιναν και
από συναδέλφους των άλλων κοµµάτων.

Θέλω να επισηµάνω τη διορατική, διεισδυτική επισήµανση του
Κοινοβουλευτικού Εκπροσώπου της Νέας ∆ηµοκρατίας σχετικά
µε τις σύγχρονες εξελίξεις της νεοφιλελεύθερης φάσης του κα-
πιταλισµού, µε τον απόλυτο διαχωρισµό κεφαλαίου και εργασίας,
που αυτό έχει δηµιουργήσει νέους όρους στον τρόπο µε τον
οποίο διαµορφώνονται οι δηµοκρατικές συνιστώσες για τη δια-
µόρφωση των σχέσεων εκπροσώπησης των πολιτών.

Και είναι ένα καίριο ζήτηµα της σύγχρονης δηµοκρατίας η
αποξένωση των πολιτών από τα κέντρα λήψης αποφάσεων, η
πολύ µεγαλύτερη συγκριτικά µε τις περιόδους που έζησαν οι κοι-
νωνίες τουλάχιστον της Ευρώπης, της Αµερικής και άλλων
προηγµένων χωρών στην περίοδο του 20ου αιώνα.

Η δηµοκρατία δικαιώνεται όταν κατοχυρώνει τα δικαιώµατα
των ανθρώπων, εκείνων που έχουν ανάγκη να ασκήσουν αυτά τα
δικαιώµατα. Και τότε γίνεται συγκεκριµένη, τότε γίνεται πραγ-
µατικά δικαιωµένη κατάκτηση των κοινωνιών. Σήµερα η δηµο-
κρατία παραµένει ανολοκλήρωτη, τόσο σε σχέση µε τη γεωγρα-
φική της δικαίωση σε πολλά σηµεία του πλανήτη, όσο και σε
σχέση µε την ποιοτική της υποχώρηση. Και έχουµε νέα δεδοµένα
που δηµιουργούν νέες απειλές. Η φτώχεια, η αδικία, η επισφά-
λεια, η ανασφάλεια, είναι φαινόµενα που υπονοµεύουν τη δηµο-
κρατία και δηµιουργούν εξαιρετικά δυσµενές περιβάλλον.

Η δηµοκρατία κατακτήθηκε και γι’ αυτό, η αναφορά στην επτα-
ετή δικτατορία που υπέστη η ελληνική κοινωνία, έχει σηµασία όχι
µόνο ως προς την κατάρρευσή της και το άνοιγµα του δηµο-
κρατικού δρόµου, αλλά και ως προς τη διάσταση εκείνη που
αφορά την ανακοπή των δηµοκρατικών αγώνων πριν τη δικτατο-
ρία, τους οποίους επιχείρησε αυτή η δικτατορική διακυβέρνηση
να τους ανακόψει. Απεδείχθη ότι δεν ανακόπτονται. Και αν σή-
µερα έχουµε σε αµφισβήτηση τις κατακτήσεις των δηµοκρατι-
κών αγώνων της αντιδικτατορικής πάλης, είναι µπροστά µας η
ανάγκη για µια νέα πάλη για τις δηµοκρατικές κατακτήσεις και
στη χώρα µας.

Θέλω να τελειώσω µε το εξής: Η καλύτερη διαπίστωση νοµίζω
για να τιµήσουµε και τους δηµοκρατικούς αγώνες, αλλά και για
να έχουµε µπροστά µας ανοικτούς ορίζοντες για τις σπουδαίες
αυτές προοπτικές δηµοκρατικής λειτουργίας των κοινωνιών,
είναι να διαπιστώσουµε ότι σήµερα η δηµοκρατία κινδυνεύει και
άρα όχι µόνο αναζητείται, αλλά και καταζητείται.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Το λόγο έχει ο πρώην
Πρόεδρος της Βουλής κ. Απόστολος Κακλαµάνης.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, η έννοια της
δηµοκρατίας είναι από τις πλέον ελαστικές και γι’ αυτό πολυσή-
µαντες. Νοµίζω ότι αυτό που αξίζει σήµερα, είναι να σταθούµε
στο περιεχόµενο της δηµοκρατίας, όπως εµείς στη χώρα µας το
αντιλαµβανόµαστε, όπως στη διαδροµή του νεότερου ελληνικού
κράτους έχει λειτουργήσει στην πράξη. Αξίζει να δούµε, το
όραµα που πιστεύαµε και θέλαµε όλοι να προσπαθήσουµε -µετά
το 1974- να πραγµατοποιήσουµε, δηλαδή η κατοχύρωση, η εµ-
βάθυνση, η διεύρυνση της δηµοκρατίας, σε ποιο βαθµό και σε
ποια έκταση το κατορθώσαµε.

∆εν θέλω να είµαι απαισιόδοξος, αλλά οφείλουµε να είµαστε,
στα όρια της ευπρέπειας βέβαια, ειλικρινείς. Η δηµοκρατία κάθε
µέρα όλο και περισσότερο συρρικνώνεται. Η πραγµατική ∆ηµο-
κρατία, όχι όπως µπορεί να την εννοούν στα πέρατα του κόσµου
διάφορα καθεστώτα που αυτοχαρακτηρίζονται ως δηµοκρατικά.
∆εν υπάρχει σε καµµία χώρα του κόσµου καθεστώς, το οποίο να
δέχεται ότι δεν είναι δηµοκρατία ή ότι η δηµοκρατία του είναι
λειψή.

Υπάρχουν βασικοί, κατά τη γνώµη µου, κανόνες και αρχές που
προσδιορίζουν αν σήµερα στη χώρα µας λειτουργεί πραγµατικά
η δηµοκρατία. Βασικός θεσµός- πυλώνας της δηµοκρατίας είναι
το Κοινοβούλιο. Έπειτα από τριάντα έξι χρόνια ζωής µέσα στο
Κοινοβούλιο, βλέπω δυστυχώς –το τονίζω ότι µιλάω πάντα στα
όρια της ευπρέπειας, δεν λέω πράγµατα που θα έπρεπε ίσως να
περιέχουν βαρύτερους χαρακτηρισµούς- ότι το Κοινοβούλιο δεν
λειτουργεί. Το Κοινοβούλιο όπου η πλειοψηφία αποφασίζει και η

µειοψηφία ελέγχει, όπου η πλειοψηφία, η Κυβέρνηση, εισηγείται
τους νόµους και η Βουλή αποφασίζει, δεν το έχουµε κατακτήσει.

Αυτό έχει να κάνει µε το γεγονός –και αυτό το ζήσαµε και το
πλήρωσε ακριβά ο τόπος την προηγούµενη πενταετία- ότι το κοι-
νοβουλευτικό δηµοκρατικό καθεστώς µας, της Κοινοβουλευτι-
κής Προεδρευοµένης ∆ηµοκρατίας, διολίσθησε σε «ενός ανδρός
αρχή».

Και αυτό που οφείλουµε όλοι σήµερα, είναι να προσπαθή-
σουµε να ανατάξουµε το κοινοβουλευτικό µας σύστηµα. ∆εν
είναι τυχαίο, κύριε Πρόεδρε, που είµαστε δέκα άνθρωποι σήµερα
εδώ µέσα στο Κοινοβούλιο για να µιλήσουµε για τη µεγάλη
ηµέρα, την Παγκόσµια Ηµέρα της ∆ηµοκρατίας.

∆εν λειτουργεί επίσης ο άλλος πυλώνας της δηµοκρατίας, δι-
καιοσύνη. Ποιος Έλληνας πολίτης σήµερα, οπουδήποτε και αν
βρίσκεται -εκτός από τους αποθρασυνθέντες χρυσοκάνθαρους
της οικονοµικής ολιγαρχίας που τολµούν να έρχονται και στις
εξεταστικές επιτροπές της Βουλής να ψευδορκούν και να απέρ-
χονται µειδιώντες- µπορεί να πει ότι απολαµβάνει τα αγαθά της
πολιτικής, της κοινωνικής, της οικονοµικής δηµοκρατίας ανό-
θευτα, αφαλκίδευτα;

Πριν από λίγα χρόνια παρακολουθούνταν τα τηλέφωνα χιλιά-
δων Ελλήνων πολιτών. Τι έκανε η δηµοκρατία µας; Τι έκανε η δι-
καιοσύνη; Τι έκανε το Κοινοβούλιο;

Σήµερα, κύριε Πρόεδρε, το ξέρουµε όλοι πολύ καλά ότι οι ατο-
µικές ελευθερίες, τα ατοµικά και τα κοινωνικά δικαιώµατα των
Ελλήνων δεν ασκούνται όπως ορίζει το Σύνταγµα, όχι µόνο λόγω
των εξωτερικών αντικειµενικών συνθηκών της οικονοµικής και
δηµοσιονοµικής κρίσης που έχουµε, αλλά γιατί δεν έχει εµπε-
δωθεί, σ’ όλη την κλίµακα των αρχών και των εξουσιών της
χώρας, ο σεβασµός και η αποδοχή της σηµασίας αυτών των
αρχών, αυτών των αξιών.

Θα επαναλάβω αυτό που µε έχετε ακούσει να λέω και άλλες
φορές εδώ. Η δηµοκρατία µας και οι διάφορες ελίτ που αισθά-
νονται ότι την εκπροσωπούν, ότι είναι οι λειτουργοί της, αλλά και
ολόκληρη η ελληνική κοινωνία κάθεται πάνω σ’ ένα ηφαίστειο.

Είναι πλάνη να νοµίζουµε ότι, επειδή έχει αιώνες το ηφαίστειο
αυτό να ενεργοποιηθεί, δεν συντελούνται ήδη, ανεξέλεγκτες
διεργασίες, εκτός του ότι είναι και αντικείµενο καπηλείας, όχι
µόνο υποδαύλισης. Γιατί έχει περισσέψει στη χώρα µας και η
ανευθυνότητα και η υποκρισία και ο τυχοδιωκτισµός.

Πρέπει να συναισθανθούµε την ανάγκη όλοι όσοι ισχυριζόµα-
στε ότι είµαστε οι λειτουργοί της δηµοκρατίας, οι εκπρόσωποι
του λαού, ότι είµαστε οι πιο άµεσοι και πιο αυθεντικοί εκφραστές
της λαϊκής κυριαρχίας και να θεσπίσουµε κανόνες και οι κανό-
νες αυτοί να ισχύσουν γι’ αυτούς που σήµερα έχουν στη διάθεσή
τους τη συνείδηση του λαού, την ενηµέρωση, την ψυχαγωγία
του, την επιµόρφωσή του, για αυτούς που ολόκληρες γενιές τις
διαπαιδαγωγούν µε µόνη σκέψη και στόχο πώς θα πολλαπλα-
σιάζουν τα όποια υλικά κέρδη.

∆ιότι, δυστυχώς, ο έλεγχος της διαµόρφωσης της συνείδησης
του νεοέλληνα, πέρα από την οικογένεια, πέρα από το εκπαι-
δευτικό µας σύστηµα, έχει περιέλθει σε έξι-επτά χρυσοκάνθα-
ρους, τα ονόµατα των οποίων έχω αναφέρει από τη θέση που
κάθεστε και εσείς, κύριε Πρόεδρε. Αυτοί «ζουν και βασιλεύουν,
την Ελλάδα κυριεύουν» και έπειτα από έξι µήνες -αφού εκφρα-
στεί η λαϊκή εντολή- κάθε κυβέρνηση είναι υποχρεωµένη να τους
λαµβάνει υπ’ όψιν της, να αντιστέκεται στους εκβιασµούς τους
και να µην προσχωρεί σε συναλλαγές µαζί τους.

Έχω ζήσει παλιότερες γενιές. Προσβλέπω σε µια νέα γενιά,
πολύ πιο ώριµη από όλες τις σηµερινές γενιές, που δεν θα έρθει
για να γκρεµίσει πριν προετοιµαστεί για να χτίσει πάνω στα ερεί-
πια.

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε. Αυτή η µέρα δεν πρέπει να θυµίζει ένα
ευχέλαιο για τη δηµοκρατία. Πρέπει να προβληµατιστούµε όλοι
για να µη συµβεί έπειτα από κάµποσα χρόνια να κάνουµε µνη-
µόσυνα για τη δηµοκρατία, µνηµόσυνα όχι γιατί κάποια τανκς θα
έρθουν να την καταργήσουν, αλλά γιατί θα συµβεί και εδώ ό,τι
έγινε στη γειτονική Ιταλία. Να κυριαρχήσουν κάποιοι µε ανάλογο
ήθος, µε ανάλογες ιδέες, µε ανάλογες αξίες σαν αυτές που διέ-
πουν τον έναν που άρχει εκεί. Και οι διεργασίες γι’ αυτό, όπως ξέ-
ρουµε όλοι, γίνονται, σχεδιάζονται, επιδιώκονται και εάν δεν
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σταθούµε όρθιοι και έντιµοι µε τη συνείδησή µας και το λαό,
αυτό θα συµβεί, κύριε Πρόεδρε.

(Χειροκροτήµατα)
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Το λόγο έχει ο πρώην

Πρόεδρος της Βουλής κ. ∆ηµήτριος Σιούφας.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΙΟΥΦΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, και µετά απ’ όσα

έχουν λεχθεί πιστεύω ότι η σηµερινή συµµετοχή και του ελληνι-
κού Κοινοβουλίου µαζί µε άλλα εκατόν εξήντα κοινοβούλια, για
να γιορτάσουν την Παγκόσµια Ηµέρα της ∆ηµοκρατίας, πρέπει
να είναι περισσότερο ηµέρα περισυλλογής, φρόνησης, σκέψης,
ενδεχοµένως και σιωπής και όχι διακηρυκτικών λόγων για τους
εξής λόγους.

Η κρίση δεν είναι µόνο οικονοµική ούτε µόνο στην Ελλάδα
ούτε στην Ευρώπη, ούτε σ’ ολόκληρο τον κόσµο. Είναι περισσό-
τερο πολιτική και κοινωνική. Το βλέπετε άλλωστε και από το πε-
ριεχόµενο της Παγκόσµιας ∆ιακοινοβουλευτικής Ένωσης, σε τι
αναφέρεται. Με το να προβάλλει τις αρετές του Κοινοβουλίου
και συνεπώς, αυτές να περάσουν στην παγκόσµια κοινότητα, δεί-
χνει ότι υπάρχει δυσπιστία προς τους θεσµούς, µεταξύ των
οποίων και στο ίδιο το Κοινοβούλιο. Είναι ώρα, κύριε Πρόεδρε,
και ευθύνη για όλους µας να δούµε πώς µπορούµε να ανατά-
ξουµε αυτή τη δυσπιστία των πολιτών προς τους θεσµούς και
προς το ίδιο το Κοινοβούλιο, για να γίνουµε καλύτεροι, να ανα-
γεννήσουµε τη δηµοκρατία και να της δώσουµε περιεχόµενο και
για τώρα και για το µέλλον, κυρίως για τις νέες γενιές.

(Χειροκροτήµατα)
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Το λόγο έχει ως εκ-

πρόσωπος της Κυβέρνησης ο Υπουργός Εθνικής Άµυνας κ. Ευ-
άγγελος Βενιζέλος.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας): Κυ-
ρίες και κύριοι Βουλευτές, ενώ θα περίµενε κανείς δυόµισι και
πλέον αιώνες µετά τις µεγάλες συνταγµατικές επαναστάσεις του
18ου αιώνα η δηµοκρατία να είναι µια αισιόδοξη, θριαµβεύουσα
και καταξιωµένη έννοια, αντιµετωπίζουµε τη δηµοκρατία ως µία
µελαγχολική δηµοκρατία.

Ο µεγαλύτερος κίνδυνος για τη δηµοκρατία, όχι ως έννοια
αλλά ως ιστορικό βίωµα, είναι να την αντιµετωπίσει κανείς ως αυ-
τονόητη, ως κεκτηµένη. Γιατί δυστυχώς η δηµοκρατία αυτοϋπο-
νοµεύεται ακόµη κι εκεί όπου έχει θεσµικά κατοχυρωθεί, στο
επίπεδο των περισσότερων εθνικών κρατών. Όµως ποιος µπορεί
να κάνει σοβαρά λόγο για δηµοκρατία σε περιφερειακό και διε-
θνές επίπεδο; Για ποιο σύστηµα παγκόσµιας δηµοκρατικής δια-
κυβέρνησης µπορεί να µιλά κανείς, όταν παρακολουθεί καθηµε-
ρινά την κατίσχυση των αγορών επί των κρατών, άρα επί της πο-
λιτικής, άρα επί της δηµοκρατίας; Για ποια δηµοκρατία µπο-
ρούµε να µιλάµε όταν η ίδια η Ευρωπαϊκή Ένωση, δηλαδή το
θεσµικό µόρφωµα από το οποίο εξαρτάται το σύνολο σχεδόν της
πολιτικής και οικονοµικής πραγµατικότητας της χώρας µας, πά-
σχει από προφανή ελλείµµατα, δηµοκρατικά και θεσµικά; Τίποτα,
λοιπόν, δεν είναι δεδοµένο, κεκτηµένο και αυτονόητο.

Περιττεύει να πω ότι όταν µιλάµε για δηµοκρατία, για περιοδι-
κές, ελεύθερες εκλογές, για ελεύθερη ίδρυση και λειτουργία
κοµµάτων, για πολυκοµµατισµό, για κράτος δικαίου, για κοινω-
νικό κράτος δικαίου –αν θέλουµε να µιλήσουµε για τα ευρωπαϊκά
δεδοµένα- µιλάµε για κάτι που κακώς νοµίζουµε ότι απορρέει
από την κοινωνία. ∆υστυχώς, οι κοινωνίες δεν είναι δηµοκρατι-
κές. Οι κοινωνίες είναι άνισες, άδικες, αντιφατικές, σκληρές. Η
πολιτεία είναι δηµοκρατική και οφείλει να είναι δηµοκρατική.

Η ∆ηµοκρατία δεν είναι µια φυσική κατάσταση πραγµάτων.
Είναι µία πολύπλοκη πολιτιστική και θεσµική επεξεργασία. Και
αυτή πρέπει να συνεχίζεται διαρκώς. Και κυρίως πρέπει να
έχουµε συνείδηση του γεγονότος πως το αβγό του φιδιού εκκο-
λάπτεται διαρκώς µέσα στην οικονοµία, µέσα στην κοινωνία. Γι’
αυτό πρέπει να υπάρχουν θεσµικές εγγυήσεις και αντίβαρα.

Ιστορικά, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, για δηµοκρατία µε την
πλήρη έννοια του όρου µπορούµε να µιλάµε για µια πολύ µικρή
περίοδο της ανθρώπινης ιστορίας: για τους τελευταίους δυόµισι
µόλις αιώνες. Και για να πούµε τα πράγµατα µε το όνοµά τους,
ιστορικά η δηµοκρατία ή ήταν αντιπροσωπευτική ή δεν υπήρξε
ποτέ ως δηµοκρατία. Κι όταν λέω «αντιπροσωπευτική ∆ηµοκρα-
τία» εννοώ µια δηµοκρατία που φυσικά συνοδεύεται από επι-

κουρικούς θεσµούς άµεσης έκφρασης της λαϊκής κυριαρχίας,
αλλά έχει στο επίκεντρό της ένα πολιτικό σύστηµα, βασισµένο
στα πολιτικά κόµµατα και στο Κοινοβούλιο, που µπορεί να συ-
ναρθρώσει και να εκφράσει πολιτικά µια πολύπλοκη κοινωνία. Και
η µεταβιοµηχανική κοινωνία, η κοινωνία που υφίσταται τις συνέ-
πειες της παγκόσµιας δηµοσιονοµικής και χρηµατοοικονοµικής
κρίσης, είναι µια πολύπλοκη κοινωνία που πρέπει να µπορεί να
συντεθεί στο επίπεδο ενός αντιπροσωπευτικού συστήµατος δια-
κυβέρνησης.

Όµως αυτό πρέπει να γίνει κατανοητό από τα κοινοβούλια,
πρέπει να γίνει κατανοητό από τα πολιτικά κόµµατα, πρέπει να
γίνει κατανοητό από τους ευρωπαϊκούς θεσµούς και δεν γίνεται
εύκολα κατανοητό, γιατί υπάρχει η αγωνία της καθηµερινότητας,
υπάρχει το άγχος της διαχείρισης των καθηµερινών πολλαπλών
κρίσεων και αυτό πολύ συχνά αποβαίνει εις βάρος της ποιότη-
τας και της δηµοκρατίας και του κράτους δικαίου. Γι’ αυτό και
προσωπικά έχω µιλήσει για την ανάγκη µιας µετααντιπροσω-
πευτικής δηµοκρατίας, µιας δηµοκρατίας που προσθέτει στοι-
χεία θεσµικά και ποιοτικά στο κλασικό σχήµα της αντιπροσω-
πευτικής κοινοβουλευτικής δηµοκρατίας. Εάν εδώ –στη Βουλή-
δεν εγκατασταθεί το πραγµατικό δηµόσιο forum, τότε η θεσµική
δηµοκρατία θα είναι πάντοτε αιχµάλωτη και έρµαιο άλλων µορ-
φών, παράπλευρων, όπως είναι –το έχω πει πολλές φορές εδώ
µέσα-: η προκαταλαµβάνουσα δηµοκρατία των ερευνών της κοι-
νής γνώµης, η µονοθεµατική δηµοκρατία των µη κυβερνητικών
οργανώσεων, που επιτελούν το δικό τους ρόλο, αλλά µονοθε-
µατικά, δηλαδή δεν µπορούν να συνθέσουν την κοινωνία και να
την εκφράσουν µέσα από την έννοια ενός γενικού συµφέροντος.
Υπάρχει η ηλεκτρονική δηµοκρατία των Μέσων Ενηµέρωσης ή η
δηµοκρατία της µπλογκόσφαιρας και του διαδικτύου, όπου δεν
βλέπουµε ότι υπάρχουν προβλήµατα κράτους δικαίου, προστα-
σίας της προσωπικότητας και του ιδιωτικού βίου; ∆εν υπάρχει
πρόβληµα εφαρµογής του Συντάγµατος σ’ έναν χώρο που είναι
άυλος και άπιαστος;

Άρα, πρέπει να διαµορφώσουµε ένα νέο θεσµικό κέλυφος, για
να προστατεύσουµε τη δηµοκρατία και για να ανακόψουµε τα
φαινόµενα που εκβαρβαρίζουν την κοινωνία. Και αυτό είναι υπο-
χρέωση δική µας, είναι υποχρέωση της Βουλής.

Τα θεσµικά µέσα που διαθέτουµε είναι γνωστά. Είναι το Σύ-
νταγµα της χώρας, η εφαρµογή του, η ανασκαφή του, η εκµε-
τάλλευσή του, γιατί έχει ατέλειωτα αποθέµατα δηµοκρατικής
δύναµης. Είναι ο Κανονισµός της Βουλής, είναι η νοµοθεσία,
είναι η λειτουργία της δικαιοσύνης και όλων των συµπληρωµατι-
κών αρχών, για να χρησιµοποιήσω αυτόν τον όρο για τις λεγό-
µενες «ανεξάρτητες Αρχές». Κυρίως όµως είναι η δική µας
συνείδηση ως Βουλευτών, ως εντολοδόχων του ελληνικού λαού
και βεβαίως η σχέση του καθενός και της καθεµιάς από εµάς µε
αυτό που λέγεται κόµµα και βέβαια, η εσωτερική οργάνωση και
λειτουργία των κοµµάτων, η εσωτερική δηµοκρατία και η θεσµική
καταξίωση της Τοπικής Αυτοδιοίκησης και του συνδικαλιστικού
κινήµατος, που δεν προσφέρουν πρόσθετη αξία στη δηµοκρα-
τία, έτσι όπως λειτουργούν και πρέπει να αρχίσουν να προσφέ-
ρουν κάποια αξία και πάντως να µην αφαιρούν.

Αυτό είναι το µεγάλο στοίχηµα και των επόµενων περιφερεια-
κών και δηµοτικών εκλογών, αλλά και των επόµενων συζητήσεων
που πρέπει να κάνουµε στο Κοινοβούλιο. Είµαι βέβαιος ότι θα
αναληφθούν οι ενδεδειγµένες θεσµικές πρωτοβουλίες και από
τον Πρωθυπουργό και από τον Πρόεδρο της Βουλής, ώστε να
τεθούν µε ειλικρίνεια επί τάπητος τα θέµατα αυτά, προκειµένου
να έχουµε συνείδηση της ιστορίας και προκειµένου να αντιλη-
φθούµε ότι προστασία της δηµοκρατίας σηµαίνει προστασία της
πολιτικής. Όταν δεν προστατεύεις την πολιτική, καταστρέφεις
και ακυρώνεις τη δηµοκρατία.

Προστασία, όµως, της πολιτικής σηµαίνει ότι πρέπει να υπάρ-
χει πολιτικός λόγος µε περιεχόµενο. Πρέπει να υπάρχει λόγος
µε συναισθηµατικό πυρήνα, µε εντιµότητα. Πρέπει να υπάρχουν
πραγµατικά διλήµµατα, πραγµατικές επιλογές. Πρέπει ο ελληνι-
κός λαός, ο Έλληνας πολίτης να καταλαβαίνει και να νιώθει ότι
έχει απέναντί του πολιτικούς εκπροσώπους, που δεν ασκούν ένα
επάγγελµα αντί άλλου, αλλά ότι βρίσκονται εκεί για να αναµε-
τρηθούν µε την ίδια την ιστορία, η οποία είναι πάρα πολύ αυ-
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στηρή, όταν µας κρίνει.
Ας ευχηθούµε, λοιπόν, στο όνοµα της δηµοκρατίας να κρι-

θούµε µε την µεγαλύτερη δυνατή επιείκεια από την ιστορία.
Σας ευχαριστώ πολύ.

(Χειροκροτήµατα)
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, η συζήτηση, έστω και σε αυτό τον περιορισµένο
χρόνο, µε αφορµή την Παγκόσµια Ηµέρα της ∆ηµοκρατίας για
όλα τα κοινοβούλια, όπως προέβλεψα και εγώ στην αρχή και επε-
σήµανα -αυτό αποδείχτηκε µετά από τις τοποθετήσεις όλων των
οµιλητών- δεν ήταν µία συζήτηση για να υµνήσουµε τη δηµο-
κρατία µε αυταρέσκεια, αλλά έδωσε πολύ περισσότερο την ευ-
καιρία για προβληµατισµούς και για µία δηµιουργική συζήτηση
και για το σήµερα και για το αύριο της δηµοκρατίας.

Πιστεύω, όµως, ότι όλοι µας σε αυτή την Αίθουσα και όσοι συ-
νάδελφοι δεν είναι αυτή τη στιγµή στην Αίθουσα και συµµετέ-
χουν σε επιτροπές ή σε άλλες διαδικασίες του Κοινοβουλίου,
αλλά και όλοι µας ως πολίτες, δεν έχουµε δικαίωµα να επιτρέ-
ψουµε να µεταβληθεί η δηµοκρατία µας σε µια µελαγχολική δη-
µοκρατία ή να µεταβάλλεται βαθµιαία σε µια συρρικνούµενη
δηµοκρατία.

Αντίθετα, ο εντοπισµός αδυναµιών, ελλείψεων, καθυστερή-
σεων και προβληµάτων, που χαρακτηρίζουν τη δηµοκρατία, πι-
στεύω ότι θα πρέπει ακόµα περισσότερο να µας πεισµώνει και

εµάς και το σύνολο του ελληνικού λαού -και κάθε λαού- για να
αγωνιστούµε µε ακόµη µεγαλύτερη αποφασιστικότητα και µε
πίστη στο ότι µπορούµε πράγµατι τη δηµοκρατία αυτή να την
απαλλάξουµε από αδυναµίες, ελλείψεις, στερήσεις ή καθυστε-
ρήσεις.

Πρέπει µε ελπίδα και αισιοδοξία να αναµετρηθούµε σίγουρα
µε το παρελθόν. Αλλά πιστεύω ότι το κύριο καθήκον όλων µας
είναι να αναµετρηθούµε µε το µέλλον και τις προκλήσεις αυτού
και σε σχέση µε το ουσιαστικό περιεχόµενο της δηµοκρατίας.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα)

Ολοκληρώσαµε, λοιπόν, την ειδική αυτή διαδικασία.
Κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη

συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
Με τη συναίνεση του Τµήµατος και ώρα 13.54’ λύεται η συνε-

δρίαση για αύριο ηµέρα Πέµπτη 16 Σεπτεµβρίου 2010 και ώρα
9.30’, µε αντικείµενο εργασιών του Τµήµατος: α) κοινοβουλευ-
τικό έλεγχο, συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων και β) νοµοθετική
εργασία, συνέχιση της συζήτησης επί των άρθρων και του συνό-
λου του νοµοσχεδίου του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας: «Υπηρε-
σιακή εξέλιξη και ιεραρχία των στελεχών των Ενόπλων ∆υνάµεων
– Θέµατα διοίκησης των Ενόπλων ∆υνάµεων, Στρατολογίας και
συναφείς διατάξεις».
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